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Šią dalį prisiminimų iš kovos dėl lais-
vės laikotarpio skiriu savo mažytei dukre-
lei A u k s u t e i , kurios irgi ieško oku-
pantas, kuri šiandien alksta, vargsta, žiau-
rios budelio rankos atplėšta nuo tėvelio ir 
mamytės. 

Mano troškimas yra matyti, arba, jeigu 
jau būtų lemta savo gyvybę paaukoti 
kovoje dėl Lietuvos laisvės, tikėtis, kad 
ateityje, kai Lietuva gyvens nepriklauso-
mą gyvenimą, Auksutė neliks apleista ir 
užmiršta, kad jai neteks visą gyvenimą 
vilkti sunkią ir juodą skriaudžiamos naš-
laitės dalią, tikėtis, kad jai bus suteikta 
globa, galimybė mokytis ir auklėtis, o 
užaugus dirbti demokratinėje Lietuvoje 
kūrybinį darbą ir naudotis to darbo vai-
siais. 

A. Ramanauskas-Vanagas 

1952 m. vasario 16 d. 



Lietuvos laisvės kovos sąjūdis iki paskutinės išlaisvi-
namosios kovos veikia slaptai. Dėl šios priežasties vienas 
iš svarbiausių reikalavimų, privalomų kiekvienam parti-
zanui, yra išsaugoti paslaptį. Taigi kiekvieno partizano 
indėlis Lietuvos laisvinimo kovon, jo išgyvenimai parti-
zanavimo laikotarpiu yra atskira paslaptinga istorija. 
Tie paslaptingos istorijos lapai, kuriuose surašyti kiek-
vieno partizano nuveikti darbai, jo nueitas nepaprastai 
sunkus kovos dėl laisvės kelias ir legaliai gyvenančiam 
žmogui dažnai net neįsivaizduojami ir neįtikimi išgyve-
nimai, bemaž be išimties galiausiai užantspauduojami 
to paties partizano krauju bei gyvybe ir nusinešami amži-
nybėn, iš kurios jau nebeįmanoma jų sugrąžinti ir per-
skaityti. 

Todėl aš ir nusprendžiau bent labai glaustai užrašyti 
tai, ką patyriau. Manau, kad tie, kurie ateityje domėsis 
Lietuvos laisvės kovos sąjūdžio istorija, mano prisimini-
muose ras konkrečios medžiagos apie visą Dainavos apy-
gardą, iš dalies apie Tauro apygardą ir — tam tikru lai-
kotarpiu — apie visą LLKS. 

Atsižvelgdamas į tai, kad visų įvykių aprašymas šiuo 
metu gali pakenkti kai kurių dar legaliai gyvenančių, su-
imtų, kalinamų ar ištremtų šeimų narių saugumui, apsi-
riboju tik tuo, kas, mano manymu, niekam nesukels grės-
mės, ir turiu vilties, kad, jeigu Dievo bus skirta sulaukti 
nepriklausomos Lietuvos gyvenimo, galėsiu nuodugniau ir 
neskubėdamas rūpestingai aprašyti visa tai, ką apie LLKS 
žinau. Tiesa, mano aprašymai bus dalimis paslepiami ar-
chyvuose, tačiau niekas negali būti tikras, kad jie anks-
čiau ar vėliau nepateks priešui į rankas, kaip kad, mano 
giliu įsitikinimu, yra atsitikę bemaž su 9/10 visų LLKS 
archyvų įvairiose Lietuvos vietovėse. 
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Papildoma medžiaga mano aprašymuose galėtų būti 
partizanų vadovybių dokumentiniai raštai, esantys pen-
kiuose archyvuose, mano užkastuose įvairiose Dzūkijos 
krašto vietovėse, žinomose patikimiems gyventojams, ku-
riems aiškiai nurodyta, kur juos perduoti Lietuvai sulau-
kus nepriklausomybės. Kaip dokumentinė medžiaga ga-
lėtų praversti ir du fotoalbumai su paaiškinimais, kuriuo-
se yra 220 Pietų ir Vakarų Lietuvos sričių partizanų nuo-
traukų, kurias man pavyko surinkti, kai keliavau po tas 
sritis. 

Kartu noriu pabrėžti, kad mano aprašomi įvykiai yra 
tikri ir be pagražinimų ar perdėjimų. Tiesa, ne visų par-
tizanų slapyvardžius miniu, nes juos, kaip ir kai kurių 
įvykių datas, atsimenu tik apytikriai. 

A. Ramanauskas-Vanagas 



PIRMA DALIS 

OKUPACIJOS METU ALYTUJE 
Pasirinkta mokytojo profesija buvau ypač patenkin-

tas. Jau praslinko penkeri darbo metai. Alytaus mokyto-
jų seminarijoje mokytojavau trečius metus. Dienos, savai-
tės ir mėnesiai bėgo nepaprastai greit. Visa nelaimė, kad 
tai buvo antros bolševikinės okupacijos metas. 

Gyvenau Alytaus kurortiniame rajone — Vaižganto 
gatvėje. Kiekvieną dieną, Basanavičiaus prospektu einant 
į darbą ir grįžtant namo, žvilgsnis užkliūdavo už viela 
aptvertų didžiulių rūsių (prie Katiliaus namo), kuriuose 
buvo kalinami lietuviai. Visose miesto gatvėse didesni 
privačių namų rūsiai taip pat buvo paversti kalėjimais. 
Maisto kaliniams perdavimo dienomis prie rūsių nutįs-
davo moterų ir senių eilės: iš to galėjai spręsti, kiek maž-
daug kalinių ten sugrūsta. Naktimis vykdavo tardymai, 
naktimis kalinius kažkur išgabendavo. Dienomis ir nakti-
mis kaimuose šėlo MVD (Vidaus reikalų ministerijos) bū-
riai. Daug kartų mačiau, kaip MVD būrio ir istrebitelių 
apsupti, vielomis už nugaros surištom rankom vyrai gat-
ve buvo varomi prie rūsių. Ne kartą MVD ar MGB (Val-
stybės saugumo ministerijos) pareigūno sadistiškas žvilg-
snis aiškiai duodavo man suprasti, kad, eidamas gatve, 
per daug žvalgausi rūsių pusėn. 

1945 m. vasario mėn. kažkokio MGB pareigūno, ste-
bėjusio mane pro langą, įsakymu mane sulaikė sargybi-
nis ir nuvedė pas tą pareigūną. Tik po ilgo aiškinimosi ir 
gretimame name gyvenusio seminarijos mokytojo Felikso 
Ivanausko (vėliau jis buvo išvežtas prie Uralo) patvirti-
nimo, kad aš būtinai šia gatve turiu vaikščioti į dar-
bą, buvau išleistas. 

Kurortiniame rajone gyventojai neretai buvo evakuo-
jami iš butų, o juose apsistodavo MVD daliniai. 1944/ 
1945 m. žiemą ir mano bute įsikūrė keletas aukštesnių 



MGB karininkų. Per tas savaites aš juos pažinau iš ar-
čiau. Tai jie vadovavo Klepočių ir Pieriškių apylinkių so-
dybų deginimui, niekuo nekaltų gyventojų šaudymui. 

Šitai ir daugybė panašių įvykių mane nepaprastai 
paveikė. Pradėjau plačiau dairytis aplink, savo akimis 
pamačiau, ko siekia pavergėjas. 

Pirmos bolševikinės okupacijos metu tarnavau kariuo-
menėje (nuo 1939 liepos iki 1940 spalio), o vėliau mokyto-
javau Leipalingio valsčiaus užkampyje, todėl ne tiek daug 
susidūriau akis į akį su komunizmu. Tačiau jau ir tuomet 
suvokiau, kad tai didžiulė nelaimė mūsų Tėvynei, ir išsi-
laisvinimo iš bolševikinės okupacijos dienomis vadovavau 
partizanų būriui Druskininkų apylinkėse ir miestelyje. 

Dabar, kai tiesiogiai patyriau, ką okupantas daro mie-
stuose ir kaimuose, kai pamačiau nekaltų lietuvių kraują 
ir kančias, tapau mirtinu komunizmo priešu ir priešu visų 
tų, kurie, kad ir gavę puikią pamoką pirmos bolševikinės 
okupacijos metu, vėl perėjo į tautos išgamų eiles. 

Okupantui ne taip puikiai sekėsi, kaip buvo skelbiama 
susirinkimuose ir mitinguose. Gaivališkai kilęs lietuvių 
priešinimasis rodė, kad lietuvių tauta neis klusniai kaip 
avelė varoma į pražūtį. 

Atsitiko taip, kad vieną rytą, eidamas į Mokytojų se-
minariją, pamačiau būrelį seminaristų, kurie skaitė kažko-
kį lapelį, prilipintą ant prie pat šaligatvio buvusios auk-
štos lentinės tvoros. Stabtelėjęs ir aš perskaičiau tą lape-
lį. Tai buvo rotatoriumi spausdintas atsišaukimas, kuria-
me lietuviai raginami nenusiminti, nepasiduoti priespau-
dai ir kovoti su okupantais. Labiausiai man įstrigo žo-
džiai: „ . . .tik į darbą greičiau, tik mylėkim karščiau, tik, 
vyrai, pajudinkim žemę. Parašas — Lietuvos partiza-
nai. 

Kaip tik tuo metu pastebėjau, kad už mūsų, persiren-
gęs civiliniais drabužiais, stovi MGB viršininko pavaduo-
tojas Kerberis. Jis prasibrovęs nuplėšė lapelį. Mes, išnau-
dodami akimirką, nuskubėjome į seminarijos patalpas. 

Visą dieną gyvenau giliu įspūdžiu, kurį man padarė 
atsišaukimo turinys. Tai turėjo reikšmės mano tolesniam 
apsisprendimui — aš nutariau nelikti pasyviu stebėtoju 
to, kas vyksta. 
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MGB manęs vis dar nepersekiojo. Vokiečių okupaci-
jos metais politiniame gyvenime nedalyvavau, tad ir pri-
kišti nelabai buvo ką. Kad pirmos bolševikinės okupaci-
jos nusikratymo dienomis partizanavau, kad esu baigęs 
Karo mokyklą, MGB nežinojo. Anketoje savo karo tarny-
bą pavaizdavau kaip tarnavimą pulkuose eiliniu. Semi-
narijos auklėtiniai žinojo visą tiesą, tačiau niekas to prie-
šui neišdavė. Kadangi nebuvo kam, dabar man teko se-
minarijoje dėstyti ir karinį parengimą (vėliau dar ir Ama-
tų mokykloje). 

SUSITIKIMAI 

Sena patarlė sako: „Kai nori mušti, tai ir lazdą ran-
di". Taip buvo ir man. Po kiek laiko radau galimybę su-
sitikti su partizanų grupele, kuri veikė Ūdrijos apylin-
kėse. Pirmasis susitikimas įvyko 8 km už Alytaus miesto, 
pas ūkininką X. Į susitikimą su partizanais nuėjau su se-
minarijos mokytoju Antanu Kulikausku, kuriuo jau tuo-
met visiškai pasitikėjau. Už mus partizanams laidavo tas 
ūkininkas X. Susitikime dalyvavo penki partizanai, kurių 
vyresnysis buvo Šturmas (Vaclovas Petraška). 

Partizanų veiklos tikslas mums ir taip buvo aiškus, o 
apie pačią organizaciją ir veiksmus teirautis dar negalė-
jome. Ilgai galvoti nebuvo kada, mudu pareiškėme pa-
geidavimą stoti į partizanų gretas. Susitarėme, kad kitas 
susitikimas įvyks po kelių savaičių, t. y. 1945 m. balan-
džio mėn. 12 d. Iki tos datos turėjome susitvarkyti savo 
asmeninius reikalus ir būsimo susitikimo metu galutinai 
pasitraukti iš legalaus gyvenimo. 

Nuvykau kartą į Nemunaičio apylinkes. Ten susitikau 
su vienu savo giminaičiu — Jonu Bielevičiumi, kuris tuo 
metu jau buvo partizanas. Jis turėjo šeimą, buvo gero-
kai vyresnis už mane. Jonas papasakojo apie Nemunai-
čio apylinkės partizanų būrį, kuris pastaruoju metu pa-
tyrė didelių nuostolių ir yra išblaškytas. Skundėsi, kad 
būryje stinga intelektualinių pajėgų. Jo kalba buvo pa-
prasta, bet labai prasminga. Ją tiksliausiai išreikštų šie 
Vinco Kudirkos žodžiai: 
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Mus iš tėviskės tremia, kalėjiman ima, 
O jūs? . . kasžin, ar matot mūs pasišventimą. .. 
Arba jūs numalšinkit sujudintą protą, 
Užgesinkit iš naujo mūs širdį liepsnotą, 
Arba, stoję į eilę, kaip tikri vadovai 
Švieskit mus ir neduokit gest pradėtai kovai! 
Bet, mus sykį sukurstę, vienus nepameskit. 
Žadėjot vadais būti, tai grįžkit ir veskit! 

Ar galėjo tokios mintys manęs nepaveikti?!! Juk tai buvo 
tikri tiesos žodžiai! 

Antrą kartą išblaškyto Nemunaičio būrio partizanus 
sutikau jau Vabalių miškuose. Jų buvo trylika, visi gerai 
ginkluoti. Kalbėjausi su jais kokią valandą. Visų veiduo-
se mačiau nepaprastą ryžtą ir didžiulę Tėvynės meilę. 
Jie man buvo tokie artimi. .. Juk mes visi — dzūkai. 

GALUTINIS APSISPRENDIMAS 
Ankstesnį savo sprendimą pakeičiau tik ta prasme, 

kad nutariau eiti partizanauti ne į Suvalkiją, bet į mano 
širdžiai artimesnį Dzūkijos kraštą. 1945 m. balandžio 
mėn. 25-osios naktį Nemunaičio būrio vyrai manęs turėjo 
laukti miškelyje prie Kaniūkų tilto. 

Grįžęs į seminariją, paaiškinau Kulikauskui, kad aš 
apsisprendžiau partizanauti Dzūkijoje. Prisidėjo ir jis. 

Ėnėme ruoštis. „Pliki" nueiti pas partizanus nenorėjome. 
Nutarėme patys apsirūpinti ginklais ir šaudmenimis. Į 
talką pasikvietėme patikimą vyrą — Alytaus pradinės 
mokyklos mokytoją Albertą Perminą. Vienas seminaris-
tas padovanojo man tris šautuvus ir padėjo pargabenti 
juos į miestą. Sužinojau, kad netolimame kaime yra pas-
lėptas kulkosvaidis, šaudmenų ir radijo siųstuvas. Vieną 
šeštadienio vakarą jau keturiese nužygiavome į tą kaimą, 
o naktį su visa brangia našta pro miesto pirtį ir Kar. Juo-
zapavičiaus tiltą pasiekėme mano butą, kuriame viską 
paslėpėme. Tai ir buvo pirmasis mano nakties žygis. 

Albertui Perminui ir minimam seminaristui norom 
nenorom teko paaiškinti, kam mums tie ginklai. Permi-
nas taip pat pareiškė norą stoti į partizanų gretas. Jo tė-
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vas buvo darbininkas, kurį vokiečiai nušovė. Drauge su 
tėvu ir Albertas buvo išvestas sušaudyti, bet per stebuklą 
išliko gyvas. Perminas buvo idealistas, mes supratome jo 
norą, nusprendėme imti jį drauge. Seminaristas turėjo 
mus ir ginklus baidare perkelti per Nemuną balandžio 
25-osios naktį. 

Atsitiko taip, kad per pertrauką vienas žemesnių 
kursų seminaristas, kažkur sugavęs leisgyvį gaidį, patup-
dė jį ant Lenino biusto „raudonajame kampelyje". Gaidys 
apdergė Leninui plikę. Kitą dieną apie tai jau žinojo MGB 
organai. Išsikvietė mane, Kulikauską ir seminarijos ins-
pektorę Sarkienę. Pareikalavo smulkios autobiografijos. 
Kai ją įteikiau, kabinėjosi, kad ne viską smulkiai apra-
šiau. .. ' O aš nekantriai laukiau balandžio 25-osios. 

PASITRAUKIMAS IŠ LEGALAUS GYVENIMO 
Iš legalaus gyvenimo norėjome pasitraukti taip, kad 

kuo ilgiau nesužinotų MGB organai. 
Partija iš anksto įsakė seminarijos direktoriui tinka-

mai pasiruošti gegužės pirmosios šventei. J. Mičiulis su-
šaukė pedagogų tarybos posėdį, tačiau niekas nenorėjo 
imtis nemalonių „šventės" organizatoriaus pareigų. Tuo-
met Kulikauskas ir aš sutikome būti atsakingi už pasiruo-
šimą „šventei". Pedagogai lobai nustebo, kad mudu pasi-
šovėme tokiam „kilniam" darbui. Mudu ta pačia proga 
pareiškėme, kad turėsime keliom dienom nuvykti Kau-
nan — iš teatro parsivežti grimo ir drabužių artistams. 
Aš dar pridūriau, kad kartu parvešiu seminarijai sporto 
inventoriaus ir pan. Mūsų išvykimas niekam negalėjo kelti 
įtarimo. Vienas iš patikimiausių mano bendradarbių, 
mums per ilgai negrįžtant iš Kauno, turėjo paskleisti gan-
dą, kad kelionės metu mus ištikusi nelaimė. Perminas tu-
rėjo dingti be žinios. 

Pagaliau atėjo taip laukta balandžio 25-oji. Aš ir Ku-
likauskas dviračiais atvažiavome į seminariją, kad visi 
pedagogai ir seminarijos auklėtiniai matytų mus išva-
žiuojant Kaunan. Taip ir buvo. 

Užėjau dar į savo auklėjamąją klasę. .. Tik mokytojas 
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gali suprasti, ką tada jaučiau. . . Juk aš turėjau palikti 
savo mėgstamiausią darbą, palikti tuos, kuriais rūpinau-
si, auklėjau, palikti kolegas, kurie buvo tikri lietuviai. 

Pagaliau visi, pamoję laimingo kelio, išlydėjo mus iš 
seminarijos. Sėdom ant dviračių ir pasileidom gatve. Dar 
ilgokai spaudė gerklę ir, reikia prisipažinti, akys sudrė-
ko. .. Bet nebuvo kada ilgiau jausmams reikštis. Riedė-
jome gatvėmis taip, kad kuo daugiau pažįstamų matytų 
mus išvažiuojant. 

Kelionė nebuvo ilga, nes tuoj už miesto pasukome sa-
natorijos link — panemunėn. Krūmuose paslėpėm dvira-
čius ir patys saugojomės bet kokio žmogaus akių. Taip 
sulaukėme tamsos. Kaip buvo sutarta, atėjo du asmenys. 
Vienas iš jų paėmė dviračius, antrasis palydėjo pro Kar. 
Juozapavičiaus tiltą panemune, kai ėjome pasiimti ginklų 
prie mano buto. 

Nuo šios valandos prasidėjo tikras partizano kelias. 
Tuo metu Alytuje gyvenau su broliu, kurį globojau 

ir leidau Alytaus amatų mokyklon. Jam nė puse žodžio 
nebuvau prasitaręs, jog rengiuosi eiti partizanauti. Taip 
elgiausi dėl dviejų priežasčių: pirma, kad prie jo negalė-
tų labai kibti MGB, antra, kad jam nebūtų taip skaudu 
su manim skirtis. Aš netgi tyčia prasitariau, kad iš Kauno 
galiu ir ilgokai negrįžti. 

Prieš keliantis per Nemuną turėjau tylutėliai prišliau-
žti prie savo buto ir pasiimti kieme paslėptus ginklus 
bei šaudmenis. Tai atlikti padėjo vienas asmuo. Paskuti-
nį kartą pažvelgiau į elektra apšviestą darbo kambarį. 
Brolis, palinkęs prie knygos, tyliai skaitė — ruošė pamo-
kas. Pajutau, kad šviesa ima mirgėti, smaugia gerklę, tad 
kuo skubiausiai atsitraukiau. . . Mylimą brolį mačiau pas-
kutinį kartą. .. Šiandien jis Sibire pusgyvis... UŽ KĄ? 

Prie Nemuno nekantraudamas laukė Kulikauskas. Jam 
daviau vokišką karabiną ir puolamąją granatą. Antram 
asmeniui liepiau irtis Kaniūkų tilto link. Patys slinko-
me krūmais. Dabar su mumis buvo dar vienas asmuo. Ne 
taip viskas vyko, kaip buvau numatęs. Pagaliau netoli 
tilto sustojome. Kelis kartus pamėgdžiojau vieno paukš-
čio balsą. Nuo kranto atsiliepė. Tai buvo Perminas, ku-
ris ir turėjo čia laukti. Su viskuo skubiai kėlėmės per Ne-
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muną. Nors baidare keltis buvo lengviau negu luotu, ta-
čiau sugaišome nemažai. Paskui padėkojome mus perkė-
lusiesiems ir kuo skubiausiai patraukėme pirmyn. Reikėjo 
pereiti plentą. Krovinys buvo sunkus, ir susitikimui skir-
tą vietą pasiekėme permirkę prakaitu. 

BŪRYJE 
Krūmuose pastebėjome nemažą laužą, apie kurį sėdė-

jo kokia penkiolika vyrų. Paaiškėjo, kad vos nepavėla-
vome. Vyrai jau seniai laukė ir jiems jau buvo kilęs įtari-
mas, kad mes visai neatvyksime. Tik mano giminaičiui 
(Jonui Bielevičiui) užgarantavus, vyrai ryžosi laukti ir 
po vidurnakčio. 

Ir mūsų, ir laukusiųjų veidai pralinksmėjo. Mes džiau-
gėmės, kad jie palaukė, nes priešingu atveju būtume at-
sidūrę keblioje padėtyje. Jie buvo patenkinti dėl to, kad 
žygis ne veltui. 

Ilsėtis nebuvo kada, visi patraukėme Einorių miško 
link. Bemaž visą laiką slinkome vorele krūmais ir mišku. 
Man, kaip ir mano draugams, viskas buvo nauja ir neį-
prasta. Būrio vyrai slinko tyliai, bet greitai. Mes neatsi-
tikome, tačiau nuolat kliūdavom už šaknų ir keldavom 
nepageidaujamą triukšmą. Niekas nieko dėl to nesakė, 
bet mes stengėmės būti atsargesni. Auštant pasiekė-
me Einorių miško pakraštį. Sustojome poilsio. Mūsų atga-
bentuosius ginklus partizanai tuojau ėmė valyti. Pastebė-
jau, kad daugiausia dėmesio buvo skiriama kulkosvaidžiui, 
kurį vyrai tuoj pat išardė ir pradėjo kruopščiai valyti. 
Mes stengėmės laikytis vyriškai, bet akys lipte lipo. 
Būrininkas, pažvelgęs į mus, nusišypsojo ir patarė kuo 
ramiausiai ilsėtis. Lovų nereikėjo, išvirtom kur kas sėdė-
jom. Iš tikrųjų mes tuomet turėjom atrodyti juokingai. .. 

PAREIGOS 
Kai mus pažadino, saulutė jau buvo aukštai pakilusi. 

Valgėme pirmuosius partizaniškus pusryčius. Po to įvyko 
visuotinis būrio pasitarimas. Pirmas kalbėjo būrio vado 
pareigas einantis partizanas Klevas (Juozas Kazlauskas, 
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Alovės vls., Dobrovolės k.). Jis buvo baigęs gimnaziją, 
mokęsis Klaipėdoje — Jūrininkų mokykloje. Šio būrio va-
das Liepa (Jonas Stačiokas, berods menininkas — studen-
tas) neseniai žuvo prie Nemunaičio bažnytkaimio tuo me-
tu, kai ruošėsi keltis su ginklais per Nemuną. Tuos gink-
lus jis gabeno iš Miroslavo apylinkių savo būriui apgink-
luoti. Tada į ranką sužeistas ir vienas to būrio partizanas 
Lengvenis, kuris gydėsi Miroslavo apylinkėse. 

Per šį pasitarimą vyrai mane išsirinko būrio vadu. 
Apie mūsų įstojimą į Nemunaičio apylinkės partizanų 

būrį tuojau sužinojo išblaškyto būrio vyrai. Mūsų būrys 
vėl ėmė augti. 1945 m. gegužės mėn. 1 d. suformavau tris 
pilnus būrius ir ėmiau vadovauti kuopai. Sudariau kuopos 
štabą: Daktaras (Kulikauskas), Jūrininkas (Perminas) ir 
Klevas. Aš pasirinkau slapyvardį Vanagas. 

Judėdavome visa kuopa ir tik mažais atstumais. Vyrų 
skaičius vidutiniškai buvo per septynias dešimtis. Sargy-
bas išstatydavome labai stiprias. Visi kovotojai ir pareigū-
nai savo pareigas atlikdavo uoliai. Palengva įvedžiau grie-
žtą drausmę. Mums sekėsi, visų nuotaika buvo labai ge-
ra. Į partizanų gretas reikšdavo norą stoti vis nauji asme-
nys. Priimdavom tik kai kuriuos. Mūsų konspiracija buvo 
prasta. Vedusiųjų žmonos, namiškiai bemaž visuomet ži-
nodavo mūsų stovyklavimo vietas. Su šia negerove buvo 
labai sunku kovoti. Tačiau nelaimių nepatyrėme. 

Vadovauti šios kuopos partizaninei veiklai buvo nelen-
gva. Apylinkės man nežinomos, žmonės nepažįstami. Sti-
go žemėlapių. Kovotojai tolimesnes apylinkes taip pat 
menkai tepažino. Ryšių su kitais partizanų daliniais ne-
turėjome. 

Iš pradžių mitybos klausimus spręsti nebuvo sudėtin-
ga. Nakčiai apsistodavome pas du tris ūkininkus. Valgy-
davome pas ūkininkus skyriais. Papusryčiavę ir gavę mai-
sto pietums, švintant įžygiuodavome miškan. Gerokai 
paėjėję gilyn, apsistodavome numatytoje vietoje. Dienos 
metu vyrai ilsėdavosi, valydavo ginklus. Pavakare atlik-
davau keletą manevrinės rikiuotės pratimėlių. Pasikei-
sdami rengdavom pašnekesius-pamokas kovotojams. Vie-
nas skyrius (iš eilės) 24 val. būdavo visiškoje pareng-
tyje. 
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ĮVYKIS BALKASODŽIO KAIME 

Gavau žinią, kad partizanas Lengvenis (kilimo iš Ei-
norių k.) jau gerokai sustiprėjęs ir, nors rankos dar neval-
do, nori grįžti į būrį. Balkasodžio kaime buvo numatytas 
susitikimas, kurio metu turėjau Lengvenį perimti savo 
globon. Sutartą naktį su vyrais patraukėme Nemunaičio 
bažnytkaimio link. Apsistojome pas du ūkininkus. Švin-
tant pasiėmiau kelis vyrus ir persikėliau per Nemuną. 
Susitikimo vietą atpažinome. Mūsų jau laukė. Užėjome 
dar pas kelis Balkasodžio kaimo ūkininkus. Sužinojome, 
kad kaime yra ginkluotų šnipų, labai pakenkusių gyven-
tojams. Viską smulkiai išsiklausinėjau ir pasižymėjau. 
Po kelių valandų vėl persikėlėm per Nemuną jau su Leng-
veniu. Visi buvo sukilę ir mūsų laukė. Po vidurdienio pa-
siėmiau kokia penkiolika vyrų ir vėl persikėliau per Nemu-
ną. Smulkiai išaiškinau jiems užduotį, po to nuo pamiškės 
apstojome Balkasodžio kaimą. Pasidaliję trimis grupelė-
mis, nuėjome ieškoti asmenų, kurie turėjo būti suimti ir jų 
nusikaltimai išaiškinti. Buvome išsidėstę maždaug 0,5 km 
plote. Vieną kulkosvaidininką palikau ant kalno, kad ste-
bėtų apylinkę ir galėtų užkirsti kelią, jei nusikaltėliai 
mėgintų sprukti. Pats su dviem vyrais paspaudžiau grei-
čiau, kad maždaug vienu laiku pasiektume sodybą, kurio-
je galėjo būti įtariamasis. Įėjau į trobą. Šeima valgė. Pa-
klausiau, ar čia gyvena toks ir toks ūkininkas. Prie stalo 
sėdėjęs vyras atsakė, kad ta pavarde esąs jo kaimynas 
Atsisveikinau. Pasukom antro ūkininko sodybos link. Jau 
buvome nutolę apie 100 m, kai staiga pasigirdo trys il-
gos kulkosvaidžio serijos. Šaudė mūsų kulkosvaidinin-
kas. Pamačiau, kad asmuo, pas kurį mes tik ką buvome 
užėję, bėga miško link. Maždaug tuo pačiu metu pasigir-
do granatos sprogimas ūkyje, į kurį buvo nuėjusi antra 
partizanų grupelė ieškoti kito įtariamojo. Užlipome ant 
kalno prie kulkosvaidininko. Tas pranešė, kad bėgusysis 
pašautas ir pirmas numeris jį prisivijo. Nuėjau į ūkį, ku-
riame sprogo granata, ir liepiau suimtąjį pristatyti. Pa-
sirodo, tuo metu, kai pirma partizanų grupelė įėjo į įta-
riamojo trobą, nusikaltėlis sėdėjo prie stalo. Kadangi jis 
nesisakė savo pavardės, partizanai pasakė, kas esą, ir lie-
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pė parodyti dokumentus. Tuomet įtariamasis staiga svie-
dė granatą (rusišką) stovėjusių septynių partizanų pusėn. 
Granata sprogo prie pat partizano Zigmo. Jis buvo sun-
kiai sužeistas į abi kojas. Dar keturi partizanai sužeisti 
lengviau: Klevas — į kelį, Avižinis — į ranką, būrinin-
kas — į pilvą. (Pastarasis liko gyvas tik dėl to, kad gra-
natos skeveldra atsimušė į diržo sagtį, ją perkirto ir į kūną 
įsmigo negiliai.) 

Nusikaltėlis, metęs granatą, griuvo ant lovos ir liko 
nesužeistas, tačiau partizanai tuoj pat jį nukovė. Nusi-
kaltėlio šeima liko visiškai sveika. Žmona mums atnešė 
jo šautuvą ir šovinius, kuriuos vyrai pasiėmė su savimi. 

Antras nusikaltėlis, matydamas, kad bus sučiuptas, 
metė pistoletą, kuris paimtas drauge su nusikaltėliu. Par-
tizanų karo lauko teismas nuteisė jį mirties bausme, kuri 
vietoje ir įvykdyta. 

Pasiėmę sužeistuosius, persikėlėme per Nemuną. Par-
tizanas Zigmas visiškai silpo. Jis prašė leisti jam nusi-
šauti, meldė, kad mes jį nušautume. Paėmiau iš jo pisto-
letą. Reikia pabrėžti, kad Zigmas buvo labai narsus ko-
votojas. 

Jau temo. Paguldę Zigmą ir Klevą į pastotę, stiprios 
apsaugos lydimi, patraukėme į Nemunaičio bažnytkaimį, 
kur gyveno daktarė. Išstatėme stiprias sargybas, o dak-
tarei įsakiau suteikti pagalbą sužeistiesiems. Paaiškėjo, 
kad partizano Zigmo kojos labai sužalotos. Vienoje kojo-
je buvo apie trisdešimt žaizdų. Daktarė pasakė, kad tą 
koją būtina amputuoti. 

Bažnytkaimyje užtrukome iki vidurnakčio. Visi sužeis-
tieji buvo apžiūrėti. Reikėjo kuo toliau nužygiuoti, nes 
tikėjomės priešo puolimo. Traukėme sparčiai — bemaž 
be poilsio. Visi labai išvargome. Ligoniui paprašius, ke-
lioms minutėms stabtelėdavom; vyrai krisdavo ant že-
mės ir užmigdavo. Turėdavau nuolatos juos perskaičiuo-
ti, kad kurio nors nepaliktume miegančio pakelėje. Tik ge-
rokai prašvitus pasiekėme sustojimui numatytą vietovę. 

Priešas įvykio dienos pavakare puolė Balkasodžio kai-
mą, tačiau į pamiškę eiti nesiryžo — pasitenkino vien 
smarkiai ją apšaudęs. 

Su ligoniu žygiuoti buvo labai sunku, nes visuomet 



reikėdavo turėti pastotę. Zigmo sveikata vis blogėjo. Po 
ilgų pastangų buvo rasta galimybė sužeistąjį paguldyti 
Kauno ligoninėje. Sutartą dieną viena moteris ir medi-
kas išvežė ligonį. Tačiau pakeliui įvyko nelaimė — juos 
kažkas išdavė. Visi buvo suimti. Zigmas atsidūrė Alytaus 
miesto ligoninėje. Ten jam gyti buvo nepaprastai sunkios 
sąlygos. Jis baisiai kentėjo priedo tardomas, tačiau nieko 
neišdavė. Tolesnis Zigmo likimas man nežinomas. 

PIRMAS SUSITIKIMAS SU KAIMYNINIAIS 
PARTIZANŲ DALINIAIS 

Nuolat judėti nedideliais atstumais buvo pavojinga — 
esant tokiam vyrų skaičiui, lengvai galėjai patraukti prie-
šo dėmesį. Pasitariau su štabo pareigūnais, ir nutarėm 
persikelti į Varčios mišką. Daugumą vyrų paleidau dvi 
dienas atostogų, kad apsirūpintų baltinių atsarga ir pas-
kui taip greit vėl nesiprašytų namo: mat nemaža dalis par-
tizanų buvo vedę, jiems reikėjo rūpintis paliktomis šei-
momis ir ūkiu. Kai kurių vyrų buvo tiesiog neįmanoma 
nuvesti toliau nuo namų. Kiti partizanai anuos net pajuo-
kdavo sakydami: „Nė žingsnio toliau kaip Damino palau-
kė". 

Apie dešimt vyrų teko palikti prie jų namų. Su kitais 
persikėliau į Varčios mišką. Keletui iš jų miškas buvo šiek 
tiek žinomas. Gerai jame orientavosi tik vienas partiza-
nas — štabo pareigūnas Klevas. 

Į Varčią įžengėme naktį. Apsistojome gerokai į šiaurę 
nuo vieškelio, einančio maždaug per miško vidurį. Prašvi-
tus pasiėmiau Klevą ir dar kelis kovotojus ir išėjome ieško-
ti tinkamos vietos stovyklai įrengti. 

Buvome jau gerokai paklaidžioję, kai prieš mus netikė-
tai išdygo koki šeši ginkluoti vyrai, kurie tą pačią sekun-
dę krito žemėn, užsitaisė ginklus ir vienas iš jų sušuko: 
„Kas eina?" Mes taip pat suvirtome ir užsitaisėme gink-
lus. Tuomet aš atsakiau. „Mes — partizanai, o kas jūs?" 
Iš tos pusės atsakė: „Mes taip pat partizanai!" Ugnies 
nei vieni, nei kiti neatidengėme, tačiau aiškinimasis truko 
dar ilgai. Vieni ir kiti reikalavome visokiausių įrodymų. 
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Nurodomi faktai, deja, nei vieniems, nei kitiems nieko ne-
reiškė, nes jie mums arba jiems buvo nežinomi. Tačiau 
vis dėlto aiškėjo, kad tai ne priešai. Todėl pagaliau suta-
rėme, kad iš abiejų pusių po vyresnįjį ir vieną kovotoją 
be ginklų išeitų į priekį pasikalbėti. 

Iš ten du pakilo ir artėjo į vidurį. Mes su Klevu padarė-
me tą patį. Susitikom ir pasisveikinom. Aš prisistačiau 
kaip Nemunaičio apylinkių partizanų kuopos vadas slapy-
vardžiu Vanagas, pasisakiau, kad tikroji mano pavardė 
Ramanauskas. Anų vyresnysis prisistatė kaip Daugų 
apylinkės partizanų būrio vadas slapyvardžiu Žaibas, o jo 
tikroji pavardė esanti Voveris. 

Žaibas iš pirmo karto padarė man gilų įspūdį. Beje, 
ir vėliau, kai man tekdavo su kuo nors išsikalbėti apie 
tą puikų mūsų tautos sūnų, visi pabrėždavo, kad ir jiems 
Žaibas darydavo ne mažesnį įspūdį. 

Netrukus kalbėjomės jau visa grupelė. Žaibas padėjo 
mums pasirinkti tinkamą stovyklavietę. Jis pasakė, jog 
jo būrys taip pat įsikūręs netoliese. Pasirodo, mūsų vaik-
ščiojimą po mišką išgirdo jų stovyklos sargybinis. Tuoj 
pranešė Žaibui. Šis pasiėmė kelis kovotojus ir išėjo iš sto-
vyklos patikrinti padėties. Taip mes ir susitikome. 

Žaibas pakvietė mus užeiti į jų stovyklą. Pasiūlymą 
priėmiau. Užsukome. Vyrai buvo pasistatę palapines, ap-
dengtas eglišakėmis. Dauguma stovyklos įgulos miegojo. 
Žaibas įsakė prižadinti būrio virėją partizaną Guobą (Vac-
lovą Petrauską, kilusį iš Daugų vls. Melnytėlės k.), kuris 
nepaprastai greitai paruošė mums skanius partizaniš-
kus pusryčius. 

Atkreipiau dėmesį į žmogų, gulėjusį prie laužo suriš-
tomis rankomis ir kojomis. Atrodė, kad juo visiškai niekas 
nesidomi ir nesaugo, kad jis, jei tik pavyktų kaip nors at-
narplioti virvę, turėtų puikiausią galimybę pabėgti. Bu-
vo matyti, kad belaisvis šią padėtį taip pat jaučia, bet tik 
kažkodėl nemėgina ta galimybe pasinaudoti. 

Papusryčiavome. Žaibas nuėjo į savo palapinę atsineš-
ti žemėlapio. Pasinaudojęs proga, paprašiau būrio virėją 
paaiškinti, kodėl tas žmogus surištas ir. kodėl jo niekas 
nesaugo. Guoba paaiškino, kad belaisvis į stovyklą atves-
tas naktį iš žygio grįžusių kovotojų, kad jis yra nusikal-



tęs ir dieną jam būsiąs surengtas Karo lauko teismas. Dau-
giau tuo tarpu jis nieko nežinąs ir, šypsodamasis pro ūsus, 
pridūrė: „Belaisvis nepabėgs, jis budriai stebimas". Guoba 
mostelėjo ranka į netoliese esančią palapinę. Įsižiūrėjau 
ir įsitikinau, kad ten, parėmęs alkūnėmis smakrą, gulėjo 
ginkluotas partizanas, nenuleidžiantis akių nuo suimtojo. 
Kodėl belaisvis taip budriai buvo sekamas slapčia, jam 
to nežinant, man paaiškėjo tik po kelių dienų. Žaibas taip 
elgėsi ne be pagrindo. 

Tuo tarpu Žaibas grįžo su žemėlapiu. Sutarėme vieni 
ir antri kurį laiką pagyventi Varčios miške. Pasiskirstėme 
veikimo ir judėjimo rajonus. Žaibą pakviečiau aplankyti 
mūsų stovyklą. Po to grįžau pas savo vyrus. 

GYVENIMAS VARČIOS MIŠKE 

Tik vakarop atvykome į vietą, kurioje turėjo būti įkur-
ta stovykla. Išsidėstėme skyriais. Pasižymėjome vietas, 
kuriose turės būti pastatytos palapinės. Visą kitą dieną 
vyko įsikūrimo darbai. Susitvarkėme. Įrengėme tris nuo-
latinius sargybos postus. Kas 24 vai. pasikeisdamas budė-
jo parengties skyrius. 

Dabar reikėjo spręsti kuopos maitinimo klausimą. Prie 
štabo įsteigiau ūkio skyrių, kurio viršininku paskyriau 
Jūrininką. Šis skyrius neturėjo jokių kitų pareigų. Ūkio 
skyrius įsigijo pastotę ir maždaug kas naktį važinėdavo 
maištauti. Surinktas maistas būdavo išdalijamas sky-
riams, nurodžius kuriam laikui turi jo pakakti. 

Vieną pavakarę ūkio skyrius tarėsi, kuria kryptimi 
vykti ieškoti maisto. Tarp besitariančiųjų buvau aš ir Dak-
taras. Prie mudviejų stovėjo Jūrininkas. Staiga čia pat 
pasigirdo pistoleto šūvis, Jūrininkas sukniubo. Iššovė 
Daktaras — jis dar nelabai mokėjo elgtis su pistoletu, 
kalbėdamas jį krapštinėjo ir netikėtai paleido šūvį. Kulka 
pralėkė pro pat mano drabužius ir sužeidė abi kojas greta 
stovėjusiam Jūrininkui. 

Mūsų kuopoje buvo sanitarė. Ji suteikė pirmąją pa-
galbą sužeistajam. Tačiau reikėjo išimti antroje kojoje 
įstrigusią kulką. Aš su keliais vyrais nuvykau į kaimą 
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ir kitą rytą išsiunčiau ūkininką parvežti daktarą. Dak-
taras atvyko. Sutartoje miško vietoje kulka buvo labai 
lengvai išimta, nors Jūrininkas dar ilgokai po to turėjo 
gulėti. 

Varčioje gyventi buvo labai gera. Šiuo gražiausiu metų 
laiku miškas atrodė kaip pasakoje. Žydėjo ievos. Jų buvo 
prie pat mūsų stovyklos palapinių. Iki vidurnakčio liep-
snodavo šeši laužai. Partizanų skyriai buvo tarsi atskiros 
šeimynėlės. Skyrių vyrams lankyti vieni kitus be svarbaus 
reikalo buvo draudžiama — mat kai į vieną vietą susirin-
kdavo daugiau vyrų, neišvengiamai kildavo garsesnės kal-
bos ir juokas, o tai jau buvo nepageidautinas dalykas. Vy-
rai, kurie naktį nedalyvaudavo žygyje, vakarais ilgai sė-
dėdavo aplink laužus ir tyliai šnekučiuodavosi. Nakties 
metu mėgdavau stebėti stovyklą iš toliau. Kaskart apim-
davo sunkiai nusakomas jausmas, pasinerdavau mintyse, 
kurių čia nesurašysi. Visa, ką tuomet išgyvenau, pasilie-
ku sau, nes tai mano brangiausi prisiminimai. 

Kai stovyklavome Varčioje, iš Vokietijos į Rusijos gi-
lumą buvo masiškai varomi gyvuliai. Senojo geležinkelio 
pylimu Alovė-Varėna taip pat buvo varomos karvės ir 
avys. Nutarėme pasinaudoti proga ir apsirūpinti dides-
nėmis mėsos atsargomis, nes maisto reikalai darėsi vis 
prastesni — artimose vietose jau buvome lankęsi, o toli-
mesnes sunku pasiekti. Dabar Varčios miške, be mūsų kuo-
pos ir Žaibo būrio, stovyklavo kitas Daugų apylinkės par-
tizanų būrys, vadovaujamas Vėžio (Barausko, Alovės 
miestelio tarnautojo), taip pat ir Varčios apylinkės parti-
zanų dalinėlis, vadovaujamas Komendanto. Taigi Varčia 
globojo jau apie 120 laisvės kovotojų. Po kelių sėkmingų 
žygių visose stovyklose atsirado labai gerų galvijų. Įgyti 
jų pasirodė nesudėtinga, nes ginkluota apsauga buvo men-
ka, partizanai ją išvaikydavo. 

Mūsų stovykloje buvo kvalifikuotas mėsininkas, jis 
skersdavo galvijus visoms stovykloms. Tačiau darėsi vis 
šilčiau, ir daugiau galvijų pjauti nebuvo galima — mėsa 
greit gesdavo. Karves teko laikyti gyvas, jas ganyti. Buvo 
paskirti partizanai piemenys, kartais ganyti tekdavo uz 
bausmę. Vėliau karvėms buvo užtverti gardai, kuriuose 
jas šerdavom žole. Žolę veždavom iš pamiškėje gyvenu-
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sių komunistų ūkių, kurie jau buvo išbėgę gyventi į mies-
tus. Stovyklose buvo po arklį ir vežimą — maištauti ir 
žolei gabenti. 
Mūsų stovykloje buvo dar trys jojami arkliai ir jiems 

pabalnojimai. Vienas arklys atimtas iš ruso, antras — iš 
istrebitelio, trečią padovanojo vienas ūkininkas. Pastara-
sis dvi dienas miške ieškojo mūsų stovyklos ir, ją suradęs, 
primygtinai siūlė kumelę. Aš jos visai nenorėjau imti, nes 
mums gyvulių ir taip buvo per daug, tačiau ūkininkas 
aiškino, kad jo kumelę vis vien paims komunistai, todėl 
jau geriau savo gyvulį atiduoti Lietuvos partizanams. 

Su kaimyninių dalinių stovyklaujančiais vyrais susi-
bičiuliavome. Vakarais ir kitomis laisvesnėmis valandė-
lėmis vieni kitus aplankydavome. Kiekvieną dieną keis-
davomės žvalgybos žiniomis. Pamiškių žvalgymas pap-
rastai būdavo atliekamas iki pusryčių. Jeigu iki to laiko 
priešo nepastebėta, jausdavomės saugiai. Retkarčiais prie-
šas ne mažesnėmis kaip 70—100 karių grupėmis pasi-
rodydavo kaimuose, esančiuose netoli pamiškės, tačiau 
prie pat miško niekuomet nesiartindavo. 

Partizanų avalynei taisyti turėjome batsiuvį. Tai buvo 
tas pats žmogus, kurį mačiau surištą Žaibo stovykloje. 
Per Karo lauko teismą paaiškėjo, kad minimas asmuo 
nėra jau taip labai nusikaltęs, kad jis nori savo prasižen-
gimą išpirkti — pasilikti pas partizanus ir taisyti jiems 
avalynę. Žaibas, norėdamas suimtąjį išbandyti, liepė jį 
slapta sekti — jeigu suimtasis yra sunkiai nusikaltęs, tai 
jis mėgins bėgti ir taip išsiduos. 

Apsirūpinti avalyne partizanams buvo labai sunku. 
Pirkti naujos nebuvo, o senąją bemaž po kiekvieno žygio 
tekdavo taisyti. Batsiuvys buvo tikrai reikalingas. Nu-
tarta pasinaudoti to žmogaus paslaugomis. Batsiuvys pa-
rašė laišką savo namiškiams. Vyrai su tuo laišku nuėjo 
pas jį ir atgabeno miškan visus batsiuvystei reikalingus 
įrankius. Darbo jam buvo per akis. Žmogus buvo stropus. 
Visi vyrai juo buvo patenkinti, batsiuvys įgijo visišką pa-
sitikėjimą. 

Vėžio būrio stovykloje jau atsirado ir armonika. Ji 
buvo partizano Kudirkos. Vykdavo net linksmavakariai. 
Paaiškėjo, kad Meškučių kaimo piemenys savo gyvulius 
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gindavo arčiau Daugų būrio stovyklos, nes čia, pasak jų, 
linksmiau — gali pasiklausyti armonikos. Visa tai kėlė 
grėsmę partizanų saugumui. Pasitaikydavo atvejų, kai 
dėl kovotojų neatsargumo, grįžtant iš nakties žygio, pa-
miškėje būdavo „išbandomi ginklai". Bemaž kas antrą 
dieną tai vienoje, tai kitoje stovykloje pasigirsdavo šūvis, 
neapdairiai paleistas kurio nors iš partizanų. Štai kartą 
Nedingės apylinkėje, vietos gyventojams padedant, buvo 
sučiupti trys asmenys, kurie, prisidengdami partizanų 
vardu, plėšikavo ir terorizavo gyventojus. Jie buvo atga-
benti prie mūsų stovyklos sargybos posto, gulėjo suriš-
ti ir laukė dieną įvyksiančio Karo lauko teismo. Tuo metu 
poste buvo partizanas Šoferis. Jis vaikščiojo užsikabinęs 
užtaisytą rusišką šautuvą. Lįsdamas pro tankias eglių 
šakas, užkabino nuleistuką, nuaidėjo šūvis. Šoferis pama-
nė, kad šovė priešas. Palikęs suimtuosius, jis nupūškė į sto-
vyklą. Sutikęs jau bėgantį parengties skyriaus posto link 
skyriaus vadą partizaną Jockų, pranešė jam padėtį. Buvo 
apsupta posto vietovė, bet nieko įtartina nepastebėta. Joc-
kus tuoj susivokė ir patikrino sargybinio šautuvą. Pas-
laptis paaiškėjo. Šoferis nusipelnė du kartus be eilės į 
tarnybą ir — sako — plius Jockaus antausį. Po kiek laiko 
Šoferis, kaip neturintis orientacijos ir apsileidęs, buvo 
pašalintas iš partizanų gretų. 

UŽMEZGAME RYŠIUS SU NEDINGĖS APYLINKES 
PARTIZANŲ DALINIU 

Kartą gavome pranešimą, kad kaime netoli Nedingės 
bažnytkaimio yra mūsų kuopos adresu pristatyta dovanų 
iš X vietos. Nusiunčiau kelis vyrus tuo įsitikinti. Jie par-
gabeno didžiulį ryšulį, kuriame radome nemažą kiekį bal-
tinių ir kt. Kitą kartą tuo pačiu būdu buvo gautas vokiš-
kas karabinas. Jį mums persiuntė milicininkas iš Alytaus 
miesto. 

Sužinojau, kad prie Nedingės bažnytkaimio esančiame 
Nedingės miške laikosi partizanų dalinys, kuris pageidau-
ja su mumis užmegzti ryšius. Paskyrėme susitikimo datą 
ir vietą — prie Nedingės kapų. Susitikimui paskirtą nak-
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tį aš ir Klevas išjojom Nedingės link. Prie kapų mūsų jau 
laukė dalinio vyresniuoju prisistatęs partizanas Gegu-
tis - Vincas Ivanauskas iš Masališkių k. — ir partiza-
nas Paukštis. Jie mums pasakė, kad dar neturi ryšio su 
jokiais partizanais ir sutinka pereiti mano priklausomy-
bėn. Tam pritarė ir apie dvylika kovotojų, tuo metu daly-
vavusių susitikime. Jie prašėsi paliekami veikti Nedin-
gės apylinkėje. Aš puoselėjau kitokius planus — norėjau 
juos prijungti prie savo kuopos ir sudaryti stiprų dalinį. 
Reikia pažymėti, kad tuo metu kovos taktika, kurios aš 
laikiausi, dar nebuvo tikrai partizaniška. Tuomet mes iš 
viso net neįsivaizdavome, kad priešas galėtų mus sumuš-
ti. Taigi buvo numatyta data, kada turėjo susirinkti vi-
sas būrys ir priimti galutinį sprendimą. 

Susitikimo dieną aš ir Klevas išvažiavome pastote. 
Buvo iš anksto susitarta, kad už Lesagūrų dvaro — ant 
kryžkelės mūsų lauks vienas Nedingės apylinkės parti-
zanų būrio kovotojas, kuris nupasakos esamą padėtį ir 
palydės į susitikimą. 

Kryžkelėje mūsų niekas nestabdė. Važiavome toliau. 
Klevas pasiūlė sukti bažnytkaimin ir, ten palikus pasto-
tę, pėstiems eiti į kapines. Taip ir padarėme. Pervažiavome 
per Nedingės upelio tiltą. Sukėlėme nemažą triukšmą, 
pradėjo loti šunys. Vienoje vietoje užšokome pasiteirauti, 
ar kaimelyje ramu. Mums pasakė, kad bažnytkaimyje daug 
rusų, kad jie visą dieną siautėjo apylinkėje ir Nedingės 
miške. Dabar jie apsistoję poilsiui pas gyventojus. Žmonės 
buvo labai išsigandę ir patarė mums kuo skubiausiai ding-
ti iš Nedingės. 

Mūsų raginti nereikėjo. Apsukome pastotę ir labai 
tyliai pervažiavome tiltą. Paskui spaudėme kaip reikiant. 

Šis pasivažinėjimas baigėsi laimingai tik dėl to, kad ru-
sai, nuvargę po dienos siautėjimo, nebuvo tinkamai išsta-
tę sargybos, o gal ta sargyba mūsų „nekibino". 

Po šios nesėkmės dar kelis kartus bandėme nujoti į 
Nedingę, bet vis tuščiai. Sykį, vidurnaktį, kai buvau visai 
netoli bažnytkaimio, staiga kažkas perbėgo per vieškelį 
ir griuvo į krūmus. Mes taip pat tiesiog nusiritome nuo 
arklių ir sukritome į griovį. Pareikalavome, kad pasislėpu-
sysis išlįstų iš krūmų, bet jis nepakluso. Ėmėme šliaužti 
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artyn. Iš krūmų pasigirdo balsas: „Nesiartinkit! Šausiu!" 
Supratom turį reikalą su ginkluotu žmogumi. Tuomet mes 
pasisakėm, kas esam, ir pareikalavom tučtuojau išlįsti iš 
krūmų. Netrukus pamatėm uniformuotą žmogų, iškėlusį 
rankas. Jis pasisakė turįs pistoletą, slėpęsis, nes nežino-
jęs, kad joja partizanai. Įrodinėjo, jog esąs partizanas 
slapukas ir turįs ryšį su Nedingės partizanų būriu. Pa-
tikėjome, jis žadėjo kitą dieną suvesti mus su būrio vadu. 
Savo pažadą įvykdė. Susitikimas įvyko. Šio susitikimo 
metu buvo sutarta, kad dalis kovotojų pereis į mūsų kuo-
pą, kiti sudarys atskirą dalinį, kuris laikysis Nedingės 
apylinkėse, bet klausys mano įsakymų. Taip pat buvo nu-
matyta data, kada visas Nedingės būrys turi atvykti į su-
tartą vietovę — tada, prisijungęs prie kitų dalinių, vyks 
atlikti išpažinties ir duoti priesaikos. 

ALOVĖS MIESTELIO ISTREBITELIAI 
NELAISVĖJE 

Ilgiau gyventi Varčioje nenorėjome. Viena iš priežas-
čių buvo ta, kad priešas jau nemažai žinojo apie mūsų sto-
vyklavimą tame miške, bemaž kiekvienas miško pakraštys 
buvo daugiau ar mažiau išžvalgytas. 

Aš su savo kuopa išsikėliau į Pilkionių mišką. Su Žai-
bu, Komendantu ir Vėžiu susitarėme, kada jie su visais 
kovotojais atvyks į Pilkionių mišką ir ten su mumis su-
sitiks. Žaibas turėjo atsivesti ir Nedingės būrį. 

Sutartu laiku Žaibas, Komendantas ir Vėžys su visais 
vyrais atvyko sutarton vieton. Nedingės būrys žodžio ne-
ištesėjo, ir Pilkionių miške jų nesulaukėme. 

Kitą dieną maždaug 120 vyrų jau buvome miške ne-
toli Dušnionių kaimo. Aš su būrio vadu Jockumi ir kovo-
toju Lengveniu nuvykau į Einorių miško pakraštį. Bu-
vo sekmadienis. Susėdome prie vieškelio krūmuose. Staiga 
visai arti šmėstelėjo žmogus. Supratome, kad jis mus pa-
matė. Todėl šokome ant vieškelio ir įsakėme ėjusiajam 
iškelti rankas. Jockus tą žmogų pažino. Tai buvo Alovės 
miestelio istrebitelis, savo judošiškumu vietos gyvento-
jams jau labai įkyrėjęs. 
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Istrebitelis rankas tuoj pat iškėlė. Jį iškratėme. Kiše-
nėje radome pistoletu. Žinojome, jog minimas istrebite-
lis dažnai girdavosi padėsiąs rusams savo apylinkių par-
tizanus išgaudyti, nes jis partizanų nebijąs ir gyvas tai 
jau niekad nepasiduosiąs. Dabar, pakliuvęs mums į rankas, 
tuoj šoko prie Jockaus sakydamas: „Broli, tai jūs čia! Nors 
pasibučiuokim!" Jockus jį atstūmė sakydamas: „Ką gi 
čia mes imsime bučiuotis kaip bobos! Geriau vyriškai pa-
sikalbėkime!" Na, ir prasidėjo pašnekesys. Mes apsimetė-
me nieko nežiną apie jo darbus. Jis buvo negudrus, bet mus 
tikėjosi apmauti. Prašėsi priimamas į partizanus. Mes 
sutikome ir pažadėjome vestis drauge. 

Kaime dar turėjome uždavinį — susitikti su vienu Alo-
vės miestelio istrebiteliu, kuris buvo neblogas žmogus, 
priešų priviliotas apgaulės būdu. 

Paimtasis istrebitelis kiek gadino reikalą. Reikėjo jį 
nuvesti į stovyklą ir pasirūpinti tinkama jo apsauga. 
Jockų su Lengveniu pasiunčiau susitikiman, smulkiai iš-
aiškinęs, ką vienu ar kitu atveju daryti ir sakyti, nes jo-
kiu istrebiteliu nė nemaniau pasitikėti. Jeigu visa vyktų 
kaip mano buvo numatyta, nurodžiau kaime naūją susi-
tikimo vietą. Paskui nusivariau paimtąjį į stovyklą. Miš-
kas man buvo menkai žinomas, tačiau nenuklydau. Varo-
mas istrebitelis kelis kartus bandė prie manęs artintis, 
tačiau jo „kombinaciją" laiku pastebėdavau. Su juo kal-
bėjau normaliai, bet aiškiai duodamas suprasti, kokiu at-
stumu nuo manęs jam dera laikytis. Pakeliui jis pasipra-

šė būti priimamas į raitųjų partizanų būrį. Pažadėjau 
ir šį jo norą patenkinki, tačiau pasakiau nežinąs, iš kur 
jis gaus arklį, nes pas mus atsarginių nėra. Jis siūlė paim-
ti kumelę iš savo namų — ja ir jodinėsiąs. Vėliau jis pa-
rašė atitinkamą raštelį namiškiams, o po kiek laiko, tuo 
rašteliu pasinaudoję, mes įsigijome to istrebitelio arklį. 
Istrebiteliui juo jodinėti, žinoma, jau niekuomet neteko, 
nes, savaime suprantama, pirmai progai pasitaikius, jis 
nuo mūsų būtų pasprukęs ir dar mums košės priviręs. 

Stovykloje visi labai džiūgavo, kad pagaliau tas pagy-
rūnas įkliuvo. Bet gaišti nebuvo kada. „Antončiką" (taip 
vyrai vadino istrebitelį) perdaviau stipriai apsaugai, o 
pats su keliais vyrais nuskubėjau susitikimo vieton. 
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Jockus ir Lengvenis manęs ten laukė. Jie jau buvo kal-
bėjęsi su istrebiteliu. Tas pranešė, kad prie Butrimiškių 
miško (prie plento raiste) yra šeši iš Alovės atvykę istre-
biteliai, kurie norėtų tuoj pat susitikti su manimi. Vie-
nas iš atvykusiųjų yra skyrininkas, vienas turi dviratį 
ryšiui su Alove palaikyti. Dabar mums tapo visiškai aišku, 
kokias pinkles priešas rengė. Jų planas buvo toks: istrebi-
teliai, apsimesdami norį pereiti pas partizanus, tikėjosi 
mane prisivilioti, o paskui drauge su susitikiman atvyku-
siais vyrais sunaikinti. Jeigu tai nepavyktų tuoj pat, už-
davinį atlikti geresnei progai pasitaikius. Iš Einorių kai-
mo kilęs istrebitelis tą sąmokslą mums išdavė. Priešas 
jį naudojo ryšiui su mumis palaikyti. 

Jockus informatoriui istrebiteliui pasakė, kad aš apie 
vidurdienį kaip tik atjosiąs į šią apylinkę mišku ir tada 
būsią galima apie viską pasikalbėti. Jis nurodė vietą, į 
kurią istrebitelis turįs eiti ir laukti manęs su Jockumi. 
Už suteiktas žinias Jockus tam žmogui garantavo gyvy-
bę, pasakė, kad jis galės slapstytis kur panorėsiąs, nes į 
partizanus jo priimti neįmanoma. Šiomis sąlygomis is-
trebitelis buvo visiškai patenkintas ir pažadėjo padaryti 
viską, kad anie gyvi pakliūtų mums į rankas. 

Dabar visi vėl nuskubėjome į stovyklą, nes jau buvo 
po vidurdienio. 

Iš stovyklos pasiėmiau 10 savanoriškai pasisiūliusių 
partizanų. Jie buvo gerai apsiginklavę ir turėjo da kul-
kosvaidžius. Mudu su Jockumi sėdome ant arklių ir visi 
patraukėme Dušnionių miško palaukėn. Netoli miško pak-
raščio sustabdžiau vyrus ir smulkiai išaiškinau užduotį. 

Susitikimui numačiau Dušnionių miško palaukę. Toji 
vieta buvo smarkiai apsemta vandens, ir istrebiteliai, ei-
dami pamiške, turėtų tą vietą aplenkti lauku, ir susidūri-
mo atveju jie pakliūtų nekokion situacijon. Skyrių sugul-
džiau pačiame miško pakraštyje — tiesiog vandenyje, ta-
čiau visi vyrai buvo patenkinti, nes norėjo priešus paimti 
gyvus. Paaiškinau, kad mano švilpukas bus ženklas pradė-
ti puolimą. Po to ženklo visi vyrai turėjo išdygti istrebi-
teliams bemaž po pačia nosimi, o to jie vargu ar galėjo ti-
kėtis. Ugnis neturėjo būti atidengta, jeigu viskas vyks 
pagal planą arba jei priešas pakels rankas. 
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Po to su Jockum nujojome pas ūkininką, kur nekan-
traudamas jau senokai laukė mus informavęs istrebite-
lis. Pasakiau jam, kad sutinku susitikti su atvykusiais 
istrebiteliais, tačiau kur nors naujai parinktoje vietoje. 
Ir nurodžiau tą mūsų iš anksto pasirinktąją. Tiksliai nu-
pasakojau pievelę, kur mes lauksime. Paaiškinau, kad ar-
kliai sukabinti ganysis pievelėje, o mūsų ginklai bus pa-
dėti atokiau nuo mūsų. Likus pusei kilometro iki mūsų, 
į susitikimą einantys istrebiteliai savo ginklus turi per-
duoti nešti vienam asmeniui ir t. t. Pabrėžiau, kad, jei 
šios sąlygos jiems nepriimtinos, susitikimo atsisakau. 

Išklausęs mano nurodymų, istrebitelis nukūrė pas „sa-
vuosius". Mudu su Jockumi nusileidome į pievelę ir, iš-
pildę sutartas sąlygas, ėmėme lūkuriuoti. Vyrams buvo 
menkas malonumas mirkti vandenyje. Pradėjo kilti abe-
jonės — o gal istrebiteliai turi dar gudresnį sumanymą, 
kaip mus sudoroti. Vienas asmuo, praplėšęs kluono sto-
gą, stebėjo apylinkę, ir, pamatęs priešą, turėjo mums duo-
ti sutartinį ženklą. 

Pagaliau sulaukėme ženklo — istrebiteliai artinasi iš 
tos pusės, iš kurios ir tikėjomės. Netrukus juos ir patys 
pamatėme kelių šimtų metrų atstumu. Ėjo vorele, tačiau 
visų ginklai buvo ant pečių. Iš pradžių pamaniau, kad 
jie neapskaičiavo atstumo ir todėl nesilaiko iškeltos są-
lygos. Atstumas tarp jų ir mūsų vis mažėjo. Keli nusiėmė 
šautuvus nuo pečių ir nešėsi rankose. Mes abu atsistojo-
me, bet savo ginklų vis dar nelietėme, nes visiškai pasi-
tikėjome vyrais. Pagaliau aš sušukau: „Prašau ginklus 
perduoti vienam asmeniui!" Istrebiteliai, matydami, kad 
mes iš tikrųjų be ilgųjų ginklų, mano paliepimo nevykdė 
ir pradėjo skleistis vilnin. Tuo metu jie buvo nuo mūsų 
maždaug 20—30 metrų — kaip tik ties ta vieta, kur gu-
lėjo mūsų vyrai. Tuomet aš sušvilpiau. Žaibo greitumu 
prieš pat istrebitelius išdygo partizanai šaukdami: „Ran-
kas aukštyn!" Šeši istrebiteliai pakėlė rankas. 

Istrebitelį, kuris atvedė mums „draugus", pasikvie-
čiau nuošaliau, atidaviau šautuvą ir, palinkėjęs laimin-
gai išsislapstyti, atsisveikinau. Likusiems paaiškinau, jog 
jie nuginkluoti dėl to, kad nesilaikė sutartos sąlygos — 
į vamzdžius buvo suleidę šovinius. Įsakiau visiems laikyti 
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rankas už nugaros,ir, stropiai saugodami, nusivarėme 
juos į stovyklą. 

Labai nustebo vyrai, pamatę atvarytus gyvus istrebi-
telius, bet dar daugiau nustebo ir suglumo istrebiteliai, 
kai pamatė tiek partizanų, o tarp jų ir pažįstamų veidų. 

Gaišti ir dabar nebuvo galima, nes paaiškėjo, kad is-
trebitelis, kuris buvo pasiėmęs dviratį, draugams išėjus į 
susitikimą, išvažiavo Alovėn informuoti juos siuntusiuo-
sius. 

Paskubomis parašėme kelis egzempliorius atsišauki-
mų, kuriuose likusieji Alovės istrebiteliai buvo raginami 
pereiti pas partizanus — kaip kad padarė jų draugai. Po 
atsišaukimais pasirašė visi suimtieji. Kitą dieną lapeliai 
buvo išlipinti Alovės miestelyje ir kitur. Kiek jie turėjo 
įtakos tiems kitiems, sunku pasakyti, tačiau po kiek lai-
ko dar du istrebiteliai perėjo pas partizanus, bet vėliau 
jie užsiregistravo, ir tolesnio jų likimo nežinau. 

Iš suimtųjų sužinojome, kokio stiprumo ir kokiuose 
postuose naktimis išstatoma Alovės miestelio apsauga. 

Nusikalstami suimtųjų darbai papildomai paaiškėjo 
per Partizanų karo lauko teismo posėdį, kuris vyko daly-
vaujant visiems partizanams. Karo lauko teismo nuosp-
rendis — mirties bausmė sušaudant. Sprendimas įvykdy-
tas vietoje. 

Po to visa stovykla pakilo ir sparčiai pajudėjo Nemu-
naičio miško link. 

PRIESAIKA 

Apsistojome Noškūnų miške. Per kitos nakties žygį 
vyrai konfiskavo tris centnerius sviesto iš Makniūnų pie-
ninės. Turimo maisto pakako kelioms dienoms. 

Daktarą palikau vietoj savęs, o pats su Klevu ir Ro-
ku (Rokas Barysas, buvęs policijos tarnautojas, kilimo 
nuo Ryliškių) popiečiu išjojau Nemunaičio bažnytkaimio 
link. Nemunaičio bažnytkaimis vienu šonu tiesiog atsire-
mia į mišką, todėl prijojome visai arti — tik likus kokia 
150 m nulipom nuo arklių. Roką palikę saugoti arklius, 
Klevas ir aš, slapstydamiesi už pušų, įslinkome į vienuo-
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lyno kiemą. Mūsų jau laukė, nes šis susitikimas — tar-
tis dėl išpažinties ir priesaikos — buvo suderintas iš ank-
sto. Greitai susitarėme, kad kitą naktį vyrai atvyks vie-
nuolynam Ten mūsų turėjo laukti dar du kunigai. Atsi-
sveikinome su dvasininkais ir, sėdę ant arklių, pasileido-
me pas savuosius. 

1945 m. birželio mėn. 2 d. temstant visa įgula jau buvo 
prie pat bažnytkaimio. Iš anksto buvau paskyręs žmones 
keturiems lauko sargybos postams ir nurodęs, kaip kuriuo 
atveju veikti. Tik gerai pritemus sugužėjome vienuolyno 
kieman. Buvo 120 vyrų, tačiau tvyrojo visiška tyla, nes 
bažnytkaimis neturėjo įtarti, kad mes čia. Antrame koply-
tėlės aukšte įvyko įspūdingos pamaldos. Vyrai karštai 
meldėsi. Daugelio akyse spindėjo ašaros. Koplytėlėje visi 
netilpo, vyrai keisdavosi. Koplytėlėje ir kieme keturiose 
vietose buvo klausoma išpažinčių. Atvykusieji atlikti iš-
pažintį, duoti priesaiką, paprašyti Aukščiausiąjį suteikti 
palaimos Tėvynei, artimiesiems ir sau, rankose laikė gin-
klus, nes esamomis aplinkybėmis kitaip nebuvo galima. Aš 
stebėjau, kaip viskas vyksta, rūpinausi, kad kuo greičiau 
viską atliktume ir laiku atsitrauktume saugesnėn vieton. 

Pamaldos baigėsi. Vyrai atliko išpažintį ir priėmė 
Švenčiausiąjį. Artinosi iškilmingos priesaikos priėmimas. 
Prieš altorių buvo pastatyta taburetė, užtiesta trispal-
ve. Ant jos padėtas kryželis ir mano trumpasis ginklas. 
Kunigas pusbalsiu, bet aiškiai ir įspūdingai skaitė prie-
saikos tekstą. Mes, iškėlę dešines, tyliai kartojome prie-
saikos žodžius. Dievo akivaizdoje tvirtai pasižadėjome 
teisingai ir ryžtingai tęsti pradėtą kovą prieš okupantą, 
kuris, pamynęs po kojomis visus Dievo ir žmogaus įsta-
tymus, negailestingai naikina visa, kas yra šventa, kilnu 
ir brangu. Aš priėjau pirmas. Pabučiavau kryželį, tri-
spalvę ir ginklą. Tą pat padarė visi vyrai. Po to kunigas 
dar pasakė keletą prasmingų žodžių, tuo ir baigėsi šis iš-
kilmingas aktas. Padėkojom dvasininkams, ir netrukus 
vėl atsidūrėm Noškūnų miško prieglobstyje... 
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KAUTYNĖS SU MERKINĖS ISTREBITELIAIS 

Žaibo, Vėžio būriai ir kiti mano žiniai nepriklausan-
tieji vyrai atsiskyrė nuo mūsų jau kitą dieną ir patraukė 
į savo veikimo rajonus. Mes kol kas likome Noškūnų miš-
ke. Apsistojome prie partizano Jono Sasnausko tėviškės. 

Vadovavimą vyrams vėl perdaviau Daktarui, o pats su 
Klevu išjojau į Nedingę tvarkyti Nedingės būrio organi-
zacinių reikalų. Buvo sutarta, kad už poros dienų mes abu 
prisijungsime prie vyrų Pilkionių miške. 

Nedingės miške susitikome to būrio vyresniuosius: 
Gegutį ir Paukštį. Be kita ko, jie pasakė turį sužeistą vy-
rą,— per neatsargumą jis kambaryje iššovė iš raketinin-
ko. Raketa perskėlė jam žandikaulį ir vos neuždegė tro-
bos. Prašė, kad mes tą ligonį kiek paglobotume, nes pas 
mus yra gailestingoji seselė ir didesnė atsarga vaistų. 
Aš sutikau ir nurodžiau laiką bei vietą Varčios miške, kur 
minimas partizanas turėjo būti atgabentas. Taip pat su-
sitarėme, kad birželio mėn. 11d. jie su visais būrio vyrais 
atvyks į Varčią nurodyton vieton. Tada galutinai numaty-
sime tolesnius Nedingės būrio veiklos uždavinius. 

Sutvarkę dar kai kuriuos reikalus, patraukėme į Pil-
kionių mišką. Pakeliui iš gyventojų sužinojom, kad prie 
Nemunaičio įvykusios partizanų kautynės su istrebite-
liais. 

Greit pasiekėme ir Pilkionių mišką, kur radome ką tik 
iš kautynių grįžusius vyrus. Daktaras papasakojo, kaip 
viskas vyko. 

Jo vadovaujami vyrai buvo apsistoję prie Galintankos 
kaimo. Jie sužinojo, kad į kaimą atvyko 20 Merkinės 
istrebitelių konfiskuoti gyventojų turto. Tuoj pat buvo nu-
tarta grįžtančius išgamas pamokyti. Pastojo jiems kelią. 
Tačiau kautynių nepavyko pradėti taip, kaip buvo numa-
tyta. Vieną iš partizanų būrininkų per anksti pastebėjo 
žydas, vadovavęs istrebiteliams. Žydas iššovė. Tada prasi-
dėjo kautynės. Istrebiteliai jau buvo gerokai įsileisti į 
partizanų tarpą. Žydas ėjo paskutinis ir būrininką paste-
bėjo apsupimo sparne. Taigi jis pirmas ir paspruko sveiku 
kailiu. Jo bendrininkams buvo kebliau, kilo baisi panika. 
Arčiau savo vado buvę stribai suskubo išnerti gyvi. Kiti 
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sulindo į viksvas, suniro vandenin ir pan. Vyrai juos greit 
apsupo. Visi jie buvo nukauti vienoje ar kitoje vietoje. Par-
tizanai išbraidžiojo viksvas ir „draugus" išrankiojo aliai 
vieną. Buvo nukauta dvylika istrebitelių, paimti jų gink-
lai. Kai kurie pabėgo sužeisti. Vienas ištrukusiųjų, be kva-
po bėgdamas, jau buvo pasiekęs Kampų kaimo laukus. 
Jis, matyt, buvo labai ištroškęs ir norėjo iš skersai vieške-
lį tekėjusio upelio atsigerti. Vėliau žmonių buvo rastas 
kniūpsčias su įnerta nosimi į vandenį. Kai kurie gyvento-
jai kalbėjo, kad šis istrebitelis turėjęs širdies ligą ir dėl 
to čia gavęs galą, nors ir nebuvo sužeistas kautynių metu. 
Apie jį žmonės tuoj pranešė vienam partizanui, tuo metu 
paleistam į namus asmenišku reikalu. Šis įsigijo nauju-
tėlį priešo ginklą. Tarp partizanų nebuvo nei nukautų, 
nei sužeistų. Visi buvo labai patenkinti ir dar ilgai dalijo-
si kautynių įspūdžiais, nagrinėjo padarytas klaidas ir mo-
kėsi iš drąsą ir sumanumą kautynių metu parodžiusių 
draugų. 

ISTREBITELIO ATSIVERTIMAS 

Visi buvome gerokai išvargę, todėl ir aš pabudau jau 
saulutei patekėjus. Sargybos viršininkas pranešė, kad sky-
rius iš nakties žygio grįžo laimingai. Pargabenta mais-
to, konfiskuotas arklys ir areštuotas istrebitelis. 

Atsikėliau ir nuėjau susipažinti su naujuoju „svečiu". 
Jis atrodė nusiminęs ir galbūt meldėsi, nes lūpos krutė-
jo. Smalsuoliams, kurie jau buvo ratu apstoję „draugą", 
liepiau eiti prie savo skyrių. Pasilikome trise: aš, sargy-
binis ir „draugas". Suimtasis puolė bučiuoti man kojas ir 
rankas prašydamas dovanoti gyvybę. Jis sakėsi nesąs pa-
daręs nieko bloga; be ginklo parėjo į kaimą su savo šeima 
pasitarti, kaip jam iš nemalonių istrebitelio pareigų pa-
sitraukti, ir tuo metu vyrai jį užtikę. Istrebiteliu tapęs 
tik dėl to, kad išvengtų kariuomenės. Tą galį paliudyti 
visi Ilgininkų kaimo gyventojai. Jis, būdamas tarnybos 
pareigose, net suimtąjį paleidęs. Paleistojo pavardė — 
Bronius Čeplikas iš Vinkšninės kaimo. Kaip tik tuo metu 
sargybinis davė man ženklą, kad turįs kažką pasakyti. 
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Jis informavo, kad asmuo tokia pavarde yra mūsų kuo-
poje ir kad jo slapyvardis Strazdas. Baigęs apklausinė-
jimą, įsakiau partizanui atnešti kastuvą ir prižiūrėti, kad 
suimtasis tuoj pat išsikastų duobę. Paliepiau suimtajam 
girdint, nes norėjau sudaryti jam įspūdį, kad būsiąs nu-
baustas mirties bausme,— tada, norėdamas išvengti mir-
ties, viską teisingai pasakos. Po to nuėjau į stovyklą ir 
įsakiau Strazdui prisiartinti prie suimtojo istrebitelio ir, 
jam to nepastebint, gerai įsižiūrėti į jo veidą. Paskui ateiti 
pas mane. Po kiek laiko Strazdas pranešė, kad suimtąjį 
jis pažįsta — tai tas pats istrebitelis, kuris leido jam pa-
bėgti, kai buvo areštuotas. Buvę taip: istrebitelis nuly-
dėjęs Strazdą išvietėn; tuomet jis paprašęs leisti pabėg-
ti; istrebitelis sutikęs — tik Strazdui jau toli nubėgus, 
sukėlęs aliarmą, kad pats turėtų kaip pasiaiškinti. 

Netrukus, pasikvietęs du būrių vadus, nuėjau prie su-
imtojo. Pastarasis jau buvo išsikasęs duobę ir sėdėjo ant 
jos krašto. Dabar jis iš tikrųjų karštai meldėsi, nes manė, 
kad gyvena paskutines minutes. Pasakiau, kad, Karo lauko 
teismui reikalaujant, dar kartą duotų parodymus ir, svar-
biausia, papasakotų, kaip veikia stribai. Jam baigus kal-
bėti, pasakiau, kad atėjo laikas paskelbti ir įvykdyti teis-
mo nuosprendį. Suimtojo paskutinis pageidavimas buvo 
toks: pranešti namiškiams jo likimą ir paprašyti, kad pasi-
melstų už jo vėlę. Kiek pagalvojęs, pakeitė savo prašy-
mą — namiškiams nieko nepranešti, nes jo motina tokios 
žinios neišgyvensianti. Paskelbiau nuosprendį: istrebitelis 
išteisintas, jam grąžinamas arklys; turi atsisakyti istre-
bitelio pareigų ir gyventi ūkyje. 

Suimtasis sutriko. Jis dar kurį laiką negalėjo suvokti, 
kad jam dovanota gyvybė. Po to vėl puolė bučiuoti kojas 
ir rankas. Mes, žinoma, neleidome. Jam smulkiai paaiški-
nau, kodėl yra išteisintas. Tuomet istrebitelis susigrau-
dinęs pareiškė: „Penkiolika metų nesu buvęs išpažinties. 
Sėdėdamas ant krašto duobės, kurią pats išsikasiau, supra-
tau, kas yra gyvenimas ir kuriuo keliu reikėjo eiti. Rytoj 
anksti einu į bažnyčią ir su Dievu daugiau niekuomet ne-
besiskirsiu". Po to sėdo ant arklio ir taip dūmė, kad net 
riešutojų šakos bangavo. Mes gerai nusiteikę grįžome į 
stovyklą. 
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Vėliau sužinojome, kad minėtas istrebitelis tikrai metė 
savo nelemtą tarnybą ir, tarsi iš naujo gimęs, uoliai triūsė 
namuose ir gražiuoju gyveno su kaimynais. 

VĖL VARČIOJE 
Išsiskiriant su Žaibu ir Vėžiu, buvo susitarta, kad visi 

susitiksime maždaug po savaitės Varčioje. 
Turėjome bendrų reikalų. Reikėjo nusistatyti visas 

veikimo rajonų ribas. Artimiausiu laiku buvo sutarta 
pulti Alovės miestelį. Taip nusprendėme slaptame vadų 
pasitarime. 

Vyrų buvo daug. Daugelis iš jų dar neturėjo jokio ug-
nies krikšto. Norėjome padaryti atranką, nes norinčių 
stoti į partizanus buvo labai daug. 

Kažkokiu būdu gyventojai sužinodavo mūsų stovykla-
vimo vietas ir norintieji partizanauti ateidavo kartais net 
su savo tėvu ar motina prie pačios stovyklos. Dauguma 
tuomet tikėjo greita pergale ir norėjo, kad ir jų sūnūs būtų 
vertinami kaip prisidėję prie Lietuvos laisvės kovos. Dar ir 
dabar prisimenu vienos motinos iš Meškasalio apylinkės 
pasakymą: „Ponuli, tik būkite tokis geras ir priimkit ma-
no Juozuką. . . Jeigu po kokios savaitės pasikeis valdžia, 
tai kaipgi jis pasirodys prieš kitus. . T a s Juozukas dar 
neturėjo aštuoniolikos metų ir atrodė tikras lepūnėlis. 
Sunku buvo įtikinti motiną, kad nėra reikalo karščiuotis 
ir kad jos Juozukas dar tegu palaukia. Į partizanus jo 
nepriėmėme. Panašių atsitikimų buvo ir daugiau. Norin-
tiems stoti į partizanus, dažniausiai sakydavom: palauki-
te savaitę kitą — tuomet gausite galutinį atsakymą. 

Gyvenimas parodė, kad kai kurie mūsų nepriimtieji 
buvo kur kas vertesni už tuos, kurie mums atrodė labai 
kovingi. Štai kad ir trijų vyrukų iš Davainiškių ir Meška-
salio kaimų elgesys per jiems surengto bolševikinio teis-
mo viešą posėdį. 

Dviejų pavardes atsimenu: Barysas ir Ivanauskas. 
Apie jų „įžūlų laikymąsi viešojo teismo metu" (taip ver-
tino bolševikai) rašė net Alytuje leidžiamas „Tarybi-
nės Dzūkijos" laikraštis. Tuo galės įsitikinti kiekvienas, 
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kuris pavartys bolševikinės spaudos archyvo puslapius. 
Tai tie pilkasermėgiai berneliai net tokiomis aplinkybė-
mis nepabūgo priešui viešai į akis pasakyti, už kokius šven-
tus idealus jie nebijo mirti. 

Sumanymas pulti Alovės miestelį kilo po to, kai 
sučiupome šešis Alovės miestelio istrebitelius. Iš jų suži-
nojome, kaip miestelio įgula pasirengusi gintis. Paaiškėjo, 
kad užpuolimo atveju istrebiteliai nė nemanė stengtis 
atsilaikyti. Tarp pačiuptųjų stribų buvęs jų dešimtinin-
kas papasakojo, jog „načialstva" mananti, kad Varčios 
miške yra per 300 partizanų, Pilkionių miške — apie 150, 
Vabalių miške — taip pat koks 100 ir t. t. 

Dėl to mes nusprendėme Alovę pulti dieną. Nutarėme 
susirinkti Varčioje ir viską susitvarkyti. Po puolimo Žai-
bas planavo pasitraukti į Kalesninkų mišką, Vėžys — 
Onuškio link, o mes — pasiekti Subartonių mišką. 

Taigi visi vėl sugužėjome Varčion, nors nemanėme ten 
pasilikti ilgiau kaip savaitę. Vieną skyrių pasiunčiau į 
Makniūnų pieninę konfiskuoti sviesto. Vyrai, atlikę už-
davinį, turėjo atvykti tiesiog į Varčios mišką. 

Kaip ir paprastai, ilga vilkstine per Kudariškių kaimą 
įžygiavome Varčion. Vienai dienai apsistojome netoli pa-
kraščio. Užmezgėme ryšį su Žaibu, Vėžiu ir „miško komen-
dantu". Miško komendantu (taip buvo vadinamas Jonas 

Čiaplikas iš Raudonosios Alovės) turėjome pasikliauti dėl 
to, kad jis geriausiai žinojo šį mišką ir galėjo mums parink-
ti tinkamą stovyklavietę dešinėje mišką kertančio vieške-
lio pusėje. 

NAUJOJI STOVYKLA 
Apsistojome kiek arčiau Meškučių kaimo. Kiekvienas 

skyrius pasistatė palapinę 15—20 m atstumu viena nuo 
kitos. Palapines apklojome storu eglių šakų sluoksniu — 
taip įrengtų būstų neperlyja. Gerai išpynę palapinių ga-
lus, šiek tiek apsisaugodavome ir nuo uodų, kurių šlapia-
me Varčios miške visuomet milijardai. 

Šį kartą štabo palapinė buvo įrengta ypač gerai. Ji 
susidėjo net iš dviejų „kambarių" — miegamojo ir tarny-
binio. Vyrai pripjaustė daug trinkų, kurios atstodavo kil-
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nojamas kėdes darbo, posėdžių ir pasitarimų metu. Sto-
vyklą įsirengėme gana greit, visi buvo patenkinti. 

Kaip tik tuo metu į partizanus priėmėme elektromon-
terį iš Alytaus miesto. Į stovyklą jis atsigabeno du nau-
jus telefono aparatus ir didelį kiekį kabelio. Buvo numa-
tyta Žaibo ir mūsų stovyklas sujungti slaptu telefono ry-
šiu. Tada būtume galėję keistis žvalgybinėmis žiniomis. 

NEDINGĖS BŪRIO ATVYKIMAS 

Atėjo diena, kai Nedingės būrys turėjo atvykti į Var-
čios mišką. Susitikimui paskirta vieta buvo dar šiauriau 
Žaibo stovyklos. Trise išjojome ta kryptimi, nes gavome 
žinių, kad būrys švintant su didele manta atsikėlė į miš-
ką. 

Tuo momentu, kai jojome pro skersai mišką einantį 
vieškelį, kažkoks asmuo, buvęs maždaug per 100 m nuo 
mūsų (man atrodė, kad jis su rusiška miline) stryktelėjo 
miškan. Mes specialiai pajojome ta kryptimi pasižvalgy-
ti, bet daugiau nieko nepastebėjome. Nusprendėme, kad 
greičiausiai vieškeliu bus ėjęs koks nors žmogus, kuris, 
pamatęs jojant ginkluotus, pasitraukė iš kelio. 

Jojome miško keliuku šiaurės kryptimi. Dar ilgai ne-
galėjau atsikratyti minties, kad matytas žmogus su mili-
ne, nors ir be ginklo, galėjo būti rusas. 

Netrukus prijojome daugiškių stovyklą. Ant vieno ke-
liuko turėjo būti sargybinis, bet jo nebuvo matyti. Tai ma-
ne nustebino, įdėmiai apsižvalgiau ir pamačiau, kad sar-
gybinis kelis metrus pasitraukęs nuo keliuko ir užsiglau-
dęs už krūmo. Jis buvo visiškai nuogas — kaitinosi sau-
lėje. Pamatęs mus, tik šautuvu tegalėjo užmaskuoti savo 
adomišką uniformą. Pasišaukiau jį ir paaiškinau, kad taip 
daryti būnant sargybos poste jokiu būdu negalima, nes, 
kilus staigiam pavojui, ko gera, tektų dumti per šakas 
tokia uniforma. Sargybinis ėmė rengtis, o mes nujojome 
toliau. 

Nedingės būrį — maždaug 20 vyrų — radome jau be-
laukiantį. Vyrai papasakojo, kad iš vakaro, prieš vykda-
mi Varčion, jie dar užsuko į Nedingės bažnytkaimį, ku-
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riame ką tik buvo sustojusi rusų vilkstinė, grįžtanti iš Vo-
kietijos su gyvuliais ir kitokia manta. Partizanai suma-
niai pavaizdavo, kad jų daugybė, išvaikė rusus ir, pasiė-
mę septynis geriausius arklius, keletą karvių ir vieną gur-
guolę, prisidėję įvairių daiktų, ilga vilkstine atžygiavo 
vieškeliu Varčion. 

Dabar jie, vesdamiesi karves, raiti, važiuoti ir pėsti, 
patraukė į mūsų stovyklą. Nedingiečiams labai patiko 
mūsų didžiulė ir puikiai įrengta stovykla. Dauguma iš 
jų pareiškė pageidavimą pas mus pasilikti. Tik tie, kurie 
dar turėjo rūpintis savo šeimų nariais, norėjo likti arčiau 
namų. 

Vyrams pailsėti užleidome kelias palapines, o aš su 
mūsų ir jų stovyklos vyresniaisiais bei specialiai posėd-
žiui išrinktais įgaliotiniais pradėjau tarnybinius pasita-
rimus. Svarstėme įvairiausius klausimus. Sprendimus rei-
kėjo padaryti tą pačią dieną, nes vakare turėjau išjoti į 
kelionę, kurioje planavau išbūti 2—3 dienas. Posėdžio 
metu priėmėme šiuos nutarimus: 

1. Po penkių šešių dienų pulti Alovę. 
2. Nedingės būrys pereina visiškon mūsų priklauso-

mybėm 
3. Nedingės būrio vyrams, kuriems būtina nuolatos 

rūpintis savo šeimų nariais, leidžiama partizanauti arčiau 
namų. 

4. Kuriamas atskiras raitųjų partizanų būrys. 

PARTIZANŲ VADOVYBĖS KLAUSIMAS 

Dar mokytojaudamas Alytaus seminarijoje ne kartą 
buvau girdėjęs apie partizanų kautynes su okupantais. 
Įsidėmėjau Miroslavo miestelio puolimą. Šios operacijos 
metu buvo nukauta 17 rusų ir istrebitelių. Alytuje pla-
čiai buvo kalbama ir apie didžiules Paverknių kautynes, 
apie kitus susirėmimus. 

Iš įvairių pasakojimų supratau, kad jau tuo metu Mi-
roslavo kautynėms vadovavo atsargos jaun. leitenantas 
Gudynas. Daug visokiausių istorijų girdėjau ir apie į šiau-
rę nuo Jiezno veikiantį garsųjį Žaliąjį Velnią. Todėl su-
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sidariau nuomonę, kad partizanai pavaldūs vienai auk-
ščiausiajai vadovybei, kad jie tvarkosi kaip kariuomenė-
je — pagal tos vadovybės duodamus bendrus nurodymus. 
Tik partizanaudamas sužinojau, kad iš tikrųjų yra kitaip. 

Jokios Dzūkijos krašto partizanus jungiančios vadovy-
bės iš pradžių nebuvo. Visame Dzūkijos krašte kūrėsi daug 
savarankiškai veikiančių partizanų būrių. Tiems būriams 
vadovaudavo dažniausiai mokytojai (tarp jų buvo ir at-
sargos leitenantų), taip pat kaimuose jaunimo tarpe turė-
ję autoritetą puskarininkiai ar buvę valsčių bei apskri-
čių tarnautojai. Taigi be jokių abejonių galima sakyti, 
kad tiek pati Lietuvos laisvės kova, tiek aukštesnioji par-
tizanų vadovybė buvo ne kieno nors primesta: ji pradėta 
organizuoti ne iš viršaus, o iš apačios — iš tyriausios Lie-
tuvos kaimo jaunuomenės. Partizanų aukštesnioji vado-
vybė susiformavo palengva, iš demokratišku būdu išrink-
tų vadų, kuriais Lietuvos kaimas pasitikėjo. Šiandien aš, 
jau aštuntus metus einantis įvairias pareigas partizanų 
vadovybėje, drįstu tvirtinti, kad tik dėl to Lietuvos lais-
vės kovos sąjūdis šiuo metu yra gyvas ir nepalaužiamas 
iki paskutinio kovotojo. Priešingu atveju mes jau po dve-
jų laisvės kovos metų būtume pakrikę kaip Grigo bitės. 

Dainavos šalies partizanai šiandien nepalaužiami ir 
vieningi, nes visi esame lygūs kovos broliai ir tarp mūsų 
nėra nei pono, nei tarno, nei buožės, nei berno, nes kovoja-
me ne dėl dvaro ar aukštos ir pelningos vietos. Mes visi 
teturime vieną troškimą: iškovoti Lietuvai laisvę ir, jei 
Dievo bus leista, su visa tauta dalyvauti toje neįsivaizduo-
jamo džiaugsmo šventėje, su visa tauta kurti tikrai lais-
vą, kultūringą, demokratijos principais pagrįstą nepri-
klausomos Lietuvos gyvenimą. 

Iki 1945 m. birželio mėn. 11d. buvau užmezgęs ryšius 
su Žaibo ir Vėžio būriais ir su dar menkai organizuotais 
Nedingės partizanais. 

Žaibas buvo sakęs, kad ryšio su juo ieško partizanai 
nuo Punios krašto. Jis ir Vėžys jau palaikė ryšį su Daugų-
Valkininkų kryptimi savarankiškai veikusiais Pavasario, 
Vasaros ir Rugio būriais. 

Gavome pranešimą, kad į Valkininkų miškus atvykęs 
kažkoks karininkas iš aukštesnės partizanų vadovybės 

36 



ir jau esąs būrio vado Rugio žinioje. ŠSi žinia mane nudžiu-
gino. Nedelsdamas paskyriau susitikimą, kuris turėjo 
įvykti birželio mėn. 12 d. 

Prieš kurį laiką prie Varčios miško gyvenantys parti-
zanų bičiuliai pranešė, kad pas juos atsilankė asmuo, turįs 
tarnybą Alytuje. Jis save vadinęs Lietuvos laisvės armijos 
(LLA) vadu. Labai norėjęs susitikti su Varčioje gyvenan-
čiais partizanais. Partizanų bičiuliai prisipažino, kad pas 
juos užeinąs pats partizanų vadas Žaibas. Tuomet minė-
tas asmuo paliko pas juos LLA programą ir kai kurias 
kitas instrukcijas. Žaibas visa tai jau turėjo savo ranko-
se ir buvo nustatęs susitikimo su alytiškiu vietą ir laiką. 

Aš, Žaibas ir Vėžys smulkiai išnagrinėjome LLA pro-
gramą, instrukcijas. Susitikimas įvyko Varčios miške. 
Dalyvavom aš, Žaibas ir Vėžys. Iš Alytaus atvyko pažįs-
tamas mokytojas Vladas Pielikis. Jis nesitikėjo čia rasti 
mane. Vladas prisipažino, kad jis joks LLA vadas, o tik 
to pasivadinusiojo LLA vadu ryšininkas, kuris per jį norįs 
mums įsakinėti. Tariamasis LLA vadas kėlė įtarimą (ypač 
jo mums pateiktos anketos, kuriose reikalaujama išvardy-
ti visų partizanų slapyvardžius ir tikrąsias pavardes, tu-
rimų ginklų rūšį ir skaičių). Be to, tariamasis LLA vadas 
gyveno legaliai, turėjo tarnybą. Mes tiesiog neįsivaizda-
vome, kaip jis galėtų konkrečiai vadovauti. Juk jis kiek-
vieną dieną galėjo būti suimtas, galėjo išduoti mus pačius 
bei ryšininkus. Pagaliau, tarkim, kad jis iš tikrųjų LLA 
vadas Alytaus apskričiai, bet mums vis tiek buvo nepri-
imtina šios organizacijos politinė programa. Mes buvome 
tos nuomonės, kad partizaninės kovos laikotarpiu nedera 
leistis į jokias politines rietenas. Jau anksčiau Pielikis 
buvo sakęs, kad LLA vadovybės klauso visi partizanai, 
išskyrus mus ir tuos, kuriems vadovauja nepriklausomy-
bės metais Alytaus apskrities komendanto pavaduotoju 
dirbęs Jačys (Ąžuolis). 

Tariamajam LLA vadui per Pielikį buvo duotas toks 
atsakymas: be mūsų vadovybės sutikimo LLA vadovybei 
paklusti negalime; galutinis atsakymas bus duotas vė-
liau. 

Iš tikrųjų mes jokios aukštesnės vadovybės dar netu-
rėjome, o ir apie LLA išgirdome pirmąkart. Tikėjomės 
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artimiausiu laiku kaip nors susisiekti su tuo Ąžuoliu ir iš 
aukštesnės vadovybės atvykusiu karininku; tada galėsi-
me orientuotis, prie ko prisidėti ir kam paklusti. 

Patarėme ir pačiam Pielikiui būti apdairesniam ir at-
sargesniam. Nuojauta mūsų neapvylė. Netrukus jis buvo 
suimtas; kai Pielikį varė pro sugriautą geležinkelio stotį, 
jam pavyko parblokšti ginkluotą palydovą ir pasprukti 
iš priešo nagų. Atidūmęs į Varčią, jis įstojo į mūsų gretas. 

Šia proga reikia pažymėti, kad Dainavos šalyje niekur 
neveikė partizanai LLA vardu. Jie visur vadinosi tik Lie-
tuvos partizanai — taip buvo pasirašinėjama po prokla-
macijomis ir pan. Ir vėliau, esant vienai partizanų vado-
vybei, jungiančiai visus Dainavos apygardoje veikusių 
partizanų dalinius, pavadinimas nepasikeitė, tik visų raš-
tų kertiniame štampe ir antspauduose buvo susitarta ra-
šyti: Pietų Lietuvos partizanai /PLP/. 

1945 m. birželį priėjau išvadą, kad reikia stengtis už-
megzti ryšį su toliau nuo mūsų veikiančiais partizanų da-
liniais ir tuo būdu pasiekti aukštesnę partizanų vadovybę. 

VYKSTAME SUSITIKIMAN 
Nedingės būrio vyrai, tie, kuriems buvo leista parti-

zanauti savo apylinkėse, birželio vienuoliktosios vakare 
išvyko iš Varčios. Su mūsiškiais liko tie, kurie pageidavo 
visą laiką gyventi drauge. 

O aš tą patį vakarą turėjau išjoti susitikiman su iš Vil-
niaus atvykusiu leitenantu Aru, kuris jau du mėnesius 
buvo pas partizanus, veikusius Daugų—Valkininkų pu-
sėje. Iš mūsų stovyklos į kelionę išsiruošiau tik aš vienas. 
Labai norėjo drauge joti Jūrininkas, bet jo kojos dar ne-
buvo visiškai išgijusios, todėl visaip stengiausi jį nuo to 
atkalbėti. Bet jis taip prašėsi, kad pagaliau sutikau. Su-
pratau, kad jam labai įkyrėjo visą laiką būti miške, no-
rėjosi pajodinėti. Tačiau aš iš praktikos žinojau, jog nuo 
ilgo jojimo, ypač tokiems raiteliams kaip mes, taip skau-
da sėdimąją, kad po to kelias dienas net eiti būna sunku; 
be to, man atrodė, kad balno kilpos jojant gali liesti Jū-
rininko kojų žaizdas. 
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Visi palinkėjo mums kuo geriausios kloties kelionėje. 
Pavedžiau Daktarui vadovauti vyrams. Ir mudu išjojome 
Žaibo stovyklos link. 

Dar gerokai prieš temstant pasiekėme Žaibo ir Vėžio, 
būrių stovyklą. Kaip ir tikėjausi, Jūrininką jau reikėjo 
iškelti iš balno, nuo tolesnės kelionės jis atsisakė. Iš Žai-
bo stovyklos kelionėn rengėsi būrio vadas Vėžys ir parti-
zanas Kūkalis. Vėžys susitikimo metu turėjo atstovauti 
ir Žaibo būriui, o Kūkalis vyko kaip vedlys. Pats Žaibas 
į susitikimą nevyko, ne3 nebūtų likę kam vadovauti abiem 
būriams. Jūrininkas liko pas Žaibą ir žadėjo kitą dieną 
grįžti į savo stovyklą. 

KELIONĖJE 

Temstant visi trys išjojome į Varčios pakraštį ties Bo-
gušiškių kaimu. Pasileidome į senąjį geležinkelio pylimą, 
kuris ėjo nuo Alytaus į Varėną. Pakeliui dar užsukome 
pas vieną gyventoją pasiteirauti, kokia padėtis. Ūkinin-
kas papasakojo, kad pavakare nuo Alovės pylimu rusai 
nuvarė didžiulę galvijų bandą. Nakčiai galį apsistoti ties 
Rimėnų raistais. ŠSi žinia mums kėlė šiokį tokį susirūpini-
mą, nes kaip tik pro tą vietą būtinai turėjome joti. Raistai 
prie Rimėnų yra labai dideli ir neperjojami. Norėdami 
pasiekti kelionės tikslą, būtinai turėjome joti pylimo 
ruožu. 

Birželio vienuoliktosios naktis buvo be jokio vėjelio, 
šviesi. Pradžioje, net nenulipdami nuo arklių, aiškiai matė-
me nutraukusios vilkstinės pėdsakus. Artėjome prie Ri-
mėnų. Sustojome, pririšome arklius prie krūmų, augusių 
šalia pylimo, ir nuslinkome pas vieną gyventoją pasitei-
rauti, kas girdėti. 

Ūkininką greit prisižadinom. Jis atidarė duris, tačiau, 
pažinęs Kūkalį, labai persigando ir tarė: „Vyrai, pas mus 
ką tik buvo rusai. Dalis jų nakvoja pas kaimyną, kiti prie 
pylimo saugo gyvulius". 

Dabar mes jau itin atsargiai slinkome prie savo ark-
lių. Pasitarėme, ką daryti toliau. Nutarėme išžvalgyti 
Pylimą ir tik tada spręsti. Pylimo šonu paslinkome kokius 
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300 metrų ir jau dviejose vietose išgirdome garsiai besi-
kalbančius gyvulių apsaugoje budinčius rusus. Vienoje 
vietoje jie buvo susikūrę laužą, apie kurį visi sėdėjo ratų. 
Girdėjosi ir moterų balsai. Šioje vietoje neperbrendamas 
raistas buvo maždaug 50 metrų atstumu nuo pylimo. Gy-
vuliai, matyt, labai nuvarginti kelionės, gulėjo per 10— 
15 metrų nuo mūsų. Jų buvo daug. Sargybiniai dar nemie-
gojo. 

Priėjome išvadą, kad prajoti nepastebėtiems greičiau-
siai nepavyktų. Kūkalis pasakė apytikriai žinąs kitą ke-
lią, apsukantį raistus nuo Daugų pusės, bet tektų daryti la-
bai didelį lanką. Vis dėlto nutarėme pasinaudoti šiuo jo 
pasiūlymu. Šiek tiek pagrįžome, kol pasiekėme kelią, ku-
riuo turėjome joti aplink. Pajojėję kokį puskilometrį, vėl 
užėjome pas gyventoją, norėdami išsiaiškinti patį kelią 
ir pasiteirauti, kas dieną buvo girdėt tose apylinkėse, pro 
kurias mums teks joti. 

Išsigandęs ūkininkas pranešė, kad už kokio kilometro 
mūsų numatyta kryptimi yra apsinakvoję apie 700 rusų 
kareivių, jo ir kaimynų manymu, traukiančių į Vokieti-
ją-

Ėmėme pratintis prie minties, kad gali tekti grįžti Var-
čion. Paprašėme gyventoją duoti mums ilgą virvę ir grį-
žome prie pylimo. Tikėjomės prislinkti prie galvijų ir kokį 
trejetą nusivesti miškan. 

Vėl pririšome arklius ir prislinkome prie pat galvi-
jų. Sargybinių kalbų jau nesigirdėjo. Nekurstomas laužas 
blėso. Pačiupti galvijus, ko gero, buvo galima nesukėlus 
triukšmo. Bet tada dingtelėjo mintis — o gal pavyktų 
prajoti norima kryptimi. Galvijų atsižadėjome ir nutarėme 
joti. 

Pasisiūliau joti pirmas ne dėl to, kad būčiau buvęs drą-
sesnis už draugus ar geriau už juos kelią žinojęs, bet to-
dėl, kad mano arklys buvo eikliausias, niekuomet neveng-
davo griovio, vandens ir, svarbiausia, jo nereikėdavo per 
daug raginti. Mano bendrakeleivių arkliai buvo kitokie. 
Juos tekdavo gerokai pačaižyti vytiniu, kad pasileistų 
ristele, o ką jau kalbėti apie kelyje pasitaikančių gamtos 
kliūčių nugalėjimą. Jie būdavo ne tokie vangūs, kai ei-
davo iš paskos. Ypač neklusnus buvo Kūkalio arklys. Kū-
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kaliui atidaviau smagų savo vytinį, o pats išsilaužiau ryk-
štaitę. Laimė, mūsų arkliai jau buvo pripratę prie gyveni-
mo stovyklose dieną ir naktį, todėl žinojome, kad nesu-
žvings ir neišduos mūsų. 

Viską aptarę, nustatę sutartinius ženklus, pradėjome 
slinkti prie apsistojusiųjų. Jau ir laužas liko už mūsų — 
dešinėje pylimo pusėje. Pajojėjom dar apie 50 metrų. Jo-
jome kokių penkių metrų atstumu vienas nuo kito. Pasie-
kėm vietą, ištisai nugultą galvijų. Labai nutolti nuo py-
limo nenorėjome, nes galėjome įsimalti į klampynes, be 
to, pylimas buvo geriausias orientyras jojimo krypčiai 
nustatyti. Prijojom platų griovį, pilną vandens. Per jį ma-
niškiams sunkiai sekėsi pervaryti arklius, kilo nemažas 
triukšmas. Galvijai ėmė stotis nuo žemės, mes įsimaišė-
me tarp jų. Staiga 15—20 metrų atstumu nuo mūsų pa-
mačiau du raitelius, kurie tuo pat metu pastebėjo ir mus. 
Delsti nebuvo galima, bet ir šaudyti nuo arklių nė vienam 
nebuvo tekę. Pusgarsiai šūktelėjau „Ant pylimo, pirmyn!" 
ir paspaudžiau arklį. Neatsiliko ir Vėžys su Kūkaliu — 
čaižydami arklius, šoko ant pylimo. Net prigulę dūmėme 
pylimu. Netrukus blykstelėjo pirmųjų automatų serijų 
ugnis. Šen bei ten pradėjo šaudyti iš šautuvų, šūkalioti. 
Už poros šimtų metrų prilėkėme kažkokį sugriuvusį til-
tą. Nenulipę nuo arklių, vargais negalais nusileidome su-
griauto tilto šlaitu žemyn ir, arkliams perbridus per 
upokšnį, vėl užsikorėme ant pylimo. Čia galvijų jau ne-
buvo matyti, šaudymas girdėjosi tik už mūsų. Sustojom. 
Trūko Kūkalio. Gal jį kliudė pirmosios automatų serijos? 
Nutarėme dar palaukti. 

Po kiek laiko apačioje išgirdome brazdesį. Užklausė-
me, kas eina. Atsiliepė Kūkalis. Netrukus ir pats, už pava-
džio vesdamas arklį, užlipo ant pylimo. Jis, pasirodo, po 
pirmųjų serijų su arkliu nusileido nuo pylimo ir papylimiu 
atslinko prie sugriauto tilto. 

Patenkinti leidomės toliau. Švintant pasiekėme pirmą 
punktą, kuriame turėjo laukti Rugio vyrai. 

Tačiau mūsų niekas nelaukė. Pasitraukėm į netoliese 
esančią pamiškę. Miško pievaitėse pasiganėme arklius. 
Pamainomis nusnūdome ir mes patys. Tik po pietų nuta-
rėm leistis toliau. Kūkalis sakėsi žinąs Rugio būrio stovyk-
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lą, kurioje jie greičiausiai ir busią. Be to, jis pažinojo gy-
ventojus, kurie galėjo padėti rasti Rugio būrį. 

Pasibalnojom arklius ir išjojom. Vėžys buvo apsivil-
kęs treningu, aš — lietpalčiu, o Kūkalis apsisiautęs rusiš-
ka miline. Žmonės, kurie matė mus prajojant, greičiau-
siai pamanė, kad esam rusai ar stribai. Perjojome Daugų-
Varėnos plentą ir dar gerokai prieš vakarėjant atsidūrė-
me prie miško pakraščio, kuriame turėjo būti Rugio sto-
vykla. Jojome visiškai neskubėdami. Kūkalis aiškino, kad 
Rugio stovyklos sargybinis pro žiūronus mus tikriausiai 
jau pamatė ir bus pranešęs pačiam Rugiui. 

Prijojom tiltą ir pasukom arklius vieškeliu, kuris čia 
darė vingį aukštyn į krantą. Netrukus jau jojom prastu 
miško keleliu. Greit pasiekėm ir pačią stovyklą, kuri, deja, 
buvo tuščia. 

Norėjome sukti atgal į vieškelį ir joti į kitą miško pusę, 
bet kaip tik tuo metu kažkuris pastebėjo ant eglės šakos 
kabantį karišką diržą su šovininėmis. Nulipom nuo arklių 
ir nuodugniai apžiūrėjome stovyklą. Radome į vandenį 
įmestą duonos kepalą ir maišą su virta mėsa. Laužas dar 
nebuvo užgesęs. Visa tai aiškiai rodė, kad visai neseniai 
čia gyventa. Turėjo atsitikti kas nors ypatinga, jei par-
tizanai taip netvarkingai paliko stovyklą. 

Jau ir patys pradėjome daugiau žvalgytis, paskui, pri-
sirišę prie balno maišą su mėsa ir duona, nutarėme grįžti 
į pamiškę ir užsukti pas Kūkalio pažįstamą gyventoją pa-
siteirauti, kas čia atsitiko. 

Pamiškėje sužinojome, kad neseniai buvo užėję par-
tizanai, pasiėmė duonos kepalą, mėsos ir nuėjo miškan 
pietų gamintis. Parodėme mūsų atgabentą mėsą ir duo-
ną. Šeimininkė pažino ir maišą, ir duoną su mėsa. Rusų 
tą dieną apylinkėje nebuvo matyti, o prieš parą maždaug 
700 jų pražygiavo Alytaus link. Paprašėme šeimininką 
dalį mėsos pervirti iš naujo, o patys išjojom į kitą miško 
pusę pasiteirauti apie vyrus. Tačiau nieko nesužinojome 
ir vėl grįžome pas tą patį gyventoją. Pabalnotus arklius 
paleidome ganytis prie pat miško, o patys, šeimininkų 
saugomi, prisnūdome. 

Jau gerokai sutemus mus prižadino virtuvėje garsiai 
kalbantis vyras. Išgirdome, kad šnekama apie partiza-
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nus. Šeimininkas pranešė, kad atvyko vienas iš Rugio ry-
šininkų. Paaiškėjo, kad Rugio stovyklos sargybinis tikrai 
mus pastebėjo, bet palaikė rusais. Kadangi tik prieš die-
ną čia buvo apie 700 rusų, Rugys saugumo sumetimais 
staigiai pasitraukė kokius 7 kilometrus raistais. Mes pasi-
rodėme ryšininkui ir paprašėme pasakyti Rugiui, kad ki-
tos dienos rytą atvyktų susitikti su mumis pas šį gyven-
toją. Naktį labai lijo, todėl miegojome kambaryje. 

Rytą Rugys atvyko. Dabar jis smulkiai papasakojo, 
kaip viskas buvo. Sargybinis Rugiui pranešė apie tris rusų 
raitelius, jojančius vieškeliu miško link. Rugys manė, kad 
tai rusų pasiųsti žvalgai. Stovyklos vyrams davė įsakymą 
kuo skubiausiai griebti ginklus ir, priartėjus prie vieške-
lio, išsidėstyti. Jeigu žvalgai, jodami vieškeliu, pastebėtų 
partizanus, be atskiros komandos atidengti ugnį. Po to 
Rugys su vyrais atbėgo prie vieškelio ir išsidėstė. Vienas 
partizanas gulėjo už krūmo su kulkosvaidžiu dešimties 
metrų atstumu nuo vieškelio. Jie mus pamatė, kai iš ūki-
ninko jojome į kitą miško pusę. Pro save praleido neužka-
binę, tačiau netrukus dėl to susiginčijo. Kai kurie nerima-
vo, kad žvalgai galėjo partizanus pastebėti, tik sąmonin-
gai neišsidavė. Jie įrodinėjo, kad reikėjo nupilti ruskius, 
ir būtų buvusi tvarka. Rugys nebuvo tikras, kad žvalgai 
nė vieno partizano nepastebėjo. Dėl to jis su vyrais į sto-
vyklą jau nebegrįžo ir skubiai pasitraukė raistais. Po to 
pasiuntė ryšininką išžvalgyti apylinkę. 

Pačiam Rugiui buvo nesmagu pasakoti, jog tik per 
plauką neiššaudė savųjų! O aš pamaniau — žmogus niekad 
negali žinoti, kur tavo gyvybei gresia pavojus. 

Rugys mums pranešė ir dar nemalonesnę žinią. Vie-
nas žmogus, birželio mėn. 12 d. grįždamas iš Alytaus, gir-
dėjęs baisų šaudymą Varčios miške. Esą apie Varčią ne-
paprastai daug rusų, kurie net iš patrankėlių šaudo į miš-
ką. Šaudymas girdėjęsis toks stiprus, kad atskirų ginklų 
nebuvę galima net išskirti — vien ūžimas. 

Aš ir mano bendrakeleiviai labai susirūpinome. Buvo 
aišku, kad Varčioje įvyko kas nors negera. Reikėjo kuo 
greičiausiai grįžti Varčion — gal mūsų vyrai ir dabar kau-
nasi, blaškosi po mišką. Žinoma, pranešimas galėjo būti 
kiek ir perdėtas. Rugys mus įtikinėjo, kad šiuo metu grįž-
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ti Varčion gal net neįmanoma, pirmiausia reikia sužinoti 
padėtį. Jis, partizanas nuo pat pirmų antrosios bolševiki-
nės okupacijos dienų, buvo tos nuomonės, kad mūsų grį-
žimas po paros nuo kautynių pradžios vyrams nieko nepa-
dės, kad jų greičiausiai šiuo metu Varčioje jau nėra, jie 
bus pasitraukę. Vis dėlto mes nusprendėme joti į Varčią. 

Rugys dar pasakė, kad susitikti su mumis atvykęs 
Aras, jis laukiąs netoliese su palydovais. 

SUSITIKIMAS 

Susitikimas su leitenantu Aru įvyko. Susipažinome. 
Tai buvo jaunas vyras, berods Karo mokyklos paskutinės 
laidos jaunesnysis leitenantas, vidutinio ūgio, tamsaus 
raupuoto veido. Jo pavardės nebeprisimenu. Prieš įstoda-
mas į partizanų gretas, gyveno Vilniuje ir mokytojavo. 
Neseniai vedė. 

Aras papasakojo, kad kartą gatvėje jį užkalbinęs auk-
štesnio laipsnio karininkas ir nurodęs, kad jo kaip kari-
ninko pareiga yra vykti į Valkininkų miškus, užmegzti 
ryšį su partizanais ir jiems vadovauti. Davė žemėlapį ir nu-
sakė, kaip ateityje palaikyti su juo ryšį. Aras įsakymą 
įvykdė — jau antras mėnuo gyveno su vyrais, bet su mi-
nėtu karininku dar nė karto nepavyko susisiekti. 

Turiu pažymėti, kad šio jauno vyro mintys buvo labai 
įdomios, jis atrodė tikras idealistas. Tolesnės partizani-
nės veiklos metu Aras įrodė, kad toks buvo iš tikrųjų. Tuo 
metu Arui priklausė Pavasario, Vasaros ir Rugio būriai. 
Pasidalijome mintimis ir patirtimi, kuri buvo dar labai 
menka. Nusprendėme kol kas veikti savarankiškai. Nu-
matėme ir konkrečiai nustatėme tarpusavio ryšius, pasi-
žadėjome užmegzti ryšį su aukštesne partizanų vadovy-
be, nes vis dar tikėjome tokią esant. 

Tai buvo mano pirmas ir paskutinis asmeniškas pasi-
matymas su Aru. 
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GRĮŽIMAS Į VARČIĄ 

Pasitarimui pasibaigus, drauge su Aru, Rugiu ir ki-
tais partizanais pavalgėme pietus. Po to pabalnojome ar-
klius ir išjojome į Varčią. Šįsyk jau kitais keliais. Vakarop, 
Kūkaliui pageidaujant, užsukome į jo tėviškę. Jį lyg koks 
nujautimas traukė tėviškėn. Kūkalio namuose buvom 
neilgai, nes kelias į Varčią dar netrumpas. Namiškiai 
savąjį sutiko labai džiaugdamiesi, bet paskui teko būti 
graudžių atsisveikinimo scenų liudytoju. Tokius momen-
tus, žinoma, kiekvienam sunku matyti, nes visų mūsų 
padėtis buvo panaši. 

Toliau jojome tik dusyk trumpam sustodami. Naktis 
buvo vėsi, be vėjo. Dar gerokai prieš auštant pasiekėme 
Rakatanskų kaimą. Užsukome pas vieną gyventoją pasi-
teirauti, kas girdėti. Čia galutinai įsitikinome, kad Var-
čioje vyko didžiulės kautynės. Mus įspėjo, kad dar vakar 
apie Varčią buvo daugybė rusų, gyventojų nuomone, ir 
dabar jie apgulę mišką. 

Dabar reikėjo skubiai spręsti, ką darysime toliau. Aš ir 
Kūkalis buvome už tai, kad reikia mėginti prasmukti į 
mišką. Vėžys tam nelabai pritarė. 

Šeimininko duktė parodė keliuką, kuriuo iš pradžių 
turėjome joti. Paskui pasileidome į pievas ir paklydome. 
Vietovių nė vienas nežinojome. Matydami, kad iš mūsų 
klaidžiojimo nieko gera neišeis, orientuodamiesi tik pagal 
kompasą, vėl išsimušėm į vieškelį ir užsukom pas tą patį 
gyventoją. Dabar vėl ta pati geradarė palydėjo mus jau 
iki žymesnio keliuko, vedančio į Varčios mišką. 

Skubėjome, nes artinosi metas, kai ims brėkšti. Mūsų 
manymu, miškas jau turėjo būti visai netoli, bet ir vėl pa-
klydome. Grįžti į vieškelį jau nebuvo kada. Nusprendė-
me pėsti eiti pas pirmą pasitaikiusį gyventoją, kad susio-
rientuotume, kokioje vietoje atsidūrėme. Netoliese dunk-
sojo trobesiai. Prislinkome visiškai arti ir įsitikinome, 
kad sodyba negyvenama. Tuomet nuskubėjome prie kito 
ūkininko. Trobesiai, prie kurių dabar artinomės, buvo 
ant kalnelio. Sodyba ir sodelis aptvertas sena tvora. Prie 
trobos kūdra. Prisilenkę prie žemės, patvoriu prislinko-
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me prie pirmo pastato — trobos. Tvora, kai lipau per ją, 
lūžo. Sustojome ir įsiklausėme. Atrodė ramu. Perėjęs dar-
želį, prisėlinau prie lango ir pradėjau pamažu barbenti 
į stiklą. Kurį laiką troboje buvo visiškai tylu. Pabarbenau 
dar kelis kartus. Tuomet prie lango priėjo moteris. Aš ty-
liai paklausiau, ar arti nėra rusų. Šeimininkė nieko neat-
sakė, bet ir nuo lango nesitraukė. Į visus mano klausi-
mus — koks čia kaimas, į kurią pusę Varčia ir pan. — 
šeimininkė atsakinėjo vienodai: „Nežinau!" Dabar pa-
stebėjau, kad už moters pečių stovi senukas. Ėmiau aiš-
kinti, kad mes paklydom ir mums svarbu žinoti, ar arti 
nėra rusų ir kaip greičiausiai patekti į Varčios mišką. 
Be to, stengiausi numaldyti moters baimę: aš juk ir nesi-
stengiu įrodyti, kas esu, jei šeimininkė pasakys, ar arti 
nėra rusų ir kuria kryptimi arčiausiai miškas, tai prie 
jos niekas negalės prikibti, nes klausia ginkluotas. 

Man šitaip aiškinant, senukas, visą laiką stovėjęs už 
šeimininkės pečių, prisiglaudė prie stiklo ir pasakė: „Vy-
ručiai, vyručiai, miškas tiesiai per balą, o pas mus kluo-
ne miega daug rusų, ant kiemo jų arkliai!" 

Dar labiau prisilenkę, vienas po kito patvoriu nėrėme 
pakrantėn. Pasiekėme savo arklius ir nujojome nurodyta 
kryptimi. 

Jau brėško. Už kelių šimtų metrų dūlavo lyg ir miš-
kas, kampu išsikišęs į mus. Norėjau pasukti kiek į šalį, bet 
Vėžys primygtinai siūlė joti tiesiai į artimiausią pakraštį, 
nes jau sparčiai švito. Paklausiau. Mudu kokių penkių 
metrų atstumu vienas nuo kito artėjome prie numatytos 
vietos. Kūkalis buvo atsilikęs maždaug 20 m, nes jo arklys 
visai nuvargo. 

Prieš mus plytėjo avižomis apsėtas laukas, kuriame 
augo didelis lazdynų krūmas. Iki to krūmo tebuvo likę 
kokie 5 metrai, kai staiga sutraškėjo šakos ir į mus 
pasipylė kulkosvaidžio bei automato serijos. 

Tą pat akimirką strimgalviais nusiritom nuo arklių. 
Aš nevykusiai kritau bemaž ant galvos, o automato vam-
zdis įsmigo žemėn. Automato diržas nutrūko. Arklys nu-
virto prie pat manęs. Persiverčiau per galvą ir pakilęs 
pabėgėjau šonan kelis metrus. Vėl kritau ant žemės. Tuo 
metu vėl pasigirdo ilga kulkosvaidžio serija, ir, man at-
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rodė, lyg kas žemėmis mane beria. Ėmė šaudyti jau ir iš 
kitų pusių. Kažkoks rusas šaukė: „Davaite pulemiot! Ok-
ružit!" Tai pabėgėdamas, tai krisdamas ant žemės, leidau-
si artimiausio raisto link. Avižos buvo kokių 10 cm aukščio 
ir menkai maskavo. 

Savo draugų nemačiau. Maniau, kad jie nukauti ar-
ba pasitraukė kita kryptimi. Laimingai pasiekiau raisto 
pakrašt į . Buvau visiškai uždusęs, todėl prieš savo norą 
sustojau kiek atsikvėpti. Vienoje rankoje laikiau žemėmis 
užkimštą automatą, antroje — pistoletą. Aplink buvo gir-
dėti rusų šūkavimai. Puoliau bėgti paraisčių, bet priešais 
išgirdau ruso rėkaliojimą ir pasukau tiesiai raistan. Čia 
pat užkliuvau už kažkokių pilkų kailinių, numestų ant 
žemės. Toliau jau šlumsėjau per raisto vandenį, paskui 
vėl išbėgau pakraštin. Buvo jau visiškai prašvitę. Prie-
šais plytėjo laukas, už jo stirksojo krūmai, bet ta krypti-
mi girdėjosi šūkavimai, ir per lauką bėgantį mane iš bet 
kur galėjo lengvai pastebėti. 

Nuspūdinau į raisto gilumą ieškoti tankesnės eglės. 
Susiradau. Pradėjau į ją lipti. Pirmos šakos galėjo būti 
maždaug 2,5 m nuo žemės. Buvau gerokai pavargęs, at-
rodė, jei šakos būtų buvusios bent 10 cm aukščiau, bū-
čiau nepajėgęs įlipti. Prieš lipdamas savo vokišką puola-
mąją granatą buvau užsikišęs už bato aulo, bet, kariantis 
į eglę, ji užsikabino už šakos ir nukrito. Pasižiūrėjau iš 
viršaus — granata kiek panirusi vandenyje ir per žoles 
sunkiai pastebima. Turėjau rinktis: ar pasiimti granatą 
ir išsižadėti eglės, ar, palikus vandenyje granatą, toliau 
tūnoti eglėje. Pasilikau eglėje, nes antrąsyk įsliuogti ne-
būčiau turėjęs jėgų, o juk rusai galėjo pradėti krėsti rai-
stą. 

Įlipau į pačią viršūnę. Nusiėmiau nuo pečių automa-
tą. kurį prieš lipdamas buvau diržu prisirišęs prie kak-
lo. Automatą įspraudžiau tarp šakų, paskui, jo ir perpe-
tės diržus surišęs į vieną, pats prisirišau prie eglės. Da-
bar rankos buvo laisvesnės. Iš visų pusių užsimaskavau 
šakomis. 

Kaip ir maniau, rusai pradėjo krėsti raistą. Nežinau, 
kiek jų buvo, tačiau tai vienoje, tai kitoje vietoje išgirs-
davau susišlabunkštinant. Greičiausiai vieni buvo apsupę 
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patį raistą, o kiti šliaužiojo po jo gilumą. Krata truko apie 
pusvalandį. Man atrodė, kad pro tą eglę, kurioje buvau 
užsimaskavęs, rusai praėjo ne arčiau kaip 10—15 metrų. 
Dar kurį laiką girdėjosi šūkavimas, bet pamažu visur ap-
rimo. 

Eglėje ištūnojau kokias penkias valandas. Rytas buvo 
šaltas. Skaudėjo galvą. Sąnariai buvo sustingę. Išgėriau 
vaistų nuo galvos, ir kurį laiką buvau lyg ir užsnūdęs. 
Gerai, kad buvau prisirišęs, nes, ko gera, būčiau bumbte-
lėjęs iš eglės. 

Pagal kompasą ir žemėlapį mėginau susiorientuoti. 
Kai išlipau iš eglės, saulutė buvo aukštai pakilusi. Pir-
miausia iškrapščiau ir išploviau automato vamzdį, nes 
virvutės ir alyvos neturėjau. Paskui ėmiau slinkti rytų 
kryptimi. Pasiekiau raisto pakraštį. Apsižvalgiau, bet nie-
ko įtartina nepastebėjau. Nusprendžiau nuslinkti pas arti-
miausią ūkininką ir pasiteirauti, kaip reikalai. Kurį laiką 
ėjau raistu. Netoliese pamačiau trobesius. Nuo raisto to 
ūkininko namo link ėjo negilus griovys, vietomis apaugęs 
krūmeliais. Keturpėsčias ėmiau ropoti tuo grioviu. Paste-
bėjau, kad prie naujai pastatyto gyvenamojo namo stovi 
dar ir senasis. Į dešinę nuo jo, griovio pusėje, augo sode-
lis, pilnas jau didelių aviečių krūmų. Po kelių šuolių atsi-
dūriau prie durų ir įsiklausiau. Išgirdau viduje kalban-
tis lietuviškai. Greit atidariau duris, įšokau vidun ir pa-
klausiau, ar nėra arti rusų. Išsigandę šeimininkai kurį 
laiką be žado žiūrėjo į mane. Po to šeimininkė prilėkė prie 
manęs ir, stumdama atgal pro duris, tepasakė: „Pas mus 
kieme rusai! Lįsk sodelin ir šliaužk raistan!" 

Nieko nelaukdamas nėriau į pirmą aviečių krūmą ir 
vėl tuo pačiu grioviu šliaužiau raisto link. Čia raistas buvo 
kiek sausesnis ir priaugęs aviečių. Įlindau į patį tankumy-
ną ir užsimaskavau aviečių stiebais. Įsiklausiau ir įsiti-
kinau, kad rusai manęs nepastebėjo. Nusprendžiau čia il-
giau patūnoti. Buvo aišku, kad šeimininkai geri žmonės, 
antraip nebūtų patarę, kaip gelbėtis. Eiti į kitą ūkį būtų 
reiškę iš naujo bandyti laimę. 

Po kokios valandos išgirdau kažką einant raisto pa-
kraščiu. Galvos nepakėliau, nes bijojau išsiduoti. Netru-
kus išgirdau kalant kuolelį pievon, o po to: „Vaikeli, čia 
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aš su karve!" Išlindau pakraštin ir atsiliepiau. Šeiminin-
kė su mažu ryšulėliu priėjo prie manęs. Dabar ji nesivar-
žydama man viską papasakojo. 

Pasirodo, rytą mes užtaikėme ant netoli jų sodybos 
pasaloje tykančių rusų. Rusai vieną mūsiškių nušovė — 
sprogstamoji kulka pataikė jam į galvą ir nuplėšė pusę 
kaukolės su smegenimis. Nušauti du arkliai, o vieną rusai 
nusivedė. Iš pasakojimo supratau, kad nukautasis — tai 
Kūkalis. Apie Vėžio likimą nebuvo jokios žinios. Vienas 
rusas sužeistas į pilvą, jį sutvarstė pas gretimą ūkinin-
ką. Tuo metu, kai aš įšokau pas juos į kambarį, trisdešimt 
rusų buvo ką tik papusryčiavę ir išėję iš trobos už senojo 
namo, į kiemą. Jie pasiėmė iš kluono arklius ir išjojo, kiti 
išėjo pėsti. 

Šeimininkė mane pažinusi dar kambaryje. Pasirodo, 
tai tas pats ūkininkas, pas kurį buvau užėjęs tą naktį, kai 
sužeidė Jūrininką ir reikėjo gydytojo. 

Buvau gerokai išalkęs. Sukirtau šeimininkės atneštą 
valgį ir paprašiau pasižvalgyti, ar kur nors nėra trečio 
mano kovos draugo — jis galėjo būti sužeistas, gal jam 
reikia pagalbos. Šeimininkei pasakiau, kad raiste liksiu 
iki vakaro. 

Vakarėjant mane vėl iššaukė pakraštin. Labai nuste-
bau: prie manęs priėjo šeimininkė su mano žmona. Pa-
aiškėjo, kad ji slapstėsi netoliese pas vieną gyventoją. 
Tie jai pranešė, kad nukautas partizanas, nupasakojo, kaip 
jis buvo apsirengęs. Žmona žinojo, kad aš dažnai jodinė-
ju, atitiko ir kai kurių drabužių apibūdinimas. Ji pati 
buvo atėjusi prie nukautojo ir tik tada įsitikino, kad tai 
ne aš. Rusai žuvusiojo nepasiėmė. Žmonės jį apiprausė, 
nupynė vainiką ir skubiai palaidojo kapinėse. Iš šio ūki-
ninko mano žmona sužinojo, kad esu raiste, ir atėjo ap-
lankyti. Jos pranešė, kad Vėžys gyvas ir net nesužeistas: 
jis prasmuko kita kryptimi ir, perbridęs upelį, pasislėpė 
tankiame eglynėlyje. 

Šia proga galiu trumpai pažymėti, kad mano žmona 
iš legalaus gyvenimo buvo priversta pasitraukti maždaug 
Po mėnesio, kai aš išėjau partizanauti. Ji, dar gyvenda-
ma Alytuje, su viena Daktaro pažįstama buvo atėjusi į 
mišką ir atnešė man vokišką automatinį pistoletą. Tą mo-
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terį rusai suėmė, ji išdavė mano žmoną ir vieną seminari-
jos auklėtinį — Liudą Muliarską, gyvenusį Alytuje, Vaiž-
ganto gatvėje. Juos rusai norėjo suimti slaptai — pa-
siuntė kvietimus ateiti vakare į paštą atseit atsiimti siun-
tinių. Tačiau žmona ir Muliarskas laiku sužinojo, kad 
jiems rengiamos pinklės, ir netrukus atsidūrė pas mus, 
Varčioje. Varčioje žmona gyveno kartu su gailestingąja se-
sele iš Alytaus — Anele. Supratau, kad moterims miške 
gyventi ir nepatogu, ir labai sunku. Paprašiau Klevo, ir 
jis parūpino žmonai prieglobstį pas vieną gyventoją. Vė-
liau ji persikėlė į kitą kaimą, kuriame ir atsitiko čia ap-
rašomas įvykis. Taigi kai vyko kautynės, miške jos ne-
buvo. Kautynių metu Klevas ir gailestingoji seselė taip 
pat buvo išvykę iš miško. 

Vėžys jau žinojo apie mane ir apie Kūkalio likimą. 
Temstant susitikau su Vėžiu ir patraukėme Varčion. Su-
tarėme, kad po dienos mano žmona ateis į mišką sutarton 
vieton pranešti naujienų. 

Apie kautynes, įvykusias Varčioje, buvo pasakojama 
įvairiai. Tikrų žinių neturėjom. Visi tik tvirtino, kad rusų 
žuvę labai daug, o partizanų mažai. Žmona pasakojo, kad 
po kautynių, naktį, pro gyventoją, pas kurį ji slapstėsi, 
maždaug 20 mūsiškių vyrų laimingai pasitraukė Sapie-
giškių—Nedingės kryptimi. Šeimininkas dar perspėjęs 
vyrus, kad rusų sargyba stovinti kapinėse. 

VARČIA PO UŽPUOLIMO 

Tiek aš, tiek Vėžys tą mišką žinojome labai menkai. 
Dar sunkiau orientuotis naktį. Nusprendėme pernakvoti 
netoli pakraščio, o tik dienos metu žygiuoti toliau. Turė-
jome pasiėmę ir degtukų, bet laužo nekūrėme, nes dar neži-
nojome, kokia padėtis pačiame miške. 

Auštant sukilome ir patraukėme į šiaurę. Kiek paklai-
džioję, susiradome Daugų būrių stovyklavietę. 

Vaizdas, kurį pamatėme stovykloje, aiškiausiai liudijo, 
kad čia šeimininkauta rusų. Šutintuvas, kuriame būriams 
buvo verdamas maistas, apverstas šalia laužo. Mėsos ga-
balai mėtėsi aplink, apsėsti begalės didelių musių. Netoli 
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laužo riogsojo perlaužta batsiuvio įrankinė, o patys įran-
kiai išlakstę po visą aikštelę. Keletas sulankstytų ir su-
tryptų katiliukų gulėjo netoli kelmų. Palapinės sudrasky-
tos. Darėsi nejauku prisiminus tą tvarką, kuri buvo šioje 
stovykloje prieš kelias dienas. Beržais aptvertas gardas, 
kuriame buvo laikomos karvės, tuščias. Užmaskuotas šu-
linėlis, kuriame statinaitėje buvo laikoma papjautų gyvu-
lių mėsa, rusų neužtiktas. Netoliese krūmuose radome 
pamestą milinę. Tai ir viskas. 

Buvo aišku, kad pačioje stovykloje kautynių nebuvo. 
Partizanai, matyt, spėjo pasitraukti. 

Nutarėme sukti į miško pakraštį Bogušiškių link. Ten 
Vėžys turėjo pažįstamų, pas kuriuos užeidavo ir kiti par-
tizanai. Taip tikėjomės ką nors daugiau sužinoti apie pa-
čius vyrus. 

Pasiekėme miško pakraštį. Mums pavyko išsikviesti 
vieną merginą. Ji pranešė, kad raiste slapstosi sužeistas 
partizanas, o ką tik dabar mačiusi į kaimą atvažiuojant 
devynias mašinas, pilnas rusų. Ji nuvedė mus prie sužeis-
tojo, o pati nuskubėjo namo, nes bijojo, kad rusai nepa-
matytų jos einant nuo miško. 

Mes su sužeistuoju pasitraukėme kiek toliau nuo miško 
pakraščio. Sužeistasis priklausė Vėžio būriui. Jo slapyvar-
dis — Ėglis. Sprogstamoji kulka buvo kliudžiusi rankos 
plaštaką ir sunkiai ją sužalojusi. Dabar ranka buvo labai 
sutinusi, išvirtusios mėsos net pažaliavusios, žaizdos vi-
duje knibždėjo kirmėlės. Jokia pagalba dar nebuvo su-
teikta. Minėta mergina buvo atnešusi tik pavalgyti ir ke-
palėlį duonos, o per mūsų susitikimą įdavė nemažą gaba-
lą drobulės. 

Ėglis visą laiką tūnojo raiste, nes aplink buvo daug 
rusų, kurie jo ilgai ieškojo. Tik neseniai jam pavyko išsi-
šaukti merginą, kuri jį pavalgydinusi ir turėjusi netru-
kus ateiti su drobule ir ramunėlių nuoviru. Ėglis buvo nu-
silpęs ir paeiti neprisilaikydamas kito jau negalėjo. Su-
žeistajam būtinai reikėjo medicininės pagalbos, bet su sa-
vimi jokių vaistų neturėjome. 

Ėglį šiaip taip parvedėme į buvusią Daugų partizanų 
stovyklą. Ištaisėme vieną katiliuką, pasėmėme vandens ir, 
susikūrę mažytę ugnelę, užvirinome. Vėžys įdėjo kažko-
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kių žolių. Nuplovėme ir aptvarstėme delną, kurio mėsa 
buvo skeveldrų atkelta, o vienas pirštas nutrauktas. Po to 
sužeistajam šiek tiek palengvėjo. 

Po nakties lietaus miške buvo labai šlapia. Dėl šios 
priežasties mūsų sukurtas mažas lauželis labai smarkiai 
rūko. Staiga išgirdome pro mus kažką šlepsint. Pašokome 
su paruoštais ginklais. Pamatėme, kad taku šmėstelėjo 
vienplaukis, miline apsivilkęs žmogus. Išbėgome į taką, 
bet jo jau nebuvo. Radome basų kojų pėdsakus. Nuspren-
dėme, kad tas žmogus greičiausiai partizanas, kuris mus 
palaikė rusais ir todėl pabėgo. Vis dėlto ir patys pasitrau-
kėme toliau nuo tos vietos. 

Ėglis mums papasakojo, ką žinojo apie kautynes. 
Birželio 12-osios rytas atrodė ramus kaip visada. 

Daugų stovykla buvo anksti sukilusi, visi užsiėmė ryt-
mečio ruoša. Staiga partizanai išgirdo šaudymą mūsų sto-
vyklos kryptimi ir suprato, kad tai mūsiškiai kaunasi su 
priešu. Žaibas įsakė visiems skubiai pasiruošti — jis nu-
sprendė eiti mūsiškiams į pagalbą. Pasiuntė du partizanus 
miško pakraštin pasižvalgyti, įsakęs po to kuo skubiausiai 
grįžti į stovyklą. Žvalgybon savanoriais išėjo Ėglis su 
draugu. Jie greit pasiekė pakraštį, bet čia susidūrė su ru-
sais ir pirmieji atidengė į juos ugnį. Ėglis kelis rusus nuko-
vė iš arti, bet paskui priešas juos apsupo. Krūmuose pa-
simetė su draugu ir daugiau apie jį nieko nežino. Ėglis 
pradėjo slinkti raisto link, atsišaudydamas iš automatinio 
šautuvo. Kai jis, prigludęs prie eglės, šaudė stačiomis, 
priešo sprogstamoji kulka pataikė į jo automatinio šau-
tuvo apkabą ir ją suardė. Kulkos skeveldros skaudžiai 
sužalojo ranką. Ėglis jau negalėjo valdyti šautuvo, tad, 
nešdamas jį sveikąja ranka, pasileido raistan, kur ir pasi-
slėpė po išvarta. 

Iškart rankos skausmo lyg ir nejautė, bet vėliau pasi-
darė silpna. Rusai smarkiai krėtė raistą, bet jo neužtiko. 
Taip jis ištūnojo po kelmu iki pat vakaro. Ten būdamas jis 
aiškiai girdėjo, kad mūsiškių kautynės su užpuolikais 
truko ilgai. Girdėjo ir trumpas Žaibo būrių kautynes su 
rusais apie vieškelį Kalesninkų miško link. Daugiau Ėglis 
nieko nežinojo. 

Mes žinojome, kad rusai ne be reikalo vėl atsikraustė 
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prie Varčios. Uoliai budėjom visą dieną. Nakčiai sulindom 
į labai tankų eglynėlį, augusį per du metrus nuo tako. Ėglį 
apklojom rasta miline. Lietus pylė dieną ir naktį. Visus 
kiaurai permerkė, net dantimis kalenome. Mudu su Vėžiu 
nutarėme pamainomis budėti. Kurį laiką taip ir buvo, bet 
nė nepajutom, kaip paryčiui visi sumigome. 

Nežinau, ar ilgai miegojome, tik staiga pajutau, kad 
mane kažkas tempia už plaukų. Pašokau kaip įgeltas. Tą 
pat akimirką pamačiau, kad prieš mane stovi kažkas di-
delis. .. Pašoko ir mano draugai. Pabaidytos nuo mūsų 
ėmė bėgti dvi karvės. Jų čia buvo visa kaimenė, atginta 
senuko. Paaiškėjo, kad karvės, ėsdamos žolę, užuodė švie-
žios duonos kvapą. Jos įbrido į eglaičių šepetį ir mėgino 
ištraukti drobėje įsuktą duoną, kurią guldamas buvau 
pasidėjęs po galva vietoj pagalvės. Liežuviu jos pačiupo 
ir mano plaukų kuokštelį, nudrykusį per skepetaitę. 

Turėjom išgąsčio mes, išsigando ir karvės, bet labiau-
siai persigando senukas. Tačiau jis greit patikėjo, kad mes 
esame išblaškytieji partizanai, nurimo ir papasakojo, kad 
iš kaimų apie Varčią rusai dar nepasitraukė. Apie kau-
tynes Varčioje jis daugiau nieko nežinojo. Po kiek laiko 
senukas nusivarė gyvulius namo, o kai vėl atginė, atsinešė 
maisto ir sočiai mus pavalgydino. 

PASITRAUKIMAS IŠ MIŠKO 

Laimingai sulaukėme vakaro. Į sutartą vietą miške 
atėjo mano žmona. Kaime ji rado žmogų, kuris sutiko mus 
pagloboti. Mes, žinoma, mielai ta proga pasinaudojome 
ir nuvykome pas nurodytąjį gyventoją. 

Šeimininkai mus labai maloniai sutiko, davė nusiprau-
sti ir pavalgyti. Išsidžiovinome drabužius, pertvarstėme 
sužeistąjį. Po to šeimininkas nuvedė visus į mažytį egly-
nėlį prie sodybos ir parodė bunkeriuką, kuriame leido 
mums apsistoti ilgesniam laikui. 

Bunkeriukas buvo labai mažas — primityviai išraustas 
tiesiai po eglės šaknimis, be jokių atramų, lubų, sienų ar 
durelių. Viduje jau priklota šviežių šiaudų, iš trobos bu-
vome atsinešę pagalvę ir paklodžių. Bet paaiškėjo, kad 
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bunkerėlyje tegali tilpti du žmonės, ypač kai yra ligonis. 
Padarėme taip: Ėglį paguldėme toje slėptuvėje, o mudu su 
Vėžiu dienojome kluone. 

Pas minėtą ūkininką pabuvome kelias dienas. Šeimininkai parūpino sužeistajam vaistų. Per tą laiką stengė-
mės užmegzti ryšį su kitais vyrais. Sužinojome, kur Kle-
vas, Rokas ir dar keli. Jie atvyko pas mūsų nurodytą gy-
ventoją, ten ir susitikome. 

Dabar su Vėžiu ir Ėglių išsiskyrėme: jie išvyko į Ka-
lesninkų mišką susitikti su Žaibu, o aš su savaisiais pa-
traukiau į Vabalių miškus. 

APIE VARČIOS MŪSĮ 

Su Vėžiu ir Ėgliu, su Klevu, o vėliau ir su kitais parti-
zanais daug kartų svarstėme priežastis, dėl kurių įvyko 
Varčios mūšis. Jų radome nemaža. 

1. Paaiškėjo, kad Žaibas prieš kokią pusantros savai-
tės prie pat Varčios apšaudė plentu važiuojančią mašiną 
su rusais. Buvo nukauta net karininkų. Vairuotojas ma-
šinos nesustabdė ir paspruko su visais nukautaisiais ir su-
žeistaisiais. 

2. Kelios dienos prieš Varčios kautynes Žaibas su ke-
liais kovotojais užpuolė netoli miško jojančius rusus. Vie-
nas NKVD leitenantas nukautas, vienas eilinis paimtas 
nelaisvėn. Vyrai belaisvį buvo užsivedę pas eigulį prie 
Varčios miško, o paskui drauge su eiguliu atsivedė jį į pa-
čią stovyklą, nes manė, kad mirties bausmės ruselis neiš-
vengs. Tas net akis išvertęs žvalgėsi po stovyklą ir pra-
dėjo graudžiai verkti prašydamas, kad jam dovanotų gy-
vybę. Vyrai maskolių pavalgydino ir net krūmine pavaiši-
no. Šis baisiausiai keikė Stalino rojų. Žaibas ir pats 
pagaliau patikėjo ruselio nuoširdumu. Žmogelis pasižadėjo 
spausti tiesiai Rusijon — esą dabar jo viršininkai manysią 
jį esant užmuštą ir neieškosią. Vyrai vėl išvedė emvėdistą 
į plentą ir paleido. 

3. Ne per seniausiai Alovės istrebiteliai pasirodė kai-
me netoli Varčios ir apiplėšinėjo gyventojus. Gyventojai 
apie tai tuoj pranešė Žaibo vyrams. Partizanai dienos metu 
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nuskubėjo pastoti istrebiteliams kelią, bet šię pajuto pink-
les ir nukūrė į Raudonąją Alovę. 

4. Dieną prieš kautynes buvo užpulta rusų vilkstinė 
Nedingėje, o po to partizanai su grobiu vieškeliu pasitrau-
kė Varčion. 

5. Tai vieni, tai kiti partizanai nuolatos gyveno Var-
čioje ir bemaž kiekvieną naktį maištavo netolimose apy-
linkėse. Taip pat kai kurie aršūs komunistai buvo likvi-
duoti netoli Varčios. 

6. Užverbuoti šnipai galėjo susekti pačias partizanų 
stovyklas. 

Mūsų stovyklos partizanų dalis, kaip paprastai, iš va-
karo su pastote išvažiavo maištauti ir kitais reikalais. 
Naktį visur atrodė visiškai ramu ir partizanai prieš pat ry-
tą nuo Meškučių pusės įvažiavo miškan. Įvažiuodami te-
pastebėjo, kad maždaug per kilometrą nuo miško pakilo 
dvi raudonos raketos. Kiti mūsų vyrai paryčiui grįžo iš 
Makniūnų pieninės. Jie atsigabeno tris centnerius svies-
to ir iš vieno komunisto konfiskuotą kiaulę. Pakeliui ir 
jie nieko įtartina nepastebėjo. 

Tą rytą stovykla sukilo anksčiau. Smalsuoliams rūpė-
jo, kaip sekėsi žygis į Makniūnų pieninę. Žinia, kad vyrai 
parsigabeno puikaus sviesto ir nemažą kiaulę, greit ap-
skriejo visas palapines. Užvirė darbas. Reikėjo paskir-
styti sviestą, nusvilinti ir išdoroti kiaulę. Karviena vyrams 
buvo iki gyvo kaulo įkyrėjusi, todėl visi iš anksto mėga-
vosi būsima proga pasivaišinti šviežia kiauliena. 

Staiga pasigirdo šūviai sargybos poste. Maždaug 30 
metrų atstumu nuo stovyklos. 

Daktaras įsakė nutraukti visus darbus ir pasiruošti. 
Vyrai griebė ginklus ir būrėsi apie savo skyrininkus. Tuo 
metu į stovyklą šlubčiodamas įbėgo sargyboje stovėjęs 
Žemaitis (kilimo iš Žemaitijos). Jis pranešė, kad miške 
daug rusų, kurie ir peršovė jam koją. 

Daktaras dviem skyriams liepė užimti poziciją toje pu-
sėje, kurioje jau buvo pastebėti rusai. Kitiems įsakė 
milines ir kitus svarbesnius daiktus skubiai krauti į gur-
guoles ir kinkyti arklius. Sužeistasis buvo paguldytas 
vežiman, visiems vyrams pasakyta, kad traukiamasi į kitą 
miško galą, Žaibo stovyklos link. 
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Jau buvo baigiama tvarkytis. Arklius kinkė tie, kurie 
visuomet tuo rūpinosi. Kiti skyriai jau buvo irgi pasiruo-
šę. Tuoj pat turėjo prasidėti traukimasis. Kaip tik tuo me-
tu į stovyklos aikštelę iš krūmų įbėgo du dideli rusų šu-
nys. Paskui juos pasipylė ir rusai. 

Vyrai nelaukė atskiro įsakymo — atidengė labai stip-
rią visų ginklų ugnį. Mūsų pusėje veikė dvylika kulko-
svaidžių. Kiti partizanai šaudė iš šautuvų ir automatų. 
Rusai tirštai supo stovyklą žiedu. Iš pradžių jie puolė sta-
čiomis ir baisiai rėkdami. 

Partizanai buvo užėmę pozicijas per visą kalnelį išil-
gai palapinių. Jų ugnis buvo stipri, staigi ir taikli. Visa 
tai, be abejonės, turėjo lemiamos reikšmės visai tolesnei 
kautynių eigai. Daugiausia priešų kaip tik iš pradžių ir 
krito. Jie šaudė nematydami taikinio ir per savus. Vyres-
nieji vis dar ragino pulti pirmyn, tačiau, pamatę savuo-
sius smarkiai krentant, girdėdami tokią nelauktai stiprią 
partizanų ginklų ugnį, rusai ėmė netvarkingai trauktis. 

Iš partizanų buvo nukautas Žemaitis vežime, o taip pat 
pakinkyti arkliai. Daugiau nei nukautų, nei sužeistų ne-
buvo. Aikštelėje raičiojosi sužeisti šunys. Rusų šaudymas 
aptilo, bet šūkavimai nesiliovė. 

Daktarus davė įsakymą trauktis. Traukimasis vyko ne-
labai sklandžiai. Tankūs krūmai ir raistai trukdė ryšį tarp 
skyrių ir matomumą. Vyrai bijojo per apsirikimą nukau-
ti vieni kitus. Kai kurie netrukus gal ir sąmoningai nunė-
rė savais keliais, tikėdamiesi, kad pavieniui pavyks laimin-
giau pasprukti. Kai kurios grupeles, esant tokioms aplin-
kybėms, netyčia atitrūko nuo kitų ir issiblaškė. 

Daktaras net su ašaromis akyse ragino vyrus neišsi-
blaškyti, nes tada visi pražūsią. Dauguma vyrų, kurie 
buvo arčiau prie jo, raginimo paklausė ir stengėsi nepa-
simesti, nepakrikti. 

Priešai, pajutę, kad partizanai traukiasi, pakartojo 
puolimą, tačiau ir jie patys buvo pakrikę. Dabar šau-
dymas girdėjosi įvairiose vietose. Iš to buvo aišku, kad 
rusų yra labai daug ir jie atskiromis grupėmis pasisklei-
dę po visą mišką. 

Organizuotai besitraukiantieji partizanai pasiekė sker-
sai Varčią einantį vieškelį. Jau du iš jų buvo nukauti. Ir 
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dabar visi suprato, kad vieškelis bus nugultas rusų ir per 
jį teks prasimušti kovojant. 

Pirmieji partizanus pastebėjo rusai. Tuo metu vieškeliu 
rusams buvo gabenama amunicija ir maistas, paskui veži-
mą ėjo apsauga. Prasidėjo susišaudymas. Partizanai rusus 
apmėtė granatomis, o po to —- šaukdami „Pirmyn!" — 
pradėjo veržtis. Ypač narsiai kovėsi kulkosvaidininkas 
Gegužė (Govelis iš Kampų k.). Į jį rusai nukreipė smar-
kią ugnį. Tačiau Gegužė nušovė vieškelio griovyje įsitai-
siusį rusą kulkosvaidininką, puolė prie jo, griebė nukauto-
jo kulkosvaidį ir pirmas peršoko vieškelį. Rusų gurguo-
lės arkliai buvo nukauti vietoje, o jos apsauga ir majoro 
vadovaujami rusai, saugoję vieškelį, pasileido bėgti į miš-
ko pakraštį. Partizanai prasiveržė per vieškelį. 

Vienas rusas, partizanavęs mūsų gretose, taip pat la-
bai narsiai kovėsi su bendrataučiais. Jis, deja, neturėjo 
pistoleto, ir tuo metu, kai jo kulkosvaidis užstrigo, buvo 
iš užpakalio užpultas ir paimtas gyvas. Rusai Kudariškių 
kaime pas vieną gyventoją jį baisiai kankino, bet jis nieko 
neišdavė ir, kaip pasakoja, dar visaip išjuokė rusus. 

Vienas kitas rusas dar šaudė pasislėpęs už šalia vieš-
kelio sukrautų miško malkų rietuvių, tačiau iš ten juos 
partizanai greit iškrapštė, o patys nuslinko šiaurės kryp-
timi. 

Vėliau gyventojai pasakojo, kad minėtas majoras su 
savo kariais išbėgęs miško pakraštin, bet kažkoks aukš-
tesnis viršininkas nuvarė juos atgal miškan. Dar ilgai 
tai šen, tai ten buvo girdėti šūviai. Kaip paskui paaiškė-
jo, net keliose vietose smarkiai tarp savęs susišaudė pa-
tys rusai ir nukovė nemaža savųjų... 

Partizanai buvo išsibarstę mažomis grupelėmis, tačiau 
nė viena iš jų nemėgino dieną veržtis iš miško. Visi tūno-
jo raistuose ar tankiuose krūmuose, pasiryžę kautis tik 
tuomet, jeigu priešas užliptų ant nosies. Tiesa, partizanas 
Lazda (Juozas Vitkauskas iš Vabalių k.) bandė dienos 
metu per Kudariškių kaimą perslinkti į Pilkionių mišką. 
Iš miško jis iššliaužė rusų nepastebėtas. Po to šliaužė per 
ežias pro trobesius ruso, pas kurį buvo apsistojęs štabas. 

Šeimininkai pastebėjo partizaną ir pranešė rusams. Tie 
nušovė Lazdą ir drauge su berods penkiais kitais nukau-
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tais partizanais negiliai užkasė molyje prie pat Varčios 
miško. 

Žaibas, išgirdęs, kad jo pasiųsti žvalgai kaunasi su 
rusais, suprato, jog padėtis sudėtinga ir, nelaukdamas 
jų grįžtant, skubiai ruošėsi trauktis iš stovyklos. Vėliau, 
sužinojęs, kad aplink Varčią daugybė rusų, davė įsakymą 
eiti pagalbon besikaunantiems merkiniškiams (taip jie mus 
visus vadino). 

Žaibas ir jo vyrai artėjo prie vieškelio. Čia susitiko su 
besitraukiančiais mūsiškiais. Laimė, vieni kitus greit at-
pažino iš sutartų slaptažodžių, be to, buvome pasižadė-
ję nelaimės atveju kuo skubiausiai eiti vieni kitiems pagal-
bon, tad mūsiškiai nė kiek nenustebo sutikę kautynėms 
pasirengusius daugiškius. 

Dabar stoti į atvirą mūšį su priešu nebuvo jokios pras-
mės. Jūrininkas perėjo pas savuosius, ir visi mūsiškiai 
patraukė į vieną tankumyną, iš kur, sulaukę nakties, išė-
jo miško pakraštin ir laimingai pasitraukė iš Varčios į 
Panedingio raistus. Kiti išsiblaškę dalinėliai naktį taip 
pat laimingai išslinko iš miško ir pasitraukė į saugias vie-
teles. 

Tarp partizanų naujokų atsirado ir tokių, kurie kau-
tynių metu metė savo ginklus ir išbėgiojo pavieniui. Iš 
tų, kurie per kautynes klausė bendros komandos, žuvo du. 
Kiti aštuoni žuvusieji, neskaitant Žemaičio, buvo iš tų, 
kurie išsiblaškė pavieniui. Dar kelių partizanų likimas 
iki šios dienos nežinomas, nes jie dingo be žinios. 

Žaibas su savo vyrais nusprendė nelaukdamas nakties 
trauktis iš Varčios į Kalesninkų mišką. (Varčią nuo Ka-
lesninkų miško skiria tik poros šimtų metrų gryno lauko 
juostelė.) Besiveržiant per vieškelį ar plentą, žuvo du par-
tizanai. 

Noriu papasakoti dar dviejų partizanų nuotykius iš 
Varčios apsupties. 

Vienas seniausių amžiumi partizanų, kurio slapyvar-
džio dabar neprisimenu (kilimo nuo Krikštonių), pasimetė 
nuo savo skyriaus ir net kelias dienas bastėsi po mišką 
visiškai vienas. Jis išnaršė visas kautynių vietas ir, išei-
damas iš miško, išsinešė septynis šautuvus. Vėliau juos 
iš vieno pamiškės gyventojo pergabeno į mūsų dalinį. 
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Partizanas Butageidis (Vladas Pielikis, Alytaus gimna-
zijos mokytojas rusų okupacijos metais) kautynių metu 
sąmoningai atsiskyrė nuo dalinio ir, priartėjęs prie vieš-
kelio, pakišo po krūmu savo trumpąjį ir ilgąjį ginklus, 
tada išlindo į kelią ir ėmė juo eiti. Jis dar dėvėjo civili-
nius drabužius. 

Rusai netrukus jį sulaikė ir sukomandavo „Rankas 
aukštyn!" Priėjo rusas majoras ir paklausė, kur einąs, 
pareikalavo dokumentų. Kadangi Butageidis iš rusų nagų 
Alytuje buvo ištrūkęs vos areštuotas, tai ir dabar, būda-
mas partizanas naujokas, jis turėjo visus dokumentus. 
Majoras patikrino dokumentus, prie nieko neprikibo, tik 
perspėjo, kad šiuo metu eiti per mišką, kad ir vieškeliu, 
nesaugu, nes vykstančios kautynės su banditais. Paskui 
liepė išvesti iš krūmų jo baltą arklį, užsodino Butageidį 
ant jo ir pasakė, kur pristatyti tą arklį — į pamiškę,pas 
vieną ūkininką apsistojusio štabo pareigūnams. Greito-
siomis dar brūkštelėjo trumpą laiškelį, kurį liepė per-
duoti štabo „načialnikui". 

Butageidis taip ir padarė. Nujojo nurodyton vieton, 
perdavė arklį ir įteikė raštelį. Tuo metu rusai valgė. Jie 
pakvietė ir „učitelių" užkąsti ir, nors Butageidis atsi-
prašinėjo, išlenkti ir „stakaną" už pasitarnavimą. Po to 
Butageidis nuėjo savais keliais. 

Po kautynių su Butageidžiu ilgokai neturėjau ryšio. 
Per gyventojus mus pasiekė žinia, kad Butageidis kauty-
nių metu jodinėjęs ant rusų arklio, kad jį matę rusų šta-
be. Visi tvirtino, kad Butageidis užrodė rusams partizanų 
stovyklas. Mes irgi pradėjome įtarti Butageidį. Kai po kiek 
laiko jis atvyko pas mus į stovyklą, norėjau atiduoti jį 
Karo lauko teismui. Tačiau, mano paklaustas, kur visą 
laiką buvęs ir kaip likęs gyvas Varčioje, jis viską papa-
sakojo taip, kaip aš aprašiau. Patikėjau juo. Po to, kai 
Butageidis su vienu partizanu nuvyko Varčion ir su-
sirado savo paslėptus ginklus, visi įtarinėjimai galu-
tinai išnyko. 

Rusai mūsų stovyklą Varčioje sunaikino, sudegino vi-
sas palapines. Pamiškės gyventojai pasakojo, kad rusai 
parsivežė į kaimą mūsų stovykloje rastą kiaulės mėsą, 
sviestą bei kitus daiktus. Jie kabinę sviestą iš dėžių ran-
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komis ir kišę burnosna — sviestu buvo išsitepę „mordas" 
ir „bliuskes". 

Kiek priešų nukauta per Varčios susirėmimą, sunku 
pasakyti. Vienas žmogus tvirtino pats savo ausimis girdė-
jęs, kaip kažkoks viršininkas pranešė, jog Varčioje nu-
kauti 176 rusai. Iš kelių asmenų teko girdėti vienodai pa-
sakojant, kad plentas nuo Kaniūkų tilto Alytaus link buvo 
gausiai nušlakstytas krauju rusų, kuriuos surinko ir vežė 
sunkvežimiais iš Varčios. 

Vėliau paaiškėjo, kad rusus į daugiškių stovyklą at-
vedė Žaibo paleistasis enkavedistas. Tą rytą, kai buvo už-
pulta Varčia, enkavedistai su buvusiu partizanų belaisviu 
rusu atėjo pas eigulį, jį baisiai mušė ir kankino liepdami 
vesti Žaibo stovyklon. Eigulys, neišlaikęs kankinimų, nu-
vedė rusus į Žaibo ir Vėžio būrių stovyklą, bet partizanai 
iš stovyklos jau buvo pasitraukę. 

ANTROS KAUTYNES VARČIOJE 
Vabalių ir Pilkionių miškuose laikėmės neilgai. Gavau 

pranešimą, kad Daktaras su vyrais vėl grįš į Varčią bir-
želio 24-osios naktį. Tai turėjo būti pirmas mūsų susiti-
kimas su Daktaru po kautynių Varčioje. Iki minimos da-
tos man, Klevui, Rokui ir seselei pavyko pasimatyti su 
maža dalimi vyrų,— tik su tais, kurie iš Varčios buvo pa-
sitraukę į šių apylinkių miškus. 

Birželio 24 dieną su Klevu, Roku ir sesele per Pilkionių 
mišką vėl patraukėme į Varčią. Nuo Pilkionių miško ėjo-
me prisidengdami krūmais ir pavakare pasiekėme Varčią. 
Pamiškėje užsukome pas vieną gyventoją. Sužinojom, kad 
paskutiniąsias dienas Varčioje buvę visiškai ramu, rusų 
niekur nematyti. 

Pavakarieniavome drauge su šeimininkais. Šeimininkė 
pasisiūlė mums paburti kortomis. Aš burtais niekuomet 
netikėjau, todėl ir šį kartą nesutikau. Šeimininkė tiesiog 
primygtinai tvirtino daug kam tiksliai išpranašavusi. 
Moterys paprastai labiau linkusios į būrimus kortomis, 
manau, kad tik dėl šios priežasties seselė mielai sutiko 
sužinoti, kas jos laukia. 
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Kortos seselei rodė neką. .. Jos pranašavo jai didelį 
pavojų, bet, jei rytoj išliksianti gyva, tai dar ilgai gyven-
sianti. Nors į šią pranašystę per daug nekreipėme dėme-
sio, vis dėlto nuotaika kiek sugedo. Šeimininkams padė-
kojome už nuoširdų priėmimą ir atsisveikinome. 

Klevas gerai žinojo Varčią, todėl niekur nenuklydome 
ir neskubėdami pasiekėme kitą miško pakraštį netoli tos 
nelemtos vietos, kurioje su Vėžiu ir Kūkaliu užjojome ant 
pasaluojančių rusų. Pasukome kaiman į tą punktą, kuria-
me buvo numatytas susitikimas su Daktaru ir kitais vy-
rais. Jie atvyko prieš švintant. Visi džiaugėmės, kad dar 
buvo lemta susitikti sveikiems ir gyviems. 

Patraukėme miškan, o iš ten, kito vakaro sulaukę, turė-
jome žygiuoti Nemunaičio link ir pamažu surinkti visus 
vyrus, išsiblaškiusius po Varčios kautynių. Paryčiu buvo 
didelė rasa. Žygiavome apie trisdešimt vyrų. Stengėmės 
maskuoti pėdsakus, tačiau vis vien liko aiškus nukrėstos 
rasos takas. 

Pasiekėme ir mišką. Skersai keliuką, kuriuo įėjome 
miškan, kažkas šmėstelėjo. Sustabdžiau vyrus ir paklau-
siau, kas perbėgo skersai kelią. Pirmutiniai ėjusieji at-
sakė, kad keliuką peršokusi stirna. Patraukėme į pačią 
miško gilumą. Žinantieji kelią atvedė visus į vieną tankią 
biržę, kurioje buvo nuspręsta pailsėti ilgiau. Visi buvo-
me nemigę ir pavargę. Iš trijų pusių išstačiau sargybas. 
Visi kiti sulindome į tankmę, sugulėme ir, nors rytas buvo 
šaltas, greit sumigome. 

Aš, Daktaras ir Jūrininkas buvome sugulę kaip rau-
dami ropę — prisiglaudę viens prie kito, nes šitaip buvo 
bent kiek šilčiau. 

Saulutė jau buvo patekėjusi, kai mus pažadino šūviai. 
Į mus iš kokios dešimties metrų atstumo šaudė rusai. Ug-
nis buvo labai stipri, tačiau netaikli, nes sugulusių jie 
negalėjo aiškiai matyti. 

Mūsų sargybinis slapyvardžiu berods Lazdynas, matyt, 
buvo užsnūdęs. Rusai prislinko visai arti. Lazdyną jie nu-
šovė pirmiausia. Iš to galima daryti išvadą, kad Lazdy-
nas, nors ir per vėlai, bet pabudo, antraip rusai jį būtų 
nuginklavę ir paėmę gyvą. 

Pašokom kaip gyvatės įgelti. Didesnio netikėtumo nė 
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negalėjo būti. Vyrai (kai kurie net ne savo ginklus pačiu-
pę) niro kaip kurapkos į šalis per nepaprastai tankią bir-
žę. Saukiau, kad neišsiskirstytų, bet tai negelbėjo, nes 
tankmėje negalėjai įžiūrėti toliau kaip per metrą. 

Aš, susigraibęs savo ginklus, apsidairiau, bet jau nei 
Jūrininko, nei Daktaro nebuvo matyti. Kadangi smarkiai 
šaudė tik iš vienos pusės, mečiausi priešinga kryptimi. 
Kiek pabėgėjęs, sustojau pasiklausyti ir išgirdau, kad 
priešais trakštelėjo šaka. Į mano užklausimą atsiliepė Jū-
rininkas. Pasivijau jį. Kai abu išnirome į biržės pakraš-
tį, pamatėme dar kelis bėgančius. Mes šūktelėjome, ir jie 
sustojo. Tai buvo Daktaras, Milžinas ir Liūtas. 

Jūrininko ir Daktaro pistoletai su diržais, taip pat ir 
Daktaro lietpaltis liko poilsiavietėje. Jūrininkas buvo pa-
griebęs Daktaro automatą, o Daktaras neturėjo jokio gin-
klo. Jūrininkui liepiau atiduoti automatą Daktarui, o jam 
laikinai paskolinau savo pistoletą. 

Rusai jau nešaudė. Daugiau niekur nieko nebuvo nei 
matyti, nei girdėti. Dabar jau penkiese traukėme toliau. 
Tikėjomės miške rasti ir daugiau vyrų. Prisiartinome prie 
vieškelio. Aš ėjau maždaug 10 metrų pirmiau nei kiti. 
Prieš mus buvo kalnelis, ten miškas kiek retesnis. Atsar-
giai užlipau ant kalnelio ir apžvelgiau vieškelį. Vieške-
liu, jau visai arti, ėjo būrys rusų. Daviau ženklą gulti. 
Visi sugulė, tik Liūtas pasileido bėgti atgal į tankumyną. 
Jis buvo gerokai priekurtis, todėl bėgdamas negirdėjo, 
kokį triukšmą kelia po jo kojomis lūžtančios šakos. Gulė-
jome nejudėdami. Jau buvau bemanąs, kad rusai neatkrei-
pė dėmesio į vieno žmogaus sukeltą šakų traškėjimą. Iš 
pradžių jie ėjo kaip ėję, bet staiga metėsi mūsų pusėn, nes 
Liūtas jau iš tankumyno šūktelėjo: „Rusai!" 

Daviau ženklą trauktis kiek į dešinę. Rusai, reikia ma-
nyti, mus pastebėjo, bet nešaudė ir nesukėlė didelio aliar-
mo. 

Liūtas prisijungė prie mūsų ir visi patraukėme į miško 
pakraštį kitoje vietoje. Čia sulindome į tankias eglaites 
ir ištūnojome iki vakaro. Dieną girdėjome stipriai šau-
dant Kudariškių kaimo kryptimi. 

Prieš temstant išlindau į pakraštį pasižvalgyti. Per 
žiūronus pastebėjau, kad į dešinę nuo mūsų pas artimiau-
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sius gyventojus ir pievose labai daug galvijų, apie kuriuos 
vaikštinėja rusai. Jie mums buvo nelabai pavojingi, tikė-
jausi, kad kiek į kairę nuo jų, per šlapią pievą, kuri ply-
tėjo iki miško, bus nesunku prasmukti ir patraukti į Pil-
kionių mišką. Kur ne kur toje pievoje augo berželiai ir 
karklų krūmai, svarbiausia, tikėjausi, kad šlapioje vie-
toje nebus pastatytas kulkosvaidis, tad mums bus leng-
viau išmanevruoti. 

Sugrįžau ir išdėsčiau savo planą. Daktaras ir Jūrinin-
kas mano pasiūlymui pritarė, Liūtas, kuris priklausė dau-
giškių būriui, norėjo, kad trauktume Kalesninkų ar Dau-
gų kryptimi. Jis net pareiškė neseniai girdėjęs kažką šla-
mant pievos krūmuose ta kryptimi, kuria mums reikėjo 
trauktis. Mes žinojome, kad jis puskurtis, tad nei šlamė-
jimo, nei bruzdėjimo negalėjo išgirsti. 

Netrukus išgirdome kelias kulkosvaidžio serijas Kales-
ninkų miško kryptimi. Po to jau ir Liūtas pritarė mūsų 
planui. 

Atėjo vakaras, bet iš miško pajudėti vis dar negalėjo-
me, nes buvo labai šviesu. Į pievas leidomės tik apie 23 
valandą. Slinkome pamažu ir gerai įsiklausydami. Prie 
vieno didesnio krūmo susirinkome visi ir nusprendėme: 
net jei ir apšaudytų, turime stengtis prasimušti į Pilkio-
nių mišką, nes iš ten ir dieną įmanoma persimesti į kitus 
miškus. 

Jau buvo ne per toli ir pievų pakraštys. Matėsi rugių 
laukas. Pasukome jo kryptimi, nes kiek į kairę, ant kalne-
lio, dunksojo ūkininko trobesiai. Kaip tik tuo metu iš kai-
rės pusės į mus prapliupo kulkosvaidis. Jis stovėjo ne ar-
čiau kaip 400 metrų. Iš kelių šautuvų poškino ir iš ar-
čiau — nuo ūkininko trobesių. Iš ten girdėjosi ir koman-
duojant. 

Liūtas, nieko nelaukdamas, pasileido atgal į mišką. 
Jį pasekė ir Daktaras su Jūrininku. Milžinas, kuris ėjo 
paskui mane, metėsi kiek daugiau į dešinę, bet drauge su 
manimi perbėgimais artėjo prie rugių lauko. Jau buvau 
apie 50 metrų nuo palaukės, kai pamačiau, kad Milžinas 
iki pažastų brenda kažkokia bala. Šūktelėjau, kad jis iš 
kairės ją apeitų. Milžinas išbrido atgal, kiek pabėgėjo ma-
no nurodyta kryptimi, bet staiga apsisuko ir leidosi at-
gal į mišką. 
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Aš griuvau pievon ir sudvejojau, kaip man elgtis: grįž-
ti atgal ar slinkti pirmyn. Milžinas buvo jau gerokai nu-
bėgęs. Dar mačiau jo siluetą ir aiškiai girdėjau vandens 
pliuškenimą. Dabar man atrodė, kad priešo ugnis daugiau 
nugręžta į miškan besitraukiantį Milžiną negu į mane. 

Nusprendžiau miškan negrįžti. Netrukus įšokau į ru-
gių lauką. Lietpaltis mane gerai maskavo dideliam rugių 
lauke. Prisilenkęs žingsniu bridau per rugius. Aiškiai gir-
dėjau, kur šūkauja rusai, todėl stengiausi apsukti juos iš 
dešinės. Netrukus pasiekiau vieškelį ir man dingtelėjo 
mintis, kad galiu būti per daug priartėjęs prie Raudono-
sios Alovės. Vietos buvo visiškai nežinomos. Perėjau vieš-
kelį, pasukau kairėn ir po kiek laiko priėjau antrą kelią. 
Nebuvau tikras, kad pataikysiu Pilkionių miškan. Delsti 
nebuvo kada, nes netrukus galėjo pradėti švisti. Laikro-
džio neturėjau. Būtinai reikėjo užeiti pas kokį nors gyven-
toją ir susiorientuoti kelyje. Prislinkau prie pirmo pasi-
taikiusio ūkininko trobesių. Jie buvo nemaži, bet tvoros 
išvartytos. Lyg koks nujautimas neleido pas jį belstis. 
Nuslinkau prie kito. Čia trobesiai taip pat vidutiniai, bet 
visa sodyba gražiai aptverta. Nutariau, kad tvarkingesnis 
žmogus gali būti ir geresnis. Prisikėliau šeimininką. Ati-
darė duris. Pirmiausia pasiteiravau, kas girdėti aplink. 
Jis atsakė, kad temstant kaime buvo pilna rusų, o naktį 
girdėjęs šaudant. Aš jam nieko neaiškinau. Paprašiau, 
kad šeimininkas leistų man pas jį prabūti iki kito vaka-
ro, paklausiau, ar jis neturįs bunkerio. Jis atsakė, kad gy-
venąs arti vieškelio, dėl to dienoti čia nesaugu, bet mažą 
bunkeriuką turįs. Pakvietė užeiti trobon. Maniau, kad šei-
mininkas tą bunkeriuką įsirengęs troboje. Įėjau. Šeimininkas paėmė nuo lentynos buteliuką, pripylė stiklinę, 
atkišo man ir tarė: „Prašau, daugiau neturiu!" Aš pa-
klausiau, ką tai reiškia. Šeimininkas paaiškino — supra-
tęs, kad aš prašiausi išlenkti dėl drąsos. Kadangi buvau 
nusprendęs partizanaudamas degtinės nė neragauti, tai 
šeimininkas vėl pastatė butelį senon vieton. 

Šia proga turiu pažymėti, kad, gyvendamas Alytuje, 
ir išgerdavau, ir rūkiau, kaip ir kiti mano bendradarbiai. 
Likus dviem mėnesiams iki išeinant partizanauti, griež-
tai nusprendžiau mesti ir viena, ir antra. (Šiam apsispren-
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dimui didelės įtakos turėjo mano žmona.) Tą pat padarė 
ir Jūrininkas su Daktaru. Jūrininkas visą partizanavimo 

laiką garbingai tesėjo sau duotą žodį. Apie Daktarą to 
pasakyti negalėčiau. Apie save galiu pareikšti tiek: jeigu 
partizanaudamas būčiau gėręs, šiandien manęs nebūtų gy-
vo, Alkoholis — vienas iš baisiausių sąjūdžio priešų. Jei-
gu, būdamas partizanu, būčiau gėręs, nebūčiau galėjęs 
nei organizuoti, nei vesti kovos su alkoholiu sąjūdžio gre-
tose, o pati blaivybės akcija būtų buvusi nesėkminga. 

Vis dėlto šeimininkas bijojo priimti mane ir pasisiū-
lė nuvesti pas savo brolį. Tvirtino, kad jis tikrai geras žmo-
gus, kad pas jį man būsią kur kas saugiau. Atsargiai per-
ėjome dar vieną vieškelį ir pasiekėme tą brolį. Šiam tu-
rėjau dar ilgokai aiškintis, kol įtikinau, kad tikrai esu par-
tizanas. 

Buvau visą parą nevalgęs, todėl labai skaniai vaiši-
nausi šeimininkų pasiūlytais lašiniais su duona. Jie suti-
ko mane pagloboti net kelias dienas. Davė antklodę ir pa-
galvę, kurias užsinešiau ant tvarto. 

Rytą šeimininkas pranešė, kad į jų kaimą atvažiavo 
devyni sunkvežimiai rusų ir jau daro kratas pas gyvento-
jus. Skubiai padaviau jam pagalvę ir antklodę neštis tro-
bon, o pats įsikasiau į šiaudus. 

Tik į pavakarę šeimininkas pranešė, kad pavojus pra-
ėjęs, nes rusai išvažiavo. Sužinojau, kad kratą darė ir pas 
gretimus kaimynus, tik, lyg tyčia, nekrėtė ir net nebuvo 
užėję į šitą ūkį. 

Kitą dieną sužinojau, kad Varčioje užpuolimo metu 
žuvo Klevas ir seselė Anelė, o Rokas gyvas ir vakare ateis 
su manimi susitikti — apie mano buvimą čia sužinojo per 
Klevo tėvą, kuris dieną buvo atslinkęs pas šeimininkus. 

Vėlai vakare susitikau su Roku. Abu dar vieną parą 
praleidom pas tą patį gyventoją. Rokas papasakojo, ką 
jam Varčioje teko išgyventi. 

Išnėręs iš anksčiau minėtos biržės, Rokas miške susi-
tiko dar keturis kovotojus. Jie kurį laiką klaidžiojo ir su-
sitiko dar šešis partizanus. Apie pusiaudienį jie buvo ne-
toli miško pakraščio ties Kudariškių kaimu, nes sutemus 
rengėsi smukti į Pilkionių mišką. Jie ėjo raisto pakraš-
čiu. Staiga pamatė netoliese žygiuojant būrį rusų. Ru-
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sai, Roko manymu, greičiausiai būtų praėję pro šalį ir par-
tizanų nepastebėję, bet kai kurie vyrai staigiai metėsi rai-
stan ir sukėlė brazdesį. Tada rusai partizanus pastebė-
jo. Dabar visi vyrai sulėkė raistan ir sugulė, o rusai tuo 
tarpu sukėlė didžiulį aliarmą ir ėmė supti raistą. Vyrai 
nesutarė, vieni buvo už tai, kad reikia kuo skubiausiai 
veržtis į miško gilumą, kiti reikalavo dienos metu veržtis 
per laukus Pilkionių miškan. Tačiau ginčytis nebuvo ka-
da, ir visi pasileido pakraštin — į laukus. 

Pamiškė buvo rusų nustota. Jie praleido partizanus 
į pliką lauką ir tik tada atidengė labai stiprią ugnį. Visi 
partizanai buvo nukauti. Rokas taip pat buvęs už tai, kad 
reikia veržtis į miško gilumą, bet ne į laukus. Vyrai nu-
bėgo palaukėn, o Rokas liko raiste. Varčia jam buvo men-
kai žinoma, todėl jis pasirinko raistą ir laukė vakaro. Pa-
lindo giliai po išvarta ir gulėjo vandenyje tik burną iš-
kišęs paviršiun. Rusai krėtė ir raistą, bet jo neužtiko. Po 
to Rokas apie šešias valandas išbuvo įsilipęs eglėje, nes 
vandenyje ilgiau neištvėrė šalčio. 

Ir dabar Rokas buvo tikrai panašesnis į pabaisą negu 
į žmogų — visas apskretęs dumblu. Dėl šios priežasties 
mes abu ir pasilikome dar vienai parai pas tą patį gyven-
toją. Šeimininkai išskalbė ir išdžiovino visus jo drabu-
žius, ir kitą vakarą, nuoširdžiai padėkoję jiems už globą, 
mudu patraukėme per miškus į Meškasalį, o kitą dieną — 
net į Ryliškių bažnytkaimį. 

Antras partizanų užpuolimas Varčioje galėjo įvykti 
dėl dviejų priežasčių: 

1. Daktaro žodinis pranešimas man, kad jis su vyrais 
į Varčią grįš birželio 24-osios naktį, kol pasiekė mane, 
ėjo per daugelio gyventojų lūpas, tad galėjo pasiekti ir 
priešo ausis. 

2. Žygio metu priekyje ėjusių partizanų atsakymas, 
kad keliuką perbėgo stirna, galėjo būti klaidingas. Ten 
galėjo būti rusų slapukas. 

Tačiau, sprendžiant iš to, kad rusai, ankstesnėmis die-
nomis visai nesirodę apie Varčią, suplūdo čion kaip tik 
dabar, galima daryti išvadą, kad MGB iš anksto žinojo da-
tą, kada aš su Daktaru ir kitais partizanais turėjau susi-
tikti Varčioje. 
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PIRMI SPĄSTAI 

MGB organai žinojo, kokiems partizanų daliniams va-
dovauju, kad su manimi yra Daktaras ir Jūrininkas. Jie 
jau buvo apytikriai nustatę vietoves, kuriose aš su vyrais 
kartkartėmis pasirodydavau ar stovyklaudavau, ir pradė-
jo nepertraukiamai siautėti plačiose apylinkėse. Jų tik-
slas — kuo greičiau mus susekti ir sunaikinti. 

Suimtoji Daktaro pažįstama MGB organams išdavė, 
kad ji gali susižinoti su Daktaru. Saugumas tuo pasinau-
dojo ir pabandė iššaukti Daktarą susitikiman. Laimei, 
pakvietimas Daktaro nepasiekė, nes jis buvo siųstas į Su-
bartonių mišką, kuriame mūsų tuo metu nebuvo. Be to, 
Garibaldis (Kostas Bajerčius, tuo metu mokytojavęs Aly-
taus mokytojų seminarijoje; vėliau buvo išduotas ir per 
kelias dienas Alytuje MGB organų nukankintas) laiku su-
skubo mus perspėti dėl MGB ruošiamos provokacijos. Tą 
perspėjimą gavome dar būdami Varčioje. Jis buvo rašy-
tas iš anksto sutartu šifru. Šį kartą priešo spąstų išveng-
ta, ir ateityje jau buvome kur kas atsargesni. 

Bemaž tuo pačiu metu MGB ėmėsi ir antro provokaci-
jos būdo. Į mūsų veikimo rajoną jie pasiuntė dvi šnipes, 
kurių tikslas — išgauti iš gyventojų žinių apie mus ir, 
paskyrus susitikimą, išduoti mus priešui. Apie tas moteris 
sužinojau Ryliškių bažnytkaimyje iš vieno žmogaus tik po 
to, kai partizanai buvo antrą kartą užpulti Varčioje. 

Įvykdyti užduoties šnipėms nepavyko. Gyventojai, pas 
kuriuos jos ėmė lankytis, pastebėjo, kad apie partizanus 
negudriai besiteiraujančios moterys turi pistoletus. Tuo-
met jie, nutaikę progą, čiupo jas, nuginklavo, o pačias 
„nuleido" Nemunu. Gyventojai stengėsi mums pranešti 
apie pasirodžiusias šnipes, bet negalėjo laiku to padaryti, 
nes mes buvome išblaškyti po antros nelaimės Varčioje. 

Trečią kartą bandė mus išprovokuoti per vieną ank-
sčiau buvusį geležinkelio tarnautoją (tamsaus, raupuo-
to veido). Jis buvo įgijęs Butageidžio pasitikėjimą, per 
kurį ir norėjo mane pasiekti. Jam buvo pavykę prie ma-
nęs gana arti prisikasti, laimei, dar laiku man pavyko jį 
iššifruoti. Nesunkiai būtume galėję jį patį pačiupti, ta-
čiau nenorėjau pakenkti tiems, per kuriuos jis su manimi 
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susisiekdavo. Rusų inspiruojamas geležinkelininkas dar il-
gokai manęs šaukėsi, paskui, man sąmoningai neatsilie-
piant, pamažu aprimo. 

Tai buvo tik pradžia spąstų, kuriuos MGB pradėjo spę-
sti man ir kitiems partizanams. Paskui be perstojo mums 
buvo spendžiami vis nauji, daug gudresni ir maskuotesni 
spąstai, apie kuriuos papasakosiu vėliau. Galėčiau tik pri-
durti, kad, jeigu MGB iš pat pradžių mus būtų gaudžiusi 
taip gudriai kaip šiuo metu, jie jau senokai būtų su mumis 
susidoroję. Laikui bėgant jie išgudrėjo, bet ir mes nesėdė-
jome užsikimšę ausų: veiksmas iššaukia atoveikį. 

TVARKYMASIS 

Susižinoti su visais išsiblaškiusiais vyrais buvo gana 
sunku. Visur vyko masinės gaudynės. Partizaninis judė-
jimas buvo smarkiai suvaržytas. 

Pirmiausia pavyko susisiekti su išblaškytais Ryliškių 
apylinkių partizanais. Rusai čia siautėjo palyginti ne taip 
smarkiai. Ryliškių būrio partizanus paskirsčiau grupelė-
mis, daugiausia atsižvelgdamas į jų pačių pageidavimus. 

Šis būrys turėjo veikti Ryliškių—Bugonių apylinkese. 
Būrio vadu paskyriau vyrų išsirinktą jauną, drąsų ir ener-
gingą vyruką, kurio slapyvardžio nebeatsimenu. Jis buvo 
kumpanosis, neaukštas, nešiojo ilgus, bet tvarkingai pri-
žiūrimus tamsius, garbanotus, sakytum, moters plaukus. 

Paskui keli vyrai palydėjo mane iki Meškasalio kai-
mo, kur pirmiausia susitikau Toleikį (Joną Bielevičių iš 
Meškasalio kaimo). Rokas su kitais mane lydėjusiais par-
tizanais grįžo į Ryliškių apylinkes. 

Merkinės, Alovės ir Nemunaičio valsčiuose rusai siau-
tėjo kaip pašėlę, partizanams jie nedavė atsikvėpti nei 
dieną, nei naktį. Po Vabalių, Pilkionių, Noškūnų ir kitus 
miškus išsiblaškę vyrai niekaip negalėjo tarp savęs už-
megzti ryšio. 

Toleikis suvedė mane su Tarzanu, Geniu, Mašalėliu 
ir dar dviem partizanais, taip pat kilusiais iš Meškasalio 
kaimo. Su jais pabuvau maždaug savaitę. Rusai taip šėlo, 
kad mes vargais negalais tegalėdavome iš miško išslinkti 
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ir pasirūpinti truputį maisto. Orai buvo lietingi. Dieną 
mes sulįsdavome į tankius lazdynų krūmus ir ten ištūno-
davome iki vakaro. Neturėjome nei ką pasikloti, nei kuo 
užsikloti. Drabužių išsidžiovinti taip pat nebuvo kaip, nes 
ugnies užsikurti negalėjome. Ne kartą girdėjome, kaip ne-
toliese miško takeliais praeidavo rusai. 

Persikėlėme į tokią mažą salelę raiste prie vieškelio. 
Salelė iš visų pusių buvo apsupta vandens. Susiradome 
sausą įėjimą per išvirtusius eglių stuobrius. Čia jau buvo 
gerokai saugiau. 

Visus apipuolė gyviai: vienas nuo kito užsikrėtėm ir 
niežais. Tarp mūsų buvo vienas vyresnio amžiaus parti-
zanas, per Varčios kautynes sunkiai sužeista ranka — 
buvo nuplėšta dalis delno ir perpus nutrauktas vienas pir-
štas. Mes beveik nieko negalėjome padėti, jo ranka atro-
dė baisiai. Maniau, kad jau tikrai pradėjo gangrenuoti. 

Vienas Dušnionių kaimo gyventojas mielai sutiko ir 
ilgesnį laiką pagloboti apsistojusiuosius salelėje. Jis pa-
rūpino vaistų, taigi jau galėjome išplauti sužeistajam žai-
zdas, švariau aptvarstyti. Padarė ir tepalo nuo niežų, ku-
ris tikrai padėjo. 

Palengva užmezgėme ryšį ir su Davainiškių partiza-
nais. Dabar šiam būriui vadovauti paskyriau jau anks-
čiau tokias pareigas ėjusį Tarzaną (Javaišį iš Meškasalio 
kaimo). Beje, šie partizanai kitų buvo vadinami nami-
niais, nes jie daugiausia laikėsi arti savo namų, kur nors 
toliau juos nuvesti būdavo labai sunku. 

Man rūpėjo kuo greičiausiai susižinoti ir su kitais. To-
leikis su Tarzanu mane palydėjo, o toliau jau vienas mišku 
pasiekiau Vabalių kaimą. Jame man buvo žinomas vienas 
punktas, kuriame baigė gydytis Lengvenis. Čia radau bū-
rio vadą Zigmą Jockų ir Putiną. Jie tomis dienomis gyveno 
mažame bunkerėlyje, įrengtame skiedryne. Bunkeriuko 
ventiliacija buvo prasta, jame labai greit pristigdavo oro. 
Tai buvo požeminis partizanų „rūmas", kurį dabar pirmą 
kartą pamačiau ir drauge su vyrais vieną dieną pagyve-
nau. Tuomet aš dar nė sapnuot nesapnavau, kad ateityje 
daug metų teks panašiuose, sveikatą ardančiuose „rūmuo-
se" gyventi ir dirbti. 

Netrukus turėjau ryšį su Giriniu, Ūseliu, Tėveliu, Trau-
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kumi, Studentu, Savanoriu ir kitais šio būrio partizanais. 
Šiam būriui jau iš anksčiau vadovavo Jockus. Vyrus pa-

skirsčiau grandimis, atsižvelgdamas į pačių pageidavimus. 
Grandys turėjo veikti atskirose vietovėse, palaikyti ryšį 
tarp savęs ir su būrio vadu. 

Iš šių vyrų itin sumanus pasirodė Studentas (Bucevi-
čius iš Vabalių kaimo). Su juo dabar patraukiau į Merki-
nės valsčių, Masališkių kaimą. Ten susitikau su visu Masa-
liškių būriu, kuriam vadovavo Ivanauskas (slapyvardžio 
neatsimenu), jo pavaduotojas buvo Gegutis (Vincas Iva-
nauskas). Susirinkome visi į būrio vado kluoną — čia bū-
rio vyrai davė priesaiką. Nuo šiol Masališkių būrys visiš-
kai perėjo mano priklausomybėn. 

Išvykę su Gegučiu ir Studentu, užmezgėme ryšį su Bu-
rokaraisčio būriu, kuris taip pat sutiko pereiti mano pri-
klausomybėn. Šiam būriui vadovavo buvęs moksleivis, 
jaunas, energingas vyrukas iš Burokaraisčio kaimo, var-
du Vitas. 

Po priesaikos su keliais vyrais išžygiavau į šilus. Buvo-
me labai išvargę. Perėję plentą, pasukom vienu didžiulio 
degimo keliuku. Pradėjo pamažu aušti. Vis tik nutarėme 
nors truputėlį sėstelėti, nes vos bepavilkom kojas. Susė-
dom ir. .. sumigom. Kai pabudom, saulutė jau buvo auk-
štai patekėjusi. Pro pat mus kažkieno pravažiuota — 
tai liudijo vagelė keliuko smėlyje, palikta prariedėjusio 
vežimo ratų. Sukrutome ir leidomės toliau. Liūdnai mums 
galėjo baigtis šis poilsis. .. 

Šiluose susitikome su Lankininkų partizanų būriu, 
kurio dauguma narių dar gyveno legaliai. Būrys perėjo 
mano priklausomybėn ir davė priesaiką. Šiam būriui 
vadovavo Siaubas. 

Po kelių dienų su Studentu pasiekėme Vabalius. 

APSILANKYMAS PAS SIELININKUS 
IR GIRININKIJOJE 

Stovyklavau su būrio vado Putino vyrais. Persikėlėme 
Noškūnų miškan, kuriame buvo šiek tiek saugiau. Kaimuo-
se sužinojom, kad okupantas per patį darbymetį prievar-
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ta varo žmones prie medžių ritimo Nemunan, sielių rišimo 
bei jų plukdymo darbų. Gyventojai šaukėsi mūsų pagal-
bos. 

Nuvykau su vyrais į plukdymo darbų aikštelę prie Ne-
munaičio bažnytkaimio. Aršus partietis žydas, kuris vado-
vavo visiems darbams, ką tik buvo persikėlęs valtele į kitą 
Nemuno pusę ir panemune nuėjęs Alytaus link. Norėjo-
me jį patį sučiupti, bet šioje pusėje nebuvo jokios valte-
lės. Nė vienas mūsiškių nemokėjo gerai plaukti ir, svar-
biausia, niekada nebuvo maudęsi Nemune — tekančiame 
vandenyje. 

Aš augau prie ežerų, bet per Nemuną niekuomet ne-
plaukiau. Dabar svarstyti nebuvo kada. Nusimečiau dra-
bužius ir su pistoletu dantyse šokau vandenin. Perplau-
kiau laimingai. Panemune bėgau kone kilometrą, bet žydo 
niekur nesimatė. Jis greičiausiai buvo pasukęs keliu toliau 
nuo Nemuno. O aš— nuogas— nuo Nemuno negalėjau 
nutolti, negalėjau ir gyventojų pasiteirauti apie žydą. It 
musę kandęs sugrįžau atgal ir valtele persikėliau pas sa-
vuosius. 

Tą dieną sielininkams vėl buvo išduota vinių ir vielos 
užduotims vykdyti. Paruoštas malkas ir sielius įsakiau 
paleisti Nemunu. Vielą ir vinis išdalijome darbininkams. 
Parašiau raštelį ir vienam iš darbininkų liepiau nunešti 
jį girininkijon. Raštelyje pabrėžiau, kad — partizanų įsa-
kymu — darbininkai šiandien paleidžiami vasaros dar-
bams neribotam laikui. . . 

Darbininkai patenkinti išsiskirstė namo, o po to dar 
ilgai nėjo darban, aiškindamiesi tarybiniams pareigū-
nams, kad biją partizanų. 

Sielininkai mums pasakė, kad anoje Nemuno pusėje 
esanti kita girininkija, kurioje yra valdiškų pinigų, ir siūlė 
mums juos pasiimti. 

Taip ir padarėme. Su Studentu valtele persikėlėm per 
Nemuną ir užėjom pas artimiausią ūkininką, kuris tuo 
metu vežė šieną. Palikę šieno iki gardžių viršaus, sėdome 
vežiman, ir šeimininkas nuvežė mus girininkijon. Unifor-
minius švarkus ir ginklus buvome pridengę šienu, o patys 
važiavome vienmarškiniai. Kelyje sutikti žmonės nekreipė 
į mus jokio dėmesio. Sustojome prie upokšnio medžių, ku-
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riais buvo apaugusi girininkija. Greit užsivilkome švar-
kus ir užėjome girininkijon. Kasoje radome 500 červon-
cų, už kuriuos girininkui palikome partizanišką pakvi-
tavimą. Po to grįžome pas savuosius. 

Konfiskuotų pinigų buvo nedaug, tačiau — kaip mora-
linę paramą — paskirsčiau juos aštuoniems partizanų bū-
riams po 50 červoncų kiekvienam. Likusi suma buvo pa-
skirta vadinamojo štabo reikalams (jo sudėtis tuo metu — 
Studentas ir aš). 

KAIP PRADĖJO VEIKTI MŪSŲ ŠTABAS 
Kaip jau anksčiau minėjau, štabo nariai buvo Dakta-

ras, Jūrininkas ir Klevas. Iš pradžių jokios dokumentacijos 
nevedėme. Turėjome tik slapyvardinius partizanų sąrašus, 
kurių reikėdavo vakariniam patikrinimui, tarnybų pas-
kirstymui ir panašiai. Nuo gegužės vidurio pradėjome 
leisti dieninius įsakymus, kuriuos pasirašinėdavau aš ir 
Daktaras. Jūrininkas buvo paskirtas ūkio viršininku. 

Kai Klevas žuvo, o Daktaro ir Jūrininko kokį mėnesį 
nebuvo su vyrais, savo adjutantu paskyriau Studentą. 
Spausdinimo priemonių neturėjome ir iš kitur spaudos 
negaudavome. Tiesa, kai kada iš Alytaus per Garibaldį 
gaudavau 1 — 3 egz. labai neaiškiai rotatoriumi spausdin-
tų atsišaukimų, kuriuos pirmiausia tekdavo kone šifruo-
ti — rašalu aiškiai pažymėdavau raides ar atskirus žo-
džius ir sakinius, o tuomet jau skaitydavau vyrams, su 
kuriais būdavau ar pas kuriuos nuvykdavau. 

Sumanėme ir patys gaminti atsišaukimus. Miltais ar 
bulviniais klijais sulipindavom po kelis sąsiuvinio lapus 
į vieną ir tada, medinį pagaliuką pasidažydami rašalan, 
stambiomis raidėmis užrašydavome atsišaukimo tekstą. 
Tokius atsišaukimus patys partizanai arba gyventojai 
prikaldavo kryžkelėse, prie kalvių ir pan. Žinoma, vienos 
rūšies atsišaukimų teparašydavome 10—15 egzempliorių, 
tačiau ir apie juos žmonės, dažniausiai savaip pagražin-
dami, plačiai kalbėdavo. 

Vieną kartą su Studentu nuėjom į Ilgų kaimą ir pas 
vieną gyventoją gavom naujutėlaitį šapirografą. Deja, 
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nei aš, nei tas gyventojas, kuris įteikė mums šį prietaisą, 
nelabai žinojo, kaip juo naudotis. 

Vis tik mūsų džiaugsmas buvo didelis. Griebėmės dar-
bo. Aš parašydavau tekstą, o Studentas savo labai gražia 
rašysena perrašydavo jį tušu. Beje, Studentas buvo bai-
gęs tik pradžios mokyklą, bet turėjo viskam tikusią gal-
vą ir rankas. Iš vieno ranka rašyto teksto iš pradžių at-
spausdindavome iki 15 egzempliorių, vėliau jau iki tris-
dešimties. Dirbdavome ištisas dienas ir entuziazmas ne-
mažėjo. Dabar jau visiems būriams turėdavome ką pasiųs-
ti. 

Vienu metu plento Alytus—Varėna ruožu žygiavo 
daug rusų kariuomenės. Parašiau atsišaukimo, skirto rusų 
kariams, tekstą, o Studentas, vieno ūkininko padedamas, 
išvertė tai į rusų kalbą. Padauginome šapirografu. Gy-
ventojai tuos atsišaukimus nakčia prikalė prie medžių ar 
tiesiog ant grindinio prislėgė su akmenėliais maždaug 
trijų kilometrų ilgio plento ruože. Pasakojo, kad rusai 
juos skaitę. 

Jau daug vėliau vieną tų atsišaukimų egzempliorių 
išėmiau iš savo archyvo ir parodžiau Kazimieraičiui. Jis, 
skaitydamas jų turinį, iš juoko net ant samanų pargriu-
vo. Pasirodo, tekstas buvo išverstas taip, kaip kalba šiek 
tiek dar iš caro laikų rusiškai pramokęs senelis. Tačiau 
Kazimieraitis pridūrė, kad, nepaisant to, šis darbas parodo 
lietuvio kovos veržlumą ir pasišventimą. 

Nusprendėme įsigyti rašomąją mašinėlę. Pinigų netu-
rėjome, o ir pirkti gal nebūtų buvę kur. Beliko patiems 
ją iš kokios nors valdžios įstaigos pasiimti. 

Žinojau, kad Alytaus kurortiniame rajone Vaižganto 
gatvėje yra urėdijos įstaiga, kurioje, kaip maniau, turėtų 
būti ir rašomoji mašinėlė. 

Pasiėmiau su savimi du savanorius — Liepą ir Dučę 
(abu kilimo iš Poteronių kaimo). Sutemus jau buvome ne-
toli Kaniūkų tilto. 

Užėjome pas vieną gyventoją pasiteirauti, kas girdėt. 
Jis pasakė, kad jau kelios dienos per Kaniūkų tiltą rusai 
iš Vokietijos varo karves, arklius ir avis. Šioje pusėje rusai 
su gyvuliais apsistoja naktimis ir dėl to į tas vietas drau-
džiama eiti net civiliams. 
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Dėl šios priežasties mes, nieko nepešę, pasukome atgal. 
Tik po kelių dienų sužinojau, kad, jei tada būtume nu-

ėję mašinėlės, greičiausiai būtume nebegrįžę: jau savaitė 
laiko prie minėtos urėdijos ištisas naktis tykojo rusai. Mat 
jiems buvo pranešta, kad Naras (Liudas Muliarskas) nak-
tį pareidinėja į namus, o jo motinos namas kaip tik prie 
pat urėdijos pastato. Taigi į rusų spąstus vietoj Naro būtu-
me įlindę mes. 

SUSITIKIMAS SU DAKTARU IR JŪRININKU 

Stovyklavome prie Vabalių kaimo. Į stovyklą netikė-
tai atvyko Daktaras ir Jūrininkas. Aš žinojau, kad jie gy-
vi, bet kur jie yra, nežinojau. Dabar jie papasakojo, kaip 
jiems sekėsi mums išsiskyrus. 

Apšaudomi jie laimingai pribėgo tą pačią pamiškę, iš 
kurios buvome pradėję eiti. Tada nusprendė mėginti išei-
ti iš miško vėl į Nedingės pusę. Iš miško tą pačią naktį 
išėjo rusų nepastebėti, bet laukuose ir vėl pakliuvo į rusų 
pasalą prie vienkiemio. Rusai į juos nešaudė, tik ėmė sekti 
iš paskos. Vis tik jiems pasisekė priešo atsikratyti ir pa-
siekti Panedingę. Po kelių dienų patikima mergina pačia-
me bažnytkaimyje surado vienos profesijos asmenį, kuris 
sutiko juos priimti. Čia jie gyveno ramiai ir patogiai kam-
bariuose, nes bažnytkaimyje visada buvo ramu. Tiesa, vie-
ną kartą rusai netikėtai apsupo ir tuos trobesius. Jie pra-
dėjo badyti kiemą ir daržą specialiai bunkeriams aptikti 
nukaltais geležiniais strypais. Krata vienu metu vyko visa-
me bažnytkaimyje. Milžinas su Liūtu jau buvo išvykę į 
savo apylinkes, o Jūrininkas ir Daktaras sėdėjo kambary-
je. Kadangi iki šiol čia būdavo visiškai ramu, jie nebuvo 
įsirengę jokios slėptuvėlės, o dabar net nespėjo užšokti 
ant aukšto. Rusų leitenantas su dviem kareiviais įėjo į 
pirmą kambarį ir pareikalavo, kad jame esantieji paro-
dytų savo dokumentus. Vienas kareivis jau buvo paėmęs 
už durų rankenos to kambario, kuriame Jūrininkas su 
Daktaru tupėjo spintoje. Viename iš šio namo kambarių 
tuo metu buvo ir mano žmona, kuri atsitiktinai surado 
čia laikiną prieglobstį ir neturėjo jokių dokumentų. Lei-
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tenantas nuodugniai apžiūrėjo moterų dokumentus — 
kaip paaiškėjo, jie ieškojo gailestingosios seselės, kuri 
prieš Varčios mūšį gyveno Žaibo stovykloje. Į kitus kam-
barius rusai nėjo, pasuko laukan. Nuo šio karto Dakta-
ras su Jūrininku buvo atsargesni, bet tuose namuose rusai 
kratos daugiau nedarė. 

Viską išsiaiškinę, visi buvome patenkinti, kad vėl su-
sitikome. Aš džiaugiausi sužinojęs, kur slapstosi mano 
žmona, ir kad tuo tarpu jai negresia didelis pavojus. 

Daktaras dar sakė sužinojęs Marcinkonių apylinkėse 
esant nepriklausomos Lietuvos pulkininką, kuris vadovau-
jąs to krašto partizanams, ir kad, tarpininkaujant minė-
tam Daktaro ir Jūrininko šeimininkui, būtų galima su 
tuo pulkininku susitikti. 

Nelabai norėjau tuo tikėti, nes jau gerai pažinojau Dak-
tarą. Maniau, kad šitaip jis nori prisigerinti po tokio ilgo 
atsiskyrimo nuo vyrų ir išpučia kur nors išgirstą gandą. 
Paskui patikėjau, nes tą patį tvirtino ir Jūrininkas, ku-
ris niekuomet nemeluodavo ir neperdėdavo. 

ŠSi žinia mane labai pradžiugino. Nutariau kuo grei-
čiau vykti į Nedingės mišką ir mėginti susitikti su mini-
mu pulkininku. 

DAKTARĖ PAS PARTIZANUS 

Sunkiai apsirgo Strazdas — ėmė baisiai skaudėti ko-
ją. Iš pradžių jis dar pajėgdavo iš stovyklos į stovyklą 
perjoti arkliu, tačiau koja negijo, išsigandome, kad gali 
pradėti gangrenuoti. Reikėjo kaip nors prisišaukti dak-
tarą. 

Nusprendžiau daktarą parsivesti iš Nemunaičio baž-
nytkaimio. Didžiausias keblumas buvo tai, kad apylinkė-
se siautėjo rusai, o kartais jų štabas stovėdavo pačiame 
Nemunaityje. 

Važiuoti pasisiūlė Dučė. Tą dieną oras buvo labai bjau-
rus — purškė lietus ir pūtė stiprus vėjas. Apsirengėme 
prastais drabužiais, užsimaukšlinome kepures ir tapome 
visiškai nepanašūs į partizanus. Automatus pridengę šiau-
dais, sėdome vežimėlin. Kelyje jokio ruso nesutikome. Pri-
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važiavome ir bažnytkaimį. Nusprendėme, kad mažiau 
atkreipsime dėmesį, jei į patį bažnytkaimį įvažiuosiu vie-
nas. Prie tilto Dučė iššoko į krūmus, o aš nuvažiavau gat-
vele. Pro šalį praėjo du civiliniais drabužiais apsivilkę, 
bet automatais ginkluoti asmenys, tačiau į mane jie net 
nepasižiūrėjo. 

Sustojau prie daktarės namų ir užėjau vidun. Buvau 
numatęs suvaidinti kaimietį, bet daktarė mane atsiminė 
nuo to karto, kai nakčia su visa įgula buvome atvežę gra-
natų skeveldrų sužeistą partizaną. Nudžiugau, kad ir da-
bar ji mielai sutiko apžiūrėti ligonį ir nedelsdama ėmė 
ruoštis kelionėn. 

Prie tilto į vežimą išoko Dučė. Laimingai pasiekėme 
stovyklą. Daktarė suteikė pagalbą Strazdui, o paskui vėl 
tuo pačiu būdu pristatėme ją į namus. Aiškiai jutome, kad 
daktarė džiaugiasi padėjusi partizanams. 

Strazdas greit pasveiko, o aš visą laiką jaučiau jo nuo-
širdų dėkingumą už padarytą paslaugą. 

SUSITIKIMAS SU KAZIMIERAIČIU 
Daktaras, Jūrininkas, Studentas, Gailius ir aš išvyko-

me į Nedingės mišką. Dienojome su Nedingės būrio vy-
rais. Apie save pranešėme minėtam Nedingės bažnytkai-
myje gyvenančiam žmogui. Tas apie mūsų atvykimą į Ne-
dingės mišką pranešė Kazimieraičiui. Kitą dieną gavome 
žinią, kad sutemus prie Nedingės kapinių įvyks susitiki-
mas su pačiu Kazimieraičiu. 

Pritemus nuvykome prie kapinių. Po kiek laiko atvyko 
ir Kazimieraitis, Šerno, Juozaičio ir Sakalo lydimas. Dar 
nematydamas žmogaus, pažinau jo balsą ir supratau, kad 
Kazimieraitis — tai buvęs Karo mokyklos lektorius (plk. 
leit. Vitkus), mums dėstęs inžineriją. Jis buvo apsivilkęs 

civiliniu apsiaustu (kaip ir visuomet), rankose laikė ke-
lioninį lagaminą. Kazimieraitis pasiūlė tuoj pat vykti 
pas kokį nors gyventoją ir nedelsiant pradėti posėdį. Taip 
ir padarėme. 

Posėdyje dalyvauti Kazimieraitis pakvietė mane, Šer-
ną, Juozaitį, Daktarą ir Jūrininką. Pirmininkavo pats 
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Kazimieraitis, sekretoriavo Daktaras. Tai buvo tikras 
tarnybinis posėdis. 

Pirmiausia Kazimieraitis trumpai referavo apie save ir 
savo pareigas partizanų gretose. Tuo metu jis jau buvo 
subūręs daug okupuotos Lietuvos partizanų ir jiems vado-
vavo. Tai buvo tik pati darbo pradžia — jo užmojai buvo 
nepalyginamai didesni. 

Aš papasakojau apie save ir tuos partizanų dalinius, 
kurie tuo metu klausė mano įsakymų. Kazimieraitis pa-
sakė, kad apie mane jau girdėjęs iš kitų pasakojimų, ir la-
bai draugiškai paklausė, ar aš nesutikčiau pereiti jo, kaip 
aukštesnio karininko, priklausomybėn partizanų dalinių 
centralizacijos labui. Atsakiau, jog nepaprastai džiaugiuo-
si tarp partizanų sutikęs savo buvusį mokytoją, jog 
mielai sutinku pereiti jo priklausomybėn ir kartu pasiža-
du šventai vykdyti visus įsakymus, kuriuos ateityje iš 
jo gausiu. Dar pridūriau, kad visus partizanus moraliai 
sustiprins žinia, jog partizanų vadovybėje yra aukšto 
laipsnio karininkas. 

Daktaras kariuomenėje nebuvo tarnavęs, tačiau parti-
zanams prisistatė kaip atsargos karininkas. Jis manęs ir 
Jūrininko prašė, kad vyrams nepasakytume teisybės, nes 
šitoks prisistatymas esą suteiks jam galimybę turėti sva-
resnį žodį tarp pačių partizanų. Aš neprieštaravau. Per 
Nedingėje gyvenantį asmenį Kazimieraičiui Daktaras taip 
pat buvo pristatytas kaip atsargos leitenantas. 

Posėdžio metu Kazimieraitis pareiškė, kad jo štabe 
stinga intelektualinių pajėgų — ypač bent kiek nusima-
nančių kariniuose dalykuose. Tų asmenų, kurie tiesiogiai 
vadovauja partizanų daliniams, jis imti negalįs, nes nu-
kentėtų vadovavimas daliniams. Taigi jis manąs, kad aš 
galėčiau perleisti jo žinion atsargos leitenantą Daktarą 
ir buvusį mokytoją Jūrininką, o daliniams vadovauti pa-
kaksią ir manęs vieno. 

Aš sutikau su Kazimieraičio pasiūlymu. Daktaras ir 
dabar neatskleidė savo nelabai garbingos paslapties, 
jie abu su Jūrininku taip pat sutiko eiti dirbti Kazimie-
raičio štaban. 

Kazimieraitis davė kai kuriuos nurodymus ir parei-
škė, kad nuo šios dienos aš būsiu laikomas Merkinės ba-
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taliono vadu; nurodė kam ir kur ateityje prisistatyti -
turėsiu susitikinėti su rinktinės vadu, kuris ir bus mano 
tiesioginis viršininkas. 

Kazimieraitis pranešė, kad šiuo metu jo žinioje yra 
trys batalionai: Druskininkų, kuriam vadovauja Balutis, 
Marcinkonių, kuriam vadovauja Šernas, ir Merkinės, ku-
riam vadovausiu aš. Šie trys batalionai sudaro Merkio 
rinktinę, kuriai vadovauja rinktinės vadas (Petrėnas, bu-
vęs Alytaus socialinio draudimo tarnautojas, atsargos 
leitenantas). 

Mūsų posėdis baigėsi apie vidurnaktį. Tada Kazimie-
raitis atsisveikino su pasiliekančiaisiais. Su juo išvyko 
Daktaras ir Jūrininkas. 

Tuo metu Nedingės apylinkėse buvo gana ramu. Aš 
dar vieną dieną praleidau su Nedingės būrio vyrais tame 
pačiame miške. Aptarėme einamuosius reikalus ir vaka-
rėjant su Studentu ir Gailiumi patraukėme į Masališkių 
būrį, o iš ten — vėl į Nemunaičio apylinkes. 

„AMNESTIJA" IR JOS PIRMIEJI PADARINIAI 

Apsistojau prie Nemunaičio būrio vyrų. Ir mus pasiekė 
žinia apie „amnestiją". Vienas bičiulis pristatė ir tą laik-
raščio numerį, ir atsišaukimą, kuriuose buvo rašoma apie 
„kalčių dovanojimus". 

Supratau, kad tai tik vienas iš gudrių priešo psicho-
loginių manevrų — skaldyti partizanus iš vidaus. 

Išrikiavau visus vyrus ir garsiai perskaičiau „amnes-
tiją". Po to išdėsčiau, ką aš apie tai manau, ir leidau par-
tizanams laisvai išsakyti savo samprotavimus. 

Su vyrais jau buvau artimai susibičiuliavęs. Gerai 
juos pažinojau, žinojau jų rūpesčius. Pasitarimas truko 
ilgai. Vyrai kalbėjo nuoširdžiai. Labiausiai jie jaudinosi 
ne dėl savęs, o dėl sayo šeimų, kurias rusai pradėjo nežmo-
niškai persekioti. 

Vienas po kito visi partizanai išreiškė įsitikinimą, kad 
„amnestija" niekam laisvės neduos; o kadangi partiza-
nais visi tapę savo valia, tai eiti registruotis niekas neturi 
teisės. 
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Šia proga noriu pažymėti, kad jau anksčiau kai kurie 
partizanai per šeimų narius iš MGB organų buvo gavę 
laiškus, kuriuose jie raginami išeiti iš miškų, nužudyti 
savo vadus ir t.t. Užsiregistravusiems buvo žadamos įvai-
riausios tarnybos ir pan. 

Iki šiol dar nebuvo atsiradę nė vieno partizano, kuris 
būtų nuėjęs registruotis. 

Partizanams vienbalsiai sutikus, po kelių dienų paskel-
biau, kad tie, kurie užsiregistruos be vadovybės žinios 
ir atiduos priešui ginklą, bus laikomi sulaužiusiais prie-
saiką ir bus baudžiami mirties bausme. Šis įsakymas pa-
skelbtas ir kituose būriuose. 

Partizanai veikė atskirais dalinėliais, bet vis dar netu-
rėjome žinių, kad kas nors būtų užsiregistravęs. Tiesa, 
rusai per gyventojus paskleisdavo įvairiausių gandų, bet, 
juos patikrinus vietoje, faktai nepasitvirtindavo. Supra-
tome, kad priešas tai daro norėdamas suklaidinti parti-
zanus. 

Rusai savo planus buvo gerai apgalvoję. Visur vyko 
nepaliaujami siautėjimai, dar labiau suaktyvėjo partiza-
nų šeimų ir net jų artimesnių giminių žiaurus persekio-
jimas ir terorizavimas. Gyventojai jau ir anksčiau buvo 
patyrę, kad okupantas savo aukų neglosto. Geriausias 
to įrodymas — Klepočių ir kitų kaimų deginimas drauge 
su gyventojais ir niekuo nekaltų žmonių šaudymas vie-
toje. Šiomis nežmoniškomis priemonėmis okupantas buvo 
pasiryžęs palaužti žmonių ryžtą, kuo labiau juos įbaugin-
ti ir sutrukdyti partizanams palaikyti ryšį tarpusavyje. 

Priešo masiškas siautėjimas, baisus teroras ilgainiui 
paveikė kai kuriuos partizanus ir jų šeimas. 

Kai kurie naujokai Varčios kautynių metu pametė sa-
vo ginklus ir dabar buvo linkę toliau pavieniui slapsty-
tis apie savo namus. Buvo ir tokių, kurie bijojo partiza-
nams rodytis, nes manė, kad už ginklo praradimą gali bū-
ti smarkiai nubausti. Kai kurių partizanų šeimos prašė: 
verčiau vienam pasiaukoti, negu visiems būti taip žiauriai 
okupanto persekiojamiems. Jie tikėjosi, kad, partizanui 
užsiregistravus, rusai kitus šeimos narius paliks ramybė-
je. Ilgainiui atsirado ir tokių partizanų, kurie vien kil-
naus jausmo vedini ryžosi registruotis ir aukotis — kad 
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tik išgelbėtų savo tėvus, brolius ir seseris. Jie įsitikino, 
kad labai klydo, deja, jau buvo po laiko. 

Pasitaikė vienas kitas ir toks, kuris patikėjo priešo 
pažadais ir atsipeikėjo tada, kai kelio atgal jau nebuvo. 

Ir vis dėlto taip ar panašiai manančių partizanų 
nebuvo daug. Dauguma kiek įmanydami stengėsi ir di-
džiausių siautėjimų metu susižinoti su kitais dalinėliais 
ir su mumis. 

Vieną kartą mane pasiekė tikra žinia, kad du partiza-
nai nuo Ryliškių apylinkių (dabar jų slapyvardžių neatsi-
menu, nes jie partizanų gretose buvo trumpai ir dažniau-
siai atsiskyrę nuo savo dalinėlio branduolio) užsiregist-
ravo ir atidavė priešui ginklus. Rusai propagandos su-
metimais juos paleido. Vienas sugrįžo kaiman, o antras, 
kuris ir būdamas partizanu ne kartą buvo baustas už gir-
tavimą bei nedrausmingumą, bijojo gyventi namie ir pri-
siglaudė Alytuje. Pastarasis sutiktiems pažįstamiems 
iš savo krašto girdavosi — dabar esąs tikrai laisvas, ge-
riąs kiek tik norįs, partizanų nebijąs, galįs jiems ir šį, ir 
tą padaryti. 

Šitoks partizanų elgesys papiktino mane ir kitus ko-
votojus už laisvę. Vienbalsiai nusprendėme juos nubaus-
ti. Partizanų karo lauko teismas už akių nusikaltėliams 
paskelbė mirties bausmę. Teismo nuosprendis buvo praneš-
tas ir kitiems daliniams. 

Sužinojome, kad ir antras užsiregistravęs partizanas 
pasirodė savo apylinkėje. Žinojau, kad formalus nuospren-
džio paskelbimas nepadarys įtakos silpnavaliams. Reikėjo 
nuosprendį įvykdyti ir apie tai visiems paskelbti. 

Pasiėmiau dešimt savanorių partizanų ir išžygiavome 
į Ryliškių apylinkę. Kiti vyrai liko stovykloje. 

Atlikti užsibrėžtą uždavinį mums pavyko, daug padė-
jo ir vietos gyventojai. Pirmą nusikaltėlį radome iš karto. 
Jis ir nebandė bėgti. Tuoj nuvedė mus ir parodė paslėptą 
vokišką karabiną, diržą, šovinines ir šovinius, kurių prie-
šui nebuvo atidavęs. Jis prašėsi, kad jam būtų dovanota 
gyvybė. Šeimos tas žmogus neturėjo, tad man buvo nesup-
rantama, kodėl jis registravosi. Areštuotajam pareiškiau, 
kad jis sulaikytas dėl to, kad savavališkai užsiregistra-
vo, ir kad jam jau paskelbtas teismo nuosprendis. 
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Kadangi paaiškėjo, kad buvęs partizanas ginklo prie-
šui neatidavė, atsižvelgėme į jo prašymą pasigailėti ir nu-
tarėme gabenti jį į stovyklą ir bylą nagrinėti iš naujo. 
Areštuotasis buvo įsitikinęs, kad gyvybė jam bus dovano-
ta, ir prašėsi vėl priimamas į partizanus. Atsakiau, kad 
viskas galutinai bus nuspręsta stovykloje, o aš manąs, kad, 
jeigu jis tvirtai pasižadės pasitaisyti, bausmė gali būti 
pakeista ir jis gali būti priimtas į partizanų gretas. 

Areštuotasis apytiksliai nurodė vietą, kur gyveno kitas 
nusikaltėlis. Gyventojai mums uoliai padėjo, nes šis jau 
buvo įvykdęs naujų nusikaltimų — paaiškėjo, kad jis be 
saiko girtuokliauja ir dviem merginoms nukirpo plaukus 
vien dėl to, kad šios atsisakė su juo „bendrauti". 

Rusai, kad ir ne taip pašėlusiai, siautėjo ir šiose apylin-
kėse. Nusprendžiau dar nesitraukti, nes vis tikėjausi 
sučiupti nusikaltėlį, kuris jau tikrai nebuvo vertas, kad 
jį toliau nešiotų ir maitintų Lietuvos žemelė. 

Pagaliau žmonės susekė, kad nusikaltėlis gyvena pas 
vieną neaiškų seniūną, tolokai nuo miškų. Jie taip pat pra-
nešė, kad tose apylinkėse rusų negirdėti. Nieko nelaukda-
mi, prisidengdami kalneliais ir raistais, patraukėm nuro-
dytan kaiman. Apsupome seniūno trobesius, bet nieko ne-
radome. Seniūno namie nebuvo, o jo duktė tvirtino, kad 
pas juos nieko svetimų nesą. Įsakiau visuose pastatuose 
padaryti kratą. Pats su vyrais nuėjau kluonan. Salinėje, 
šiauduose, užtikome nusikaltėlį. Kiti vyrai kalvėje užėjo 
virti paruoštą naminę. Paaiškėjo, kad mūsiškis nusikal-
tėlis buvo bepradedąs eilinį kartą varyti naminę, bet, pa-
stebėjęs ateinančius partizanus, nušliaužė kluonan ir įlin-
do į šiaudus. Suimtasis prisipažino padaręs nusikaltimus. 

Iš pradžių maniau teismo nuosprendį įvykdyti vieto-
je, tačiau susilaikiau ir nusprendžiau nusikaltėlį taip pat 
pristatyti į stovyklą, kad vyrai iš jo paties lūpų išgirstų, 
ką jis yra padaręs. 

Su nusikaltėliu nuėjome prie naminės varymo įren-
gimų. Užsitaisiau savo vokišką automatą ir paleidau kelis 
šūvius į katilą, bet kulkos kažkodėl nepramušė katilo sie-
nų. Tuomet įsakiau sunaikinti „fabriką" šautuvais. 

Dar labiau nustebau, kai išgirdau, kad nusikaltėlis 
labai gailisi sugadintų įrankių ir išverstos brogos. Neiš-
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kenčiau ir įsakiau nusikaltėliui uždėti ant kaklo vamzd-
žius. Taip jį vieškeliu ir nusivarėme, kad visi gyventojai 
matytų ir žinotų, kad nusikaltėlis pačių partizanų bus 
nubaustas. 

Nemaža turėjome vargo, kol suimtuosius atsivarėme 
stovyklon. Keliavome tik dienos metu, nes naktį, einantį 
per krūmus, suimtieji galėjo pasprukti. Pakeliui kai kur 
buvo rusų, ir menkiausias triukšmas galėjo atkreipti prie-
šo dėmesį. Laimei, vienas suimtasis ėjo visiškai ramus, 
o antrasis taip pat nesiblaškė, nes buvo įtikintas, kad susi-
dūrimo su rusais atveju pirmą kulką vyrai paleistų į jį. 

Stovyklą pasiekėme laimingai. Vyrai nekantriai laukė 
mūsų grįžtant: priešas siautėjo aplink, todėl būtinai rei-
kėjo trauktis į kitą vietą. 

Pirmiausia vyrams papasakojau apie abu nusikaltė-
lius, paskelbiau priežastis, dėl kurių jų bylos turi būti per-
svarstytos. 

Šį kartą teismas bylą nagrinėjo dvidešimties partiza-
nų akivaizdoje. Sprendimas priimtas toks: pirmajam mir-
ties bausmė panaikinama, jis vėl priimamas į partizanų 
gretas, nes paaiškėjo nusikaltimą lengvinančios aplinky-
bės; antrajam mirties bausmė patvirtinama, nes jis yra 
padaręs dar ir naujų nusikaltimų; bausmė turi būti įvyk-
dyta visų partizanų akivaizdoje. 

Netrukus nuosprendis buvo įvykdytas. Po to visi per-
sikėlėme dienoti kiton vieton. 

Tiesa, grįžęs į stovyklą, aš pirmiausia ėmiausi valyti 
automatą, iš kurio šoviau į katilą. Vamzdyje buvo užstri-
gusios net dvi kulkos. .. Turėjau vargo, kol jas iš ten iš-
krapščiau. Supratau, kad padariau didelę klaidą tuoj pat 
po šaudymo nepatikrinęs savo ginklo. O jei pakeliui bū-
tume susidūrę su rusais?!! 

PAS RINKTINĖS VADĄ 

Norėjau kuo greičiau susitikti su savo tiesioginiu vir-
šininku. Iškeliavau su Studentu. Pakeliui aplankiau Ma-
sališkių būrio vyrus. Iš ten prie mūsų prisidėjo Gegutis. 
Visi trys patraukėme į šilus. 
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Šiluose buvo gana ramu. Tuose miškuose mes vaikš-
čiojom tik dienos metu. Sužinojau, kad vienas gyventojas 
turi parduoti rusišką automatinį šautuvą, prašo tris-
dešimt červoncų. Nuėjau pas jį, pridėjau dar dešimt 
červoncų ir nupirkau. Žmogus palinkėjo, kad jis laimingai 

man tarnautų Lietuvos miškuose. Savo automatą perda-
viau kitam, o nusipirktąjį išsinešiojau iki 1948 m. lapkri-
čio mėn. 12 d. — tada jį išmainiau į „desantinį" automa-
tą su Geležinio Vilko tėvonijos būrio vadu Šermukšniu. 
Šermukšnis su buvusiu mano ginklu ir žuvo 1949 m. kovo 
mėn. 6 d. Kalesninkų miško bunkeryje, provokatoriaus 
Kapso (poeto K. Kubilinsko) išduotas. 

Pasiekiau ir patį rinktinės vadą. Užėjau pas jį. Jis 
mane prisiminė dar iš vokiečių okupacijos meto. Pareiš-
kiau, kad Kazimieraičio įsakymu prisistatau jam kaip 
Merkinės bataliono vadas. Paprašiau duoti nurodymų dėl 
partizaninės veiklos. Jis atsakė, kad tuo tarpu nieko nega-
li pasakyti, nes dar nebuvo susitikęs su pačiu Kazimierai-
čiu. Paskui, paprašęs mane truputį palaukti kambaryje, 
išėjo kieman ieškoti kažkokių popierių. Po kiek laiko grįžo 
tuščiomis ir pareiškė nieko neradęs, nes pats pamiršo vie-
tą, kurioje popierius buvo paslėpęs. Dėl to jis nė kiek nesi-
sielojo, tik pasisiūlė nuvesti pas būrio vadą Siaubą, kuris 
galbūt daugiau ką žinosiąs. Visa tai mane nustebino, bet 
neišsidaviau, kad esu nepatenkintas dėl tokio betikslio pa-
simatymo. Jis net nepaklausė, ar iš toli aš atkeliavau, ne-
nurodė, kada pas jį vėl ateiti. Jis daugiau kalbėjo apie 
gerus laikus Alytuje. . . Man esant kambaryje, visą laiką 
dairėsi per langus. Nustebau ir dėl to, kad jo kambaryje, 
prie sienos, kur stovėjo lova, kabojo Stalinas su Leninu, 
iškirpti iš kažkokio laikraščio. Neiškenčiau ir paklausiau, 
kam visa ta komedija. Jis atsakė, kad tai manevras rusams 
akis apdumti. Apsilankymas pas vadą man paliko nekokį 
įspūdį, nes kitose mokyklose, net tokiose vietose, kur ru-
sai pasirodydavo vos ne kasdien, mokytojai dar nekabin-
davo Stalinų. 

Miške prie Povočių mokyklos susitikome ir Siaubą. 
Mūsų rinktinės vadas tuoj pat pareiškė norą vykti namo, 
nes jis esąs dar be pietų. Neliko nieko kita kaip tik atsi-
sveikinti. Jis nukiūtino sau, o mes artimiau susipažinome 
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su Siaubu. Jis mums padarė didelį įspūdį. Tai buvo 
partizanas idealistas, beje, šią charakteristiką patvirtinęs 
savo gyvenimu ir veikla. Siaubas buvo jau pagyvenęs žmo-
gus, bet labai energingas ir optimistas. ' 

KOOPERATYVO PASTOTES PAĖMIMAS 
Kelionės į šilus rezultatais nebuvau patenkintas, tai 

čiau apie tai partizanams nieko neprasitariau, kad ne-
numuščiau ūpo. 

Pakeliui vėl užsukome pas Masališkių būrio vyrus. 
Pavakare ketinome pereiti plentą Subartonių miške ir 
patraukti Nemunaičio link. Apie pietus mus pasiekė ži-
nia, kad Subartonių miške, ties sargo nameliu, išlaipinti 
penkiais sunkvežimiais atvežti rusai. Galbūt jų čia pri-
vežė dėl to, kad prieš kelias dienas ant plento buvo sulai-
kyta ir nušauta enkavediste iš Vilkaviškio. 

Gegutį palikau prie būrio, o mane lydėti pasisiūlė jo 
brolis Bevardis. Taigi mes ir vėl trise, dar gerokai prieš 
sutemas, atsargiai artinomės prie plento. Jį pasiekę su-
gulėme, nes norėjome geriau pasižvalgyti. Netrukus iš-
girdome nuo Alytaus pusės plentu atidardant vežimą. 
Bevardis pravažiuojančiuosius pažino. Sustabdėme pasi-
teirauti, ar jie, važiuodami mišku, nepastebėjo rusų. Žmo-
nės mus patikino, kad rusų niekur nematė, tik, dar prieš 
įvažiuodami į mišką, jie pralenkę Merkinės karinio sky-
riaus viršininką, važiuojantį pastote, gabenančia koopera-
tyvui prekes. Tas vežimas esąs didelis, jame sėdi ir daugiau 
civilių. 

Atsisveikinome su mums žinias suteikusiaisiais, perėjo-
me per plentą ir nuskubėjome ta kryptimi, iš kurios turėjo 
pasirodyti pastotė. 

Sugulėme krūmuose prie pat plento iš kitos kalno pu-
sės, kad vežimą būtų galima greičiau sustabdyti, nes prieš 
kalną arklys eis tik žingine. Jau pradėjo temti. Pagaliau 
pasirodė ir laukiamoji pastotė. Vienu metu šokome ant 
plento ir apstojome vežimą. Iš važiavusiųjų labiausiai 
išsigando tie, kuriems ir reikėjo išsigąsti. Pastotę su vi-
sais keleiviais pasukome į krūmus, nes pastebėjome artė-
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jantį sunkvežimį. Sulaikytuosiuos apklausinėjome atski-
rai- Areštavome karinio skyriaus viršininką ir vieną kom-
jaunuolę, kuri buvo Merkinės vykdomojo komiteto pirmi-
ninko duktė. Kitiems atidavėme prekes, kurios jiems pri-
klausė, ir jau pėsčiomis paleidome Merkinėn. Su areštuo-
taisiais ir pastote patraukėme per mišką. 

Naktis buvo tamsi. Studentas ėjo priešais pastotę ir 
švietė kišeniniu žibintuvėliu. Bevardis valdė arklius, o 
aš saugojau suimtuosius. Pervažiavome mišką ir leidomės 
pamiškės keliuku. Žibintuvėlio elementai išsieikvojo. Įstri-
gome didžiulėje purvo klampynėje. Bandėme išsikrapštyti, 
bet veltui. Pasikvietėme du artimiausius gyventojus pagal-
bon. Galiausiai įsitikinome, kad be šviesos vežimo neiš-
trauksime. Arklius, nupjaustę pakinktus, šiaip taip iš-
vadavom. 

Delsti nebuvo kada — netrukus pradės švisti. Gyven-
tojams liepėme kiek galimą greičiau viską sutvarkyti ne-
paliekant jokio pėdsako. Pasiėmėm vieną arklį, ant jo pri-
rišom maišą su geresnėmis kooperatyvo prekėmis. Kitas 
prekes — ašis vežimo ratams, didžiulį plūgą, plaktukus, 
galąstuvus, virves ir pan. pavedėme ūkininkams paslėpti. 
Suimtaisiais vedini, patraukėme laukų keliukais. 

Staiga priešais pamatėm skleidžiantis apie dešimt 
ginkluotų asmenų. Mes taip pat užėmėm pozicijas. Bet 
pagal slaptažodžius atpažinome savuosius. Tai buvo Gi-
rinis, Gegužė ir kiti partizanai, kurie varėsi paimtą ist-
rebitelį, anksčiau dalyvavusį deginant Klepočius ir šau-
dant gyventojus. Vyrai taip pat gabenosi du bidonus grie-
tinės, konfiskuotos iš Makniūnų pieninės. Dabar visi pa-
sukome į Kampų kaimą ir trumpam sustojome pamiškė-
je pas vieną gyventoją. 

Ne per toliausiai nuo mūsų ėjo plento Alytus—Mer-
kinė ruožas, iš kurio aiškiai girdėjome nenutrūkstantį 
mašinų ūžimą. Atrodė, kad mašinos važiuoja nuo Alytaus 
pusės. Kai kas manė, kad tai rusai traukiasi iš Vokieti-
jos. Mano nuomonė buvo kitokia. Vos pradėjus švisti, pasi-
traukėme miškan. Iš ūkininko gavome duonos, kurią miš-
ke žadėjome valgyti su grietine. 

Apsistojome lazdynų krūmais apaugusioje vietovėje, 
Prie raisto pakraščio. Išstačiau du sargybinius, visus per-
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spėjau, kad mašinomis važiavusieji rusai gali daryti kra-
tas miškuose net ir dieną. Suimtiesiems patariau nekelti 
triukšmo, nes jie pirmieji kristų nuo mūsų sargybinių 
paleistų kulkų. 

Jau pusryčiavome, kai atlėkė uždusęs vienas iš sargy-
binių ir pranešė, kad visai netoli pastebėjo daug rusų, ei-
nančių mūsų kryptimi. 

Įsakiau bidonus paslėpti raiste, o patys gana siaura 
miško juosta ėmėme labai atsargiai trauktis Galintėnų 
kaimo link. (Vėliau paaiškėjo, kad mūsų bidonus raiste 
rusai surado.) Perėjome kelis keliukus; ant vieno iš jų pa-
matėme stovintį rusų sunkvežimį, apie kurį vaikščiojo 
keli rusai. Pasukome kiek į šalį ir už posūkio laimingai 
perėjome tą keliuką. Pasiekėme ir Galintėnų miško pakraš-
tį. Pasiųsti žvalgai greitai grįžo ir pranešė, kad kaime taip 
pat daug rusų. Tai vienur, tai kitur miške pasigirsdavo 
šūviai. Tais laikais rusai dažnai taip darydavo. Su suim-
taisiais sulindome į tankius lazdynų krūmus, kur ir tikėjo-
mės sulaukti vakaro. Suimtiesiems čia surengėme Karo 
lauko teismą. Karinio skyriaus viršininkas ir istrebitelis 
buvo nuteisti sušaudyti, o komjaunuolę nutarta paleisti 
po to, kai jos tėvas per savo gimines pristatys mums rašo-
mąją mašinėlę. Nutarėme, kad nuosprendį galima įvykdy-
ti čia pat. Kadangi miške vis girdėjosi šaudant, tai du pis-
toleto šūviai, paleisti į pasmerktuosius, visiškai neatkreipė 
priešo dėmesio. 

Komjaunuolė galėjo būti kokių septyniolikos metų. Ją 
saugoti pavedžiau dviem partizanams — senam ir jaunam. 
Senis net šautuvo vamzdį pabučiavo — lyg prisiekdamas, 
kad suimtosios neišleis iš akių ir niekam neleis jos liesti. 
Po to visi trys nuvyko į bunkeriuką, kur turėjo pralaukti, 
kol baigsis siautėjimas. Visi kiti taip pat išsiskirstėme, 
sutarę po kelių dienų susirinkti toje pačioje vietoje. 

Įvyko taip, kad masinis siautėjimas ne tik kad nesilio-
vė, bet dar labiau sustiprėjo ir tęsėsi kelias savaites. Dėl 
šios priežasties ir sutartasis susirinkimas neįvyko. 
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SUNKIOS DIENOS 

Studentas, jo brolis Savanoris ir aš siautėjimo dieno-
mis apsigyvenome jų bunkerėlyje, įrengtame prie pat miš-
ko esančiame mažulyčiame eglynėlyje — skersai ir išilgai 
ne daugiau kaip šimtas metrų. Nuo miško eglynėlis buvo 
atskirtas siaurute, pusiau viksvų apsemta pievaite, kuri 
mus maskuodavo: iš pievaitės įšokdami eglynėlin, mes 
nepalikdavom nukrėstos rasos pėdsakų. 

Bunkerėlio buvo grįstos tik lubos. Apačioje jau nuo se-
niau buvo pamesta šiaudų, kuriuos dabar pakeitėme šie-
nu. Vietoj pagalvių pasitiesėme medžiagą ir vieną mote-
rišką paltą, konfiskuotą su kitomis kooperatyvo prekė-
mis. Atsisėsti buvo galima tiktai palenkus galvą, o atsi-
gulti visi trys tilpdavome tik labai susiglaudę. Didele pra-
šmatnybe laikėme mažytę lemputę (be stiklo) ir butelį ži-
balo. Žibalą taupėme, lemputę užsidegdavome tik gulda-
miesi ir keldamiesi, kad galėtume geriau susitvarkyti gin-
klus ir drabužius. Bunkeriuko anga visuomet būdavo at-
vira — ją maskavome tik šviežiai išrauta tankia eglaite. 
Dėl to viduje niekuomet nestigdavo oro ir buvo gerai gir-
dėti, kas dedasi aplink. 

Gyvenome sunkias dienas. Kokias dvi savaites aplink 
pašėlusiai siautėjo rusai. Naktimis jie tykodavo įvairiose 
vietose. Tik retkarčiais pavykdavo apsirūpinti bent menka 
maisto atsarga. Maistą labai taupėme, bet kartais vis tiek 
tekdavo tūnoti ir visiškai nevalgius. 

Su vienu pamiškės gyventoju buvome sutarę ženklus, 
mums matomus įsilipus į eglę, augusią netoli bunkeriu-
ko. Kai pastebėdavom ženklą, kad pas artimiausius gy-
ventojus rusų nėra, nuslinkdavome į kitą pievaitės pusę, 
į lazdynų priaugusį miškelį, pasišildyti saulėje ir pariešu-
tauti, nes įsitikinome, kad riešutais galima numalšinti 
alkį. Beje, tais metais riešutų buvo itin daug, mes bema-
tant prisikimšdavome savo duonmaišius. 

Kartais į pavakarę susikurdavome mažytę ugnelę ir 
išsikepdavome iš ūkininkų gautus kiaušinius. Tačiau po to 
likdavo ugniavietės ženklas ir aplink ištrypta žolė. Mes 
jau turėjome patirties, kad stovyklą reikia maskuoti tik 
taip, kad neliktų nė mažiausios žymės, priešingu atveju — 
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geriau visiškai nemaskuoti, nes prastai užmaskuota sto-
vykia kelia dar didesnį įtarimą priešui. 

Dabar mes sugalvojome naują būdą stovyklai maskuo-
ti. Tą vietą, kurioje nuolatos sėdėdavom ir retkarčiais 
susikurdavom ugnelę, padarėm panašią į piemenų sto-
vyklėlę. Čia numetėme šakų, kurios tinka šluotoms rišti, ir 
nebaigtą rišti šluotą. Iš pagalėlių sudėstėme „sodybas" 
ir gardus, kuriuose palikdavome pridėliotų riešutų, vai-
zduojančių gyvulius. Dabar stovyklos maskuoti neberei-
kėdavo, nes ji vargu ar galėjo dominti priešą. 

Kartą nuslinkome mišku toliau. Išlindome pakraštin 
ties Studento namais. Nustėrome pamatę, kad toje vieto-
je, kurioje anksčiau buvo kluonas, tvartai ir pirtis, dabar 
rūko tik degėsių krūva. Prislinkome prie trobos ir įėjo-
me į vidų. Viduje viskas buvo siaubingai sujaukta ir iš-
draskyta. Šventųjų paveikslai išniekinti — dalis jų suplė-
šyta, o kiti numesti ant grindų ir tiesiog apdergti. Prider-
gta ant stalo ir lovų. 

Vėliau paaiškėjo, kad Studento namiškiai dar iš vaka-
ro buvo pasišalinę iš namų, o ryte į sodybą prigarmėjo 
rusų, kurie ūkinius pastatus sudegino, o troboje elgėsi 
pagal savo kultūrą. Kiek vėliau berods jie sudegino ir tro-
bą. 

Tą dieną susižinojome ir susitikome su kai kuriais par-
tizanais. Paaiškėjo, kad partizanas Auksaplaukis iš Vaba-
lių kaimo užsiregistravo. Per vieną žmogų įsakiau jam 
ateiti į tam tikrą vietą miške. Jis atėjo ir pareiškė, kad 
registravosi tik dėl namiškių, ginklo priešui neatidavė — 
paslėpė miške ir gali jį tuoj pat atnešti. Netrukus jis atne-
šė mums šautuvą, kitą dieną aprūpino maistu ir, atsine-
šęs dalgį, nupjovė viksvas, per kurias jau buvome pada-
rę pėdsaką nuolatos brisdami eglynėlin. (Vėliau Auksa-
plaukis vėl buvo priimtas į partizanų gretas ir po kiek 
laiko garbingai žuvo kovoje su okupantu.) 

Vieną dieną keli partizanai vėl buvome susitikę prie 
„Damino palaukės". Iš gyventojų sužinojome, kad parti-
zanas, kuriam anuomet dovanojome gyvybę ir buvome vėl 
priėmę į partizanų gretas, dabar jau tapo provokatoriu-
mi ir, negudriai maskuodamasis, šnipinėja po Vabalius ir 
gretimus kaimus. 
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Buvo jau pavakarys. Sargybinis, stebėjęs vieškelį, pa-
matė juo einantį žmogų ir pažino, kad tai ir yra minimas 
provokatorius. Tuoj pranešė mums. Puolėme vieškelio 
link, tikėdamiesi provokatorių pačiupti gyvą. Tas šlepseno 
basas ir, mus pastebėjęs, leidosi kiek kojos neša Vabalių 
kaimo kapinių pusėn. Ėmėme vytis. Kai jis pribėgo kapi-
nes, buvome atsilikę apie porą šimtų metrų. Mums atro-
dė, kad jis pasislėpė kapinėse augusiuose tankiuose pa-
parčiuose. Nuodugniai iškratėme kapines, bet provokato-
riaus neradome. Vėliau paaiškėjo, kad jis prabėgo pro pat 
kapines, pievoje rado arklį, užsėdo ant jo ir nukūrė per 
Valėniškių kaimą. 

Buvo aišku, kad artimiausiu metu reikia laukti rusų 
pasirodymo. Mes išsiskirstėme ir nuėjome į saugesnes vie-
toves. Savanoris, Studentas ir aš vėl grįžome į savo bun-
keriuką. Jau naktį Gečialaukio ir Galintėnų kryptimi buvo 
girdėti šaudant, kilo raudonos raketos. 

Rytą nelindome iš bunkeriuko, tik atidžiai klausėmės, 
ar neišgirsime arti rusų. Neapsirikome. Po kiek laiko iš-
girdome juos vaikščiojant ir po mūsų eglynėlį. Vienas jų 
pro bunkeriuko angą praėjo kokių penkių metrų atstumu. 
Puikiai girdėjome, kaip po jo kojomis traška sausos ša-
kos. . . 

Išlindome tik prieš pat vakarą. Miške krata jau buvo 
baigta. Pirmiausia apžiūrėjome patį eglynėlį. Radome tris 
vietas, kuriose gulėta rusų sargybinių. Buvo aišku, kad 
rusai dar naktį apstojo mišką, kartu ir mūsų eglynėlį, o 
prašvitus darė kratas pačiame miške. 

Diena po dienos pavojus mums didėjo. Rusai gyventojų 
teiravosi apie mane. Vieną kitą jiems pavyko užverbuo-
ti, bet tie žmonės mums apie tai pasisakė, tad mes jų nebi-
jojome ir nevengėme. Kol rusai daryti kratų atvykdavo 
iš Nemunaičio bažnytkaimio, kur stovėjo jų štabas, buvo 
dar pakenčiamiau. Tačiau vėliau pats štabas kartkar-
čiais persikeldavo į Vabalių kaimo mokyklą, tuomet mums 
būdavo visiškai riesta, nes negalėdavom išeiti iš miško 
net maisto parsinešti. Laimei, Auksaplaukis ir viena mer-
gina, nepaisydami rusų siautėjimo, pristatydavo mums šio 
to pavalgyti. Dalgiu ar grėbliu nešini, apsimetę, jog ei-
na į darbą ar grįžta namo, jie pasukdavo takeliu per krū-
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mus ir sutartoje vietoje palikdavo tiek maisto, kiek maž-
daug reikia darbininkui maitintis per dieną. 

Kartą mergina mums pranešė, kad į kitą Vabalių kai-
mo galą, pas vieną gyventoją, yra iš Nedingės atvykęs 
ryšininkas, kuris norįs su manimi pasimatyti. Kartu ji 
mus perspėjo, kad rusai iš kaimo dar nepasitraukę, kad 
kai kurie iš jų yra įsilipę į aukštus medžius prie Vabalių 
kaimo kapinių ir iš ten su žiūronais seka apylinkę. Ji pa-
minėjo ūkininko pavardę, ant kurio kluono stogo taip pa 
sėdįs rusas ir žvalgąsis. Miške mergina rusų nebuvo pa 
stebėjusi. 

Man nepapratai rūpėjo susitikti su atvykusiu ryši-
ninku, nes jis turėjo būti siųstas paties Kazimieraičio. 
Ėmėme svarstyti, kaip čia padarius. Paprašiau merginą 
pranešti ryšininkui, kad aš stengsiuos priartėti prie pa-
miškėje esančio vieškelio, kuriuo jis turi važiuoti namo. 
Prašiau, kad ryšininkas palauktų, jei tai bus įmanoma. 

Su Studentu pradėjome slinkti susitikimam Perėjome 
Nemunaičio—Vabalių vieškelį ir, darydami nemažą lan-
ką, miškais laimingai pasiekėme Vabalių kaimą jau iš 
kitos pusės. 

Studentas ir aš buvom su pistoletais ir lietpalčiais. Iš 
tolo turėjo būti sunku mus atskirti nuo rusų. Tą dieną nuo 
pat ankstyvo ryto be paliovos pylė lietus. Keliukai ir pats 
vieškelis buvo pažliugę, visur telkšojo drumzlino vandens 
klanai. 

Eidami gerokai užtrukome. Pamiškėje jau nebuvo ka-
da laukti. Prisidengdami kalneliu, pirmiausia užėjome 
pas gyventoją, kur buvo atvykęs ryšininkas. Ryšininko 
jau neradome. Jis ką tik buvo nuėjęs vieškeliu, vesdamasis 
dviratį. Ilgiau laukti jis negalėjęs, nes rusai pas šį ūki-
ninką jau kartą tikrino dokumentus ir gerokai jį pakaman-
tinėjo. Jam pavykę išsisukti — sakėsi pas ūkininką už-
sukęs tik nuo lietaus ir tuoj pat ketinąs vykti toliau. 

Tekini pasileidome vieškeliu, tikėdamiesi dar pasivy-
ti ryšininką. Laimei, ryšininkas sąmoningai ėjo labai iš 
palengvo, nors jau buvo kiaurai perlytas. Pasivijome ir pa-
sukome miškan. 

Ryšininkas paaiškino, kad susižinoti su Kazimierai-
čiu sunkiai sekasi. Žinia iš jo gauta jau daugiau kaip 
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prieš dvi savaites. Ryšininkas, atsukęs ir nuėmęs dvira-
čio balnelį, iš rėmo ištraukė mažytį apvalų paketėlį. Iš-
vyniojau ir pamačiau, kad ten — tik keli atsišaukimai. 
Daugiau nieko nebuvo. 

Aš taip pat jokio atsakymo neparašiau. Paprašiau ry-
šininką pranešti Kazimieraičiui, kad turiu svarbių klau-
simų ir artimiausiu metu pats vyksiu pas jį susitikimam 
Greit atsisveikinome ir leidomės mišku, nes nebuvome 
tikri, ar rusai mūsų nepastebėjo, kai bėgome vieškeliu 
Kampų kaimo link. 

Svarbiausias klausimas, kurį reikėjo kuo greičiau iš-
siaiškinti su Kazimieraičiu, buvo partizanų registraci-
ja. Girinis tvirtino iš patikimų šaltinių sužinojęs, kad ši-
luose partizanų vadovybė yra davusi leidimą registruo-
tis. Ši žinia jau buvo pasiekusi ir kai kuriuos kitus man 
priklausančius partizanus. 

Miške susitikome Girinį ir dar kelis partizanus. Dabar 
aš atidžiai perskaičiau iš Kazimieraičio gautus atsišauki-
mus. Daviau jų ir kitiems vyrams. Iš pradžių nudžiugau, 
nes pamaniau, kad į partizanus kreipiamasi registraci-
jos reikalu. Bet tuoj paaiškėjo, kad kreipimosi tekstas ra-
šytas dar prieš „amnestijos" paskelbimą. Tekste minimi 
partizanų vargai ir nepritekliai, užgriuvę jų pečius ne-
paprastomis sąlygomis. Partizanai raginami daugiau 
pasninkauti ir melstis, kad Dievas suteiktų ištvermės nu-
galėti sunkumus ir saugotų visus nuo gausių pavojų. 

Kreipimosi mintys buvo gražios, tačiau, mūsų many-
mu, vadovybė prašovė pro šalį. Dabartiniu metu partiza-
nai ne tik pasninkavo, bet jau ir badavo.'O laiko melstis 
tai tikrai nė vienam nestigo, nes ne tik naktis, bet ir iš-
tisas dienas tekdavo pratūnoti bunkerėlyje ar kokioje nors 
tankynėje. Šiuo metu reikėjo stiprybės teikiančio, padrą-
sinančio ir uždegančio žodžio, tokio žodžio, kuris įtikin-
tų jog partizanų vadovybė tvirtai laiko vairą savo ran-
kose. Šitas kreipimasis į partizanus buvo toks, lyg būtų 
rašytas ne jų vadovybės, o dvasininkijos. 

Kol kas vyrams savo nuomonės nesakiau. Apsime-
tęs, jog vis dar gilinuosi į kreipimosi tekstą, stebėjau vyrų 
reakciją. Netrukus pamačiau juos šypsantis ir tarp savęs 
kuždantis. Tada ir paklausiau, kaip jiems patiko kreipi-
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masis. Pirmas prabilo būrio vadas Girinis. Jis tiesiai pasa-
kė, kad tokių lapelių vyrams neverta net rodyti, ir pasi-
teiravo, ar tik ne kunigas juos rašęs. Jo manymu, visi par-
tizanai meldžiąsi pakankamai, o tokių pasninkų kaip da-
bar geriau jau nereikia, ir apskritai pageidautina, kad 
partizanams būtų rašoma tik apie „kariškus dalykus". 

Po kreipimosi tekstu buvo parašyta: Lietuvos parti-
zanai. Paaiškinau, kad negaliu pasakyti, koks partizanų 
dalinys šiuos lapelius rašė, nes pačioje siuntoje tai nepa-
žymėta. Pabrėžiau, kad artimiausiu laiku su Studentu 
vyksiu pas pačią partizanų vadovybę, kur išsiaiškinsiu 
visus mums rūpimus klausimus, taip pat ir partizanų re-
gistracijos klausimą. Sutarėme, kad šių atsišaukimų ki-
tiems vyrams ir nerodysim, nes iš to nebus jokios naudos. 

Po kiek laiko paaiškėjo, kad rusai Studentą ir mane 
tikrai matė tuo metu, kai bėgome vieškeliu, bet palaikė 
saviškiais — mat patys rusai tą dieną iš vieno ūkininko 
pas kitą dažniausiai bėgte perbėgdavo, nes labai smarkiai 
lijo. 

Mūsų ryšininkui sekėsi prasčiau. Tuo metu, kai jis va-
žiavo per Varčios mišką, jį sulaikė ten siautėję rusai. Žmo-
gus aiškinosi važiuojąs iš Alytaus namo, bet rusai vis vien 
nusivarė jį į štabą Meškučių kaime. Ten tardė, smulkiai 
iškrėtė, o po to įmetė rūsin, kuriame nevalgiusį išlaikė 
iki kito ryto. 

BELAISVES LIKIMAS 
Aš ir Studentas grįžome į bunkerėlį, kuriame mūsų 

laukė Savanoris. 
Kitą rytą sužinojome, kad rusai klausinėjo artimiau-

sią gyventoją, ar nebuvo tą rytą pas jį pusryčių Vana-
gas. Ši žinia mums nieko gero nežadėjo. Po pietų atėjo 
mergina. Ji taip pat buvo pastebėjusi, jog rusai, ypač pa-
starosioms dienomis, itin atidžiai stebi šią pamiškę. Mer-
gina buvo įsitikinusi, kad mums čia likti negalima. 

Vakarop nuėjome prie pievaitės nusiprausti ir nusi-
skusti barzdų, nes kitą dieną jau rengėmės vykti Kazi-
mieraičio link. 
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Budėjo Savanoris. Aš skutausi, o Studentas prausėsi. 
Staiga Savanoris pranešė, kad visiškai netoli mūsų papie-
viu eina šeši rusai. Trauktis jau nebuvo kaip, nes rusai 
tikrai būtų pamatę. Suvirtome į aukštas viksvas prie žil-
vičio krūmo. Rusai praėjo kokių 20-ties metrų atstumu, 
bet mūsų nepastebėjo. Jie nužygiavo Nemunaičio kryp-
timi. 

Susitvarkėme ir dar tą patį vakarą patraukėme pas 
Girinį ir jo vyrus. Čia sužinojome, kad mūsų belaisvė kom-
jaunuolė jau pasprukusi Merkinėn. Pas Girinį radome par-
tizaną, kuriam drauge su seniu buvo pavesta ją saugoti. 
Jis papasakojo, kaip tai įvyko. 

Jiems ir belaisvei taip pat prasidėjo nelengvos dienos. 
Ne vieną parą teko išbūti nevalgiusiems ir net negėru-
siems. Kartą rusai taip atsidėję kratė tą miško dalį, ku-
rioje jie slėpėsi, kad vilčių išlikti beveik nebuvo. Jų bun-
kerėlis buvo krante, o įėjimas įrengtas horizontaliai — 
kaip lapės ola. Ta „ola" užstatyta mažyte eglaite. Rusai 
visiškai priartėjo prie bunkeriuko. Partizanai patyliu-
kais kalbėjo rožančių. Prie jų prisidėjo ir pati komjaunuo-
lė. Vienu tarpu rusai buvo taip arti, kad pro angą — per 
eglaitės šakas — aiškiai matėsi brezentinių batų aulai. 
Belaisvė kiekvieną akimirką galėjo išduoti jų buvimo vie-
tą. Tačiau ji buvo išsigandusi nė kiek ne mažiau kaip patys 
vyrai ir tylutėliai šnibždėjo Dievo vardą. Rusai pamažu 
nutolo. 

Badas ir nuolatinis pavojus privertė juos persikelti 
per plentą į kitą bunkerėlį, kuriame gyveno nejaunas meš-
kasalietis partizanas. Tačiau ir čia jie ištisas savaites su 
niekuo negalėjo užmegzti ryšio. Komjaunuolės jie nesk-
riaudė. Pagaliau jai pavyko senius prikalbinti eiti regi-
struotis Merkinėn — jos tėvas ir ji pati užtarsią. Taip vie-
ną sykį jie visi trys ir išmovė. 

Senių ir komjaunuolės planai nuo trečiojo partizano 
buvo slepiami. Kartą,kaip paprastai,jie nuėjo prie rais-
to praustis. Trečiasis partizanas — Sekretorius (dabar pri-
siminiau jo slapyvardį) liko bunkeryje. Po kiek laiko jis 
nutarė pasidomėti, ko anie taip ilgai negrįžta. Nuėjo prie 
raisto ir rado tik ginklus. Sekretorius nujautė, kas atsi-
tiko, ir puolė ieškoti Girinio, kurį pavyko gana greit rasti. 
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Žmonės, tą dieną grįžę iš Merkinės, jau pasakojo, kad užsi-
registravo du seni partizanai. 

Dabar paaiškėjo, dėl ko rusai taip smarkiai ir tiek il-
gai siautėjo apylinkėse, kuriose mes slapstėmės. 

Senis buvo kilęs nuo Seirijų, šitų apylinkių žmonių 
nepažinojo, nes į mūsų gretas priimtas visai neseniai. Sa-
kėsi anksčiau partizanavęs prie Krikštonių, bet rusų siau-
tėjimo buvo nublokštas nuo draugų ir atsidūrė prie Nemu-
naičio. Nenorėjome jo priimti, bet jis prašėsi net su aša-
romis, sakė: jei nepriimate, geriau nušaukite. Pagailėjo-
me ir priėmėme — laikinai. Ketinome išsiaiškinti jo asme-
nybę pirmai progai pasitaikius. Štai jis mums ir iškrėtė 
„pokštą". Antras pabėgėlis, irgi apysenis žmogus, visada 
slapstęsis vienas netoli savo namų, taip pat nežinojo, kas 
mūsų bičiuliai. Jie abu parodė rusams tik bunkeriukus, 
kuriuose slapstėsi. Komjaunuolė nė karto nebuvo išleista 
į pamiškę, taigi nė vieno padedančio partizanams nėra 
mačiusi. Komjaunuolė dabar švaistėsi su rusais jai gir-
dėtuose kaimuose, bet be apčiuopiamų rezultatų. 

Vėliau gyventojai mums pasakojo, kokias istorijas 
komjaunuolė kurdavusi apie partizanų gyvenimą. Stribai 
klausydavosi ir atsiklausyti negalėdavo. Kai kuriuos net 
baimė suimdavo klausantis jos pasakojimo apie tuos pa-
baisas, kurie ne per seniausiai dvylika iš jų pačių paklojo 
Galintankos kaime. 

Komjaunuolė pasakojusi, kad prie bunkerio, kuriame 
ji buvo saugojama, kartkarčiais susirinkdavo kokia aštuo-
niasdešimt visokiausiais ginklais apsiginklavusių parti-
zanų. Tarp jų būdavęs ir pats Vanagas su daugeliu žemes-
nių vadų. Tada vykdavę slapti pasitarimai, o po to visi 
vėl kaip dvasios dingdavę. O jau drausmė partizanų gre-
tose — neapsakomo griežtumo, visur tik įsakymai ir įsa-
kymai. . . Partizanai esą labai mandagūs, ji nė karto ne-
girdėjusi žodžių su „ . . .mat" ir panašių, kurie Merkinė-
je taip mėgstami „draugų". 

Taigi ir vėl neišsipildė mūsų lūkesčiai įgyti rašomąją 
mašinėlę. .. 
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JOCKAUS TRAGEDIJA 

Jockus ir dalis jo būrio vyrų rusų siautėjimo dienomis 
pasitraukė į Subartonių mišką. Iš pradžių jiems ten se-
kėsi neblogai. 

Vieną dieną vyrai riešutavo miško gilumoje. Ir čia 
atsitiko nelaimė — tuo metu, kai Jockus išleido iš rankų 
palenktą lazdyno šaką, jos dalis užkabino ant diržo ka-
bojusios granatos degtuvo nuleidimo svertą ir jį ištrau-
kė. Pasigirdo specifinis garsas. Jockus suprato, kas atsi-
tiko, bet nusviesti granatos toliau nuo savęs nebesuspė-
jo. Ji sprogo čia pat ir labai sunkiai sužalojo jam kojas. 
Kai partizanai atskubėjo prie vado, šis išsitraukė pisto-
letą ir dviem šūviais nusišovė. 

Jockus buvo sumanus vadas, narsus partizanas. Jis 
suprato, kad tęsti kovą dėl Lietuvos laisvės jau nebega-
lės, todėl ir pakėlė ranką prieš save. 

Vyrai atgabeno mirusįjį į Vabalių kaimą. Žmonės slap-
ta padarė karstą, apiprausė kūną, papuošė gėlėmis. Tada 
visi nulydėjo į kapus. 

Rusams, matyt, kažkas buvo pranešęs apie laidotuves. 
Jie puolė procesiją kaip tik tuo metu, kai ji ėjo vieškeliu. 
Lydėjusiuosius suėmė, tardė ir baisiai kankino. Patį karstą 
suskaldė į šipulius, o palaikus išniekino, išdrėbė į vieške-
lio griovį ir paliko. 

Rusams atsitraukus, gyventojai paėmė mirusįjį ir pa-
skubomis, jau be karsto, palaidojo Vabalių kapinėse. 

Šia proga norėčiau paminėti ir Jockaus sesutę. Jos 
slapyvardis berods Genovaitė. Tai buvo nepaprasta lie-
tuvaitė, visiškai pasiaukojusi dėl Lietuvos laisvės. Ji slau-
gydavo sužeistus partizanus, bėgiodavo kaip jų ryšininkė, 
atlikdavo kitokius pavedimus. Galiausiai pati pateko į 
MGB nagus. Kad ir nežmoniškai kankinama, Genovaitė 
nieko neišdavė. Iš pradžių buvo kalinama Alytaus kalė-
jime, o tolesnis jos likimas man nežinomas. Genovaitės 
tėviškė visai netoli nuo Vabalių kaimo kapinių, kuriose 
ilsisi ir jos mylimas brolis. Apie šią lietuvaitę galėtų daug 
Papasakoti vietos gyventojai. 

Jockaus brolis Putinas žuvo puolant Merkinės mieste-
lį 1945 m. gruodžio mėn. 15 d. Jis kovojo dėl Lietuvos lais-
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vės nuo pat partizaninio sąjūdžio pradžios, buvo vienas 
iš partizaninės kovos organizatorių Vabalių apylinkėse 
Kariuomenėje buvo užsitarnavęs puskarininkio laipsnį, 
turėjo autoritetą visoje apylinkėje. 
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KELIONE PAS KAZIMIERAITĮ 

Savanorį palikome Girinio globoje, o mudu su Studen-
tu leidomės į šilus. Pakeliui aplankėme Burokaraisčio ir 
Masališkių būrių partizanus. Kelionė sekėsi. 

Šiluose pirmiausia susitikome su būrio vadu Siaubu. 
Jis mus svetingai priėmė. Svarbiausia, kad tuoj pat užsa-
kė pirtį, kurioje nusikratėme to, kas mus ištisas savaites 
taip baisiai vargino. Po pirties visai kitaip pasijutome. 

Siaubas žinojo, kur Kazimieraičio stovykla. Jis ten 
vykdavo įvairiais reikalais, nugabendavo maisto. Kitą die-
ną Siaubas nuvyko pas Kazimieraitį ir pranešė, kad aš 
esu šiluose. 

Būčiau galėjęs iš karto su Siaubu keliauti pas Kazi-
mieraitį, bet suabejojau — o gal jis nenori man rodyti savo 
stovyklavietės, gal parinks kitą vietą susitikimui. 

Kazimieraitis, sužinojęs, kur esu, tuoj pat liepė Dakta-
rui ir Siaubui vykti pas mane ir tada visiems grįžti pas jį. 

Vos atvykęs į šilus, sužinojau, kad Merkio rinktinės 
vadas jau pabėgęs iš kaimo, kuriame mokytojavo. Dabar, 
pakeitęs vieną savo tikrosios pavardės raidę, mokytojavo 
kažkur kitur. Tikslios jo buvimo vietos niekas nežinojo, 
nes jis niekam nepasisakė. Iš partizanų gretų jis dezerty-
ravo — išvyko negavęs Kazimieraičio sutikimo ir net pas-
tarajam nieko nepranešęs. Už tai vėliau, 1946 m. rugsėjo 
mėn. 25 d. vykusio Dainavos apygardos vadų posėdžio 
metu,nutarta atiduoti jį Partizanų karo lauko teismui. 

Po ilgesnio nesimatymo buvo įdomu susitikti ir su Dak-
taru. Vieną naktį ir dar pusdienį praleidome Kasčiūnų 
kaime. Užteko laiko pasidalyti naujienomis, kurių kiek-
vienas jau turėjome nemažai. Jis man papasakojo apie 
gyvenimą ir darbą pas Kazimieraitį. 

Po pietų išvykome pas Kazimieraitį. Kelionė buvo var-
ginanti, bet labai įdomi. Smėlingieji šilai — tai ne „Ukrai-



nos" miškai. („Ukraina" partizanai praminė derlingesnes 
vietoves, nes ten žmonės buvo turtingesni ir partizanus 
galėdavo geriau pamaitinti, dosniau sušelpti.) Ėjome labai 
ilgai, be jokio sustojimo. Galiausiai Daktaras su Siaubu 
prisipažino, kad jau senokai klaidžioja. Pagaliau išsimu-
šėme į Dubininko kaimo pakraštį. Čia man buvo labai gra-
žu : iki tol dar nebuvau matęs kaimo, neišsiskirsčiusio vien-
kiemiais. Per kaimą tekėjo gražus upelis, iš visų pusių jį 
supo aukšti smėlėti krantai ir miškas. Būčiau dar ilgai 
žiopsojęs, bet Daktaras paragino eiti. 

Toliau žygiavome tokiu pat mišku. Aplenkę Rudnios 
kaimą, vėl priėjome aukštą Skroblaus upelio krantą, prie 
kurio trumpam sustojome. 

Daktaras išsiėmė iš planšetės popierėlyje sužymėtus 
dienos šaukinius ir atsiliepimus — juos Kazimieraitis 
buvo nustatęs tarpusavio susižinojimui miškuose. Dakta-
ras kelis kartus sušvilpė dienos šaukiniu. Kitoje pusėje iš-
girdome atsiliepiant. Po kiek laiko ant kito kranto pasi-
rodė pats Kazimieraitis ir nusileido prie upelio. Mes taip 
pat nulipome krantu žemyn. Ir tada aš pasileidau bėgte 
prie upelio per mažytę pievaitę, kurioje, pasirodo, buvo 
šaltinių. Pirm negu mane suskubo perspėti, aš jau sėdėjau 
iki bambos suklimpęs rūdyne. Išsikapsčiau pats ir man 
jau nereikėjo lieptelio. Upelį perbridau vietomis iki pažas-
tų. Kazimieraitis padavė man ranką, kad lengviau išsi-
kepurnėčiau iš vandens ant gana stataus upelio kranto. 
Pasisveikinau su juo ir tuoj pat atsiprašiau — turėjau 
išsiskalbti ir išsigręžti drabužius. Kai grįžau prie visų, 
užkopėm ant didžiulio kranto. Čia radome Žilvitį su pinti-
ne maisto ir dar vieną partizaną su pusmaišiu bulvių. Jie 
buvo neseniai grįžę iš Rudnios kaimo. Pasisveikinę visi 
nuėjome Kazimieraičio vadavietės link. 

Kazimieraitis apibėrė mane įvairiausiais tarnybiniais 
klausimais. Paprašė, kad aš jau dabar bent apytikriai iš-
vardyčiau klausimus, į kuriuos norėsiu gauti atsakymą — 
kol mes ilsėsimės, jis viską apgalvosiąs ir paskui posėdy-
je jam būsią lengviau referuoti. Turiu pažymėti, kad Kazi-
mieraitis nė minutės neleisdavo veltui. Miegodavo tik 
tiek, kiek būtina protinį darbą dirbančiam žmogui. 

Priekyje žingsniavę vyrai suabejojo, kur eiti. Tada Ka-
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zimieraitis išsiėmė kompasą, žemėlapį ir nustatė tikrą 
ėjimo kryptį. Šis žmogus nepaprastai gerai orientuoda-
vosi kad ir plačiausiuose, jam visai nežinomuose miškuo-
se. Ir šių miškų keliukai buvo tokie prasti, tokie panašūs 
vienas į kitą, kad aš ir vėliau sunkiai pagal juos orientuo-
davausi. O Kazimieraitis net ir naktį niekuomet nepakly-
sdavo. 

Paaiškėjo, kad Kazimieraitis persikėlė į naują vada-
vietę tik prieš kelias dienas. Dėl to vyrai dar nebuvo 
įsidėmėję artimiausio kelio. 

Tik visiškai temstant pasiekėme stovyklą. 

VADAVIETĖJE 
Vadavietę Kazimieraitis buvo įsirengęs kokie du kilo-

metrai nuo Rudnios kaimo ir maždaug šimtas metrų nuo 
žymesnės miško linijos, šalia sodinto jauno pušynėlio. Šia-

me dvigubo žmogaus ūgio pušynėlyje ir buvo vadavie-
tė. Ją pamačiau tik iš kokių 10—15 metrų. 

Stovyklos rajonas — maždaug 75 m pušynėlio plotas 
su palapine ir laužaviete. Kiekvienoje vietelėje jautei tvar-
kingo šeimininko ranką. 

Prie laužavietės radome Sakalą, vieną pavyzdingiau-
sių ir narsiausių šilų partizanų. Jis, Ėglis ir Žilvitis buvo 
Kazimieraičio numylėtiniai. Susėdome atsikvėpti. Kazi-
mieraitis liepė savo vyrams kuo greičiau paruošti mums 
šio to užkąsti. 

Laužavietė buvo įrengta taip, kad naktį liepsna būtų 
matoma tik iš labai arti. Tuo tikslu buvo iškasta apvali 
pusės metro gilumo duobė. Smėlis supiltas ant krante-
lio maždaug 25 cm nuo kraštų. Taigi apie laužą buvo ga-
lima patogiai susėsti ir dar atsilošti į supiltą smėlį, kurio 
paviršius nuklotas samanomis. Samanos ir maskavo smė-
lį, ir prilaikė, kad nebyrėtų. 

Netrukus viename katile jau virė žirnių sriuba, o ant-
rame — bulvės. Visi skaniai pavalgėme. Reikia pasaky-
ti, kad tuometinis Kazimieraičio įgulos maistas buvo apy-
prastis — dažniausiai vos vos užspirginta bulvių košė, tie-
sa, įvairiausių grybų košėn dėdavo tikrai nesigailėdami. 
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Lašinius ir duoną tekdavo labai taupyti, nes šiluose žmo-
nės buvo neturtingi, be to, ir parsinešti iš kaimo buvo gana 
sudėtinga. Košė — kad lengviau būtų nuryti — paprastai 

buvo valgoma užsigeriant nesaldyta arbata, t. y. virintu 
vandeniu, į kurį įmesta žolelių. 

Ne per toliausiai nuo vadavietės buvo įrengta mažy-
tė slėptuvėlė. Joje laikomi štabo dokumentai, rašomoji 
mašinėlė, popieriaus atsargos ir pan. Prie palapinės įren-
gta vieta rašyti mašinėle — tiesiog įsikasta į smėlį taip, 
kad būtų galima patogiai atsisėsti ir rašyti mašinėle ją 
pasidėjus ant žemės. 

Vandenį vyrai nešdavosi iš netoliese buvusio mažyčio 
šulinėlio, kadais iškasto miško sodintojų. 

Gyvenimas toje smėlėto pušyno stovyklėlėje — tiesiog 
kaip kurorte. „Ukrainoje" tokios laisvės jau senokai ne-
turėjome dėl didžiulių priešo siautėjimų. 

Po vakarienės Kazimieraitis mums pasiūlė eiti pailsėti 
į palapinę. Tuo pasiūlymu mielai pasinaudojome. 

Pati palapinė buvo paprasta. Ji atrodė kaip mažas 
stogelis, nukeltas ant žemės. Tame stogelyje iš šono buvo 
padarytos durytės. Viduje minkštai priklota samanų. Pa-
galvių vietoje buvo pasitiesiami švarkai, o užsiklojama 
antklodėmis, kurių šilų žmonės buvo prisinešę iš Druski-
ninkų dar pirmomis karo dienomis. Žiburys — dėžutė su 
lajumi ar taukais ir mažyčiu knateliu. Tame palapinės 
kampe, kur miegodavo Kazimieraitis, stovėjo radijo apa-
ratas su visais priedais, lagaminas ir kitos smulkmenos. 

Į palapinę visi netilpome. Kai kurie vyrai sugulė prie 
laužo. 

PASITARIMAI 
Sukilome dar saulutei nepatekėjus. Susitvarkėme ir, 

kadangi lauke buvo vėsoka, posėdį pradėjome palapinė-
je. Į posėdį Kazimieraitis pakvietė Daktarą — kaip A. apy-
gardos štabo I skyriaus viršininką, Jūrininką — kaip savo 
adjutantą ir mane. Posėdžio darbotvarkę parengė Kazi-
mieraitis. Sekretoriavo Daktaras. Svarbiausi klausimai 
buvo du: pogrindžio egzistavimas ir partizanų registra-
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vimasis. Pirmą klausimą į posėdžio darbotvarkę Kazimie-
raitis įtraukė Daktaro pageidavimu. Pradėjęs posėdį, Ka-
zimieraitis pats tai pranešė ir papasakojo, kaip viskas 
buvę. 

Iš Kazimieraičio pasakojimo paaiškėjo, kad šiluose 
už Merkio upės ne taip jau ir ramu. Po „amnestijos" pa-
skelbimo, rusų siautėjimas sustiprėjo ir čia. Jis nebuvo 
toks, kaip pas mus, bet kaimuose rusų pakakdavo. Kaip 
tik tuo metu Kazimieraitis Daktarą su Jūrininku pasiun-
tė į Nedingę tarnybiniais reikalais. Šie, kitų partizanų 
palydėti, nuvyko nurodyton vieton, bet nesugrįžo iki to 
laiko,kaip Kazimieraitis buvo nurodęs. Nedingėje Dak-
taras su Jūrininku išbuvo per dvi savaites — pas ank-
sčiau minėtą vienos profesijos žmogų. Jūrininkas norėjo 
grįžti anksčiau, bet klausė vyresniojo nurodymų, tad par-
vyko abu drauge. 

Visa būtų buvę nieko, jei ne ta nelemtoji „amnestija". 
Druskininkų ir Marcinkonių bataliono vyrai per savo va-
dus kreipėsi į Kazimieraitį, klausdami, ar galima partiza-
nams registruotis ir ką daryti su tais, kurie užsiregistruos. 
Reikėjo nedelsiant aplankyti tai vieno, tai kito dalinio 
partizanus ir su jais pasikalbėti. Reikėjo spausdinti ati-
tinkamus atsišaukimus, bet nebuvo kam tai daryti. Kazi-
mieraitis vienas niekaip negalėjo visko aprėpti. Tuo metu 
jis teturėjo vieną pagalbinį darbuotoją, kuris dar rūpino-
si kaime likusia savo šeima ir ūkiu. Vienu metu Kazimie-
raitis kurį laiką gyveno tiesiog kaime pas patikimus gy-
ventojus. Tada jis tyčia nesiskuto, vilkėjo suplyšusius 
drabužius. Į tokį senį rusai nekreipdavo dėmesio. 

Girinis anuomet neklydo tvirtindamas, kad šilų par-
tizanams leista registruotis. Taip iš tikrųjų ir buvo. Kazi-
mieraitis vienas išsprendė šį svarbų klausimą. Jis su par-
tizanais kalbėdavosi maždaug šitaip. 

Tiek partizanų vadai, tiek eiliniai kovotojai puikiai ži-
no, dėl ko ir prieš ką jie kovoja. Laisvės kova bus ilga ir 
sunki. Teks sudėti dar daug aukų. Partizanų šeimų nariai 
žiauriai persekiojami. Dabar okupantas pasiūlė partiza-
nams išeiti iš miškų, užsiregistruoti, pažadėjo, kad jie bus 
amnestuoti, jų šeimų nariai galės ramiai gyventi. Visiems 
žinoma, kad okupanto pažadais niekuomet negalima tikėti. 
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propagandos sumetimais užsiregistravusieji pradžioje iš 
tikrųjų paleidžiami, bet ateityje okupantas su jais susido-
ros. Kai kurie partizanų šeimų nariai mano, kad parti-
zanų kova be ateities, kad jie ilgainiui vis vien neištvers, 
nes priešas yra nepalyginamai stipresnis, tad esą verčiau 
ilgiau pasėdėti kalėjime, negu anksčiau ar vėliau žūti ko-
voje. Lietuviai raudonojo maro nenugalės, o amerikonai 
leidžiasi rusų mulkinami ir kariauti nesirengia. Kol jie 
praregės, rasa mums akis išės... Kazimieraitis vyrams 
kaip tik ir pabrėžė, kad mes fizine jėga negalim atlaikyti 
fronto, bet kovoti turime ir pasitikėti tegalime savo dvasi-
nėmis jėgomis. Taigi bus net geriau, kad tie, kurie jaučiasi 
dvasiškai neatsparūs, užsiregistruos, nes jie ateityje po-
grindžiui būtų tik našta, tokie neištvers kovoje iki galo, 
kaip garbingam kariui dera. Partizanu šiomis nepapras-
tai sunkiomis sąlygomis gali būti tik tas, kuris yra pasi-
ryžęs kovoti tiek, kiek reikės, kuris tiki pergale ir nebijo 
mirti dėl laisvės. Kas iš tokio partizano, kuris kovotojų 
gretose liks tik dėl to, kad kitaip pasielgti jam neleidžia 
vadovybė?! Jeigu vadovybė neleistų partizanams laisvai 
pasirinkti, tuomet tos šeimos, kurios pataria savo parti-
zanams registruotis, jiems žuvus, kaltintų partizanų va-
dovybę. 

Kazimieraitis perspėdavo, jog registracijos perspekty- -
vos liūdnos, bet dėl išvardytų priežasčių registruotis par-
tizanams nedraudė: kaip kas pasiklos, taip ir išmiegos. 
Baigdamas jis pabrėždavo, kad pats registruotis neisiąs 
ir tęsiąs laisvės kovą drauge su tais vyrais, kurie liks par-
tizanų gretose. 

Pagaliau Kazimieraitis sulaukė Daktaro ir Jūrinin-
ko. Daktaras Kazimieraičiui pareiškė, kad, būnant Nedin-
gėje, jam kilo įvairių dvejonių dėl partizanų registraci-
jos. Jis net suabejojęs, ar tikslinga tęsti partizaninę kovą, 
ar ne geriau partizanų vadovybei pačiai likviduotis ir 
skirstytis kas sau. 

— Štai kaip darbotvarkėje atsirado pogrindžio eg-
zistavimo klausimas,— baigdamas įžanginį žodį,pasakė 
Kazimieraitis ir pareikalavo, kad kiekvienas posėdyje 
dalyvaujantis pareigūnas aiškiai pareikštų savo nuomonę 
šiuo klausimu, nes reikėsią priimti sprendimą. 
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Po to jis paskelbė pertraukėlę ir paragino visus tvir-
tai ir galutinai apsispręsti, kad paskui netektų kaitalioti 
sprendimo. 

Pertraukėlės man labai reikėjo, nes norėjau pasikal-
bėti su Jūrininku ir sužinoti, kodėl apie tokį svarbų daly-
ką Daktaras man nieko neužsiminė — juk eidami į sto-
vyklavietę būtume galėję tai apsvarstyti. 

Jūrininkas papasakojo, kad Daktaro vidinį blaškymą-
si jis pastebėjo jau po pirmųjų Varčios kautynių, tačiau 
nekreipė į tai dėmesio — juk kiekvienas partizanas dėl 
patirtų nelaimių savaip jaudinosi. Daktaro vidinis neri-
mas buvo ryškus ir tada, kai jie abu buvo nuvykę Nedin-
gėn tarnybiniais reikalais. Tarpais jis puldavo be perstojo 
melstis. Tada lyg ir atkusdavo, galvodavo optimistiškai. 
Mano pažiūras Daktaras puikiai žinojo, todėl ir prašė Jū-
rininką nieko man nepasakoti. Jūrininkas pildė šį prašy-
mą, kol viskas išaiškėjo. 

Dar gyvendamas Alytuje, turėjau progos pastebėti, 
kad Daktaras yra karjeristas, tačiau tuomet manęs tai ne-
domino. Ši jo būdo savybė dar labiau išryškėjo partiza-
naujant. Daktaras tikrai turėjo gabumų įvairiose srity-
se, tačiau visus juos naudojo tik vienu tikslu — muštis 
į viršų. 

Tiesa, mes visi netikėjome, kad taip ilgai truks laisvės 
kova ir kad tiek daug aukų partizanams teks sudėti, tačiau 
niekas nelaukė ir tokios greitos pergalės, kaip pranašavo 
Daktaras dar būdamas Varčioje. Jis net fantazuodavo, 
kad štai mes netrukus pergalingai įjosime į Alytų, o gy-
ventojai mums po kojų barstys gėles ir šauks „Valio!" 

Laikas bėgo, o dienos ėjo vis juodyn. Svajotoji laisvė 
nesirodė.. . Štai Daktaras ir prarado viltį. Jokiu būdu ne-
noriu pasakyti, kad jis nemylėjo savo Tėvynės. Jam tie-
siog neužteko tvirtybės, o jo karjerizmas pražudė ir jį 
patį. 

Jūrininkas savo pasiryžimą nesvyruodamas išlaikė iki 
pat garbingos mirties kovoje dėl Tėvynės laisvės. Tėvynei 
jis paaukojo viską: savo šeimą, asmeninę laisvę, jaunystę 
ir gyvybę. 

Pasikalbėjau su pačiu Daktaru per tą pertraukėlę. 
Jis jautėsi kaip nesavas, todėl brautis į jo sielos gelmes 
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neturėjau nė mažiausio noro. Žinojau, kad jo galutinį žo-
dį išgirsiu per posėdį. 

Su Kazimieraičiu atskirai kalbėjausi dėl partizanų 
registravimosi. Kaip esu minėjęs, aš buvau už tai, kad par-
t izanas gali eiti registruotis tik tuo atveju, jei gaus parti-
zanų vadovybės sutikimą, laikiausi nuomonės, kad sava-
val iškai užsiregistravusieji ir atidavusieji priešui ginklus 
turi būti griežtai baudžiami. Kazimieraitis mane įtikino, 
kad jo nuomonė teisingesnė, tačiau ji man vis dėlto atro-
dė per daug nukrypusi į kitą pusę, nes buvo pasisakoma 
už laisvą registravimąsi su ginklais. 

Pertraukėlė baigėsi. Mes vėl susirinkome posėdžiauti. 
Kazimieraitis pasiūlė kalbėti man. 

Aš pasakiau, kad pogrindžio egzistavimo klausimas 
įtrauktas į darbotvarkę tik dėl to, kad vienas iš A. apy-
gardos štabo narių suabejojo organizacijos ateitimi.' O 
mano nuomone, mes neturime net moralinės teisės užge-
sinti tą kovą, kurią ne mes pradėjome. Pareiškiau, kad, 
jei toks sprendimas ir būtų padarytas, aš po posėdžio pro-
tokolu nepasirašysiu ir su savo bataliono vyrais pasi-
trauksiu iš A. apygardos sudėties. Sakiau tikįs, kad tik 
maža dalis Merkinės bataliono vyrų eis registruotis, tad 
mes ir toliau galėsime pagal išgales priešintis okupantui. 
Jeigu mes nutartume pogrindį likviduoti, tai tie vyrai, 
kurie mumis pasitiki ir kuriems net minties nekyla apie 
registravimąsi, pagrįstai laikytų mus išdavikais, o prie-
šas tik rankomis plotų iš džiaugsmo. 

Po manęs kalbėjęs Jūrininkas parėmė mano nuomonę. 
Daktaras pareiškė, kad jis jau įveikęs savo dvasinę 

krizę. Jis tik bijąs, kad tie, kurie dabar sėdi sudėję ran-
kas ir net pataikauja priešui, ateities nepriklausomoje 
Lietuvoje gali neįvertinti mūsų darbo, pasišventimo ir 
aukų. 

Paskutinis kalbėjo Kazimieraitis. Visi pajutome ir su-
pratome, kad šis žmogus — tai neįkainojamas ir nepa-
mainomas partizanų organizacijos vadas. Kazimieraitis 
kalbėjo labai susijaudinęs, beje, tai buvo vienintelis kar-
tas, kada aš jo akyse mačiau ašaras, nors man su juo vėliau 
dar teko patirti daug sunkių smūgių. 

Po Kazimieraičio kalbos vienbalsiai nutarta iš visų 
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jėgų stengtis tęsti laisvės kovą iki galutinės pergalės 
Nuspręsta uoliai talkininkauti Kazimieraičiui, siekti, kad 
ateityje kuo daugiau partizanų burtųsi jo žinion, kad bū-
tų paskelbta sąjūdžio Deklaracija, kad kuo greičiau būtų 
išleisti nurodymai ir įsakymai, privalomi visiems parti-
zanams organizacinėje, operatyvinėje, ūkinėje ir pan. veik-
loje. Prie A. apygardos štabo įsteigtas spaudos ir propa-
gandos skyrius, kuriam vadovauti pavesta Daktarui. Pa-
sižadėjome visais įmanomais būdais talkinti A. apygar-
dos štabui, kad jo darbas būtų kuo sėkmingesnis. Taip 
pat nutarta ir toliau nedrausti partizanams registruotis, 
tik būtinai įspėti juos, kad lengvai nepatikėtų klastin-
gais priešais ir bent gerų ginklų jiems neatiduotų. Visi 
vieningai pritarė minčiai, kad partizanų registracija bus 
tarsi natūrali atranka, kurią ir taip būtinai reikėjo pa-
daryti. Tokiai partizanų gausybei, kokia buvo iki tol, pasi-
darė nebeįmanoma išsilaikyti be didžiulių nuostolių. Vis 
sudėtingesnis darėsi partizanų mitybos ir apsaugos klau-
simas, nelengva našta užgulęs patikimus gyventojus, ku-
rių materialinė padėtis ir be to buvo prasta. Šio posėdžio 
metu buvo nustatytas partizano ženklas ir užimamų pa-
reigų ženklai. Partizano ženklą turėjo sudaryti ant kairės 
švarko rankovės prisiūtas skydelis su jame išdėstytomis 
Lietuvos vėliavos spalvomis. Partizanų užimamų pareigų 
ženklai — tai atitinkamai išdėstyti trispalvės spalvų tri-
kampėliai, nešiojami prisiūti virš kairiosios švarko kiše-
nės. 

Kazimieraitis taip pat paskelbė skiriąs mane Merkio 
rinktinės vadu, nes anksčiau tas pareigas ėjęs asmuo sava-
vališkai pasišalino. Jis įteikė man su tuo susijusį raštiš-
ką įsakymą ir davė nurodymą persikelti į šilų kraštą prie 
Merkinės. 

Per tą posėdį buvo išnagrinėta ir nemaža einamųjų 
reikalų. 

Kazimieraičio vadavietėje išbuvau dar tris dienas. Per 
tą laiką rotatoriumi išspausdinome atsišaukimus į tautą. 
Dalį jų pasiėmęs, nuvykau su Siaubu į šilus prie Merki-
nės, susiradau Studentą ir patraukėme per savuosius, 
skelbdami jiems tai, kas posėdžio metu buvo nutarta. 
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„AMNESTIJOS" REZULTATAI 

Dauguma partizanų buvo nepatenkinti, kad vadovybė 
nedraudžia registruotis. Tekdavo ilgokai aiškinti, kol jie 
suprasdavo, kodėl vadovybė priėmė tokį sprendimą. 

Leidimas registruotis šiliniams partizanams jau iš pat 
pradžių padarė didžiulę įtaką. Kai kurie partizanai ir 
įų namiškiai susidarė nuomonę, kad kovoti nėra pras-
mės — jei jau pati vadovybė leidžia registruotis, tai, ma-
tyt, nieko gero nebus, matyt, bolševikai liks Lietuvoje 
visam laikui. Na, ir ėmė šiliniai registruotis. Užsiregist-
ravo nemažai eilinių kovotojų ir net kai kurie vadai. Pra-
džioje visus paleisdavo, o paskui pradėjo juos grūsti į ka-
lėjimus ar su šeimomis tremti Sibiran. Kai kuriems jų 
dar pavyko ištrūkti iš klastingų pinklių ir, jei tik parti-
zanai sutikdavo priimti, jie vėl išeidavo į mišką. 

Nedaug partizanų užsiregistravo po to, kai visiems 
pranešiau, jog vadovybė tai leidžia. Matyt, ir dėl to, kad 
jau spėjo įsitikinti, kas atsitinka su paskubėjusiais regi-
struotis. Didžiumą užsiregistravusiųjų sudarė tie, kurie 
pavieniui slapstėsi nuo kariuomenės ar dėl kitų priežas-
čių. 

Reikia pasakyti, kad registruodavosi partizanai skau-
dama širdimi. Jų savijauta buvo panaši į tą, kurią patirda-
vo kiekvienas ūkininkas, kai jį tarybinė valdžia „savano-
riškai" priimdavo į kolūkį. 

Tomis dienomis, kai Kazimieraičio vadavietėje vyko 
posėdžiai, užsiregistravo vienas iš partizanų, aptarnavu-
sių jo stovyklą. Tai buvo vedęs ir jau pagyvenęs vyriš-
kis. Nuėjo registruotis tikėdamasis tuo išgelbėti savo šei-
mą nuo rusų persekiojimo. Kazimieraitis jo neatkalbi-
nėjo, leido pačiam apsispręsti. Eidamas registruotis, tas 
partizanas paliko Kazimieraičiui prisiminimui savo pisto-
letą „FN". (Pistoletą Kazimieraitis išsinešiojo iki pat gar-
bingos mirties. Pažymėtina ir tai, kad Kazimieraitis nie-
kuomet nesinešiojo ilgojo ginklo.) Užsiregistravusįjį iš-
kart paleido, bet vėliau su šeima ištrėmė į Sibirą. 

Norėdamas išgelbėti savo šeimą, registruotis į Perlo-
ją, kurioj tuo metu stovėjo rusų garnizonas, nuėjo ir Vy-
tauto grupės vadas Merkys (Adolfas Baublys iš Perlojos 
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kaimo). Rusai tokiu laimikiu labai apsidžiaugė. Jie tuoj 
pat paskambino į Alytų, iš ten į Perloją tuoj išvyko aukšti 
pareigūnai, kurie tikėjosi iš Merkio daug ką sužinosią apie 
partizanus. 

Per gimines rusai buvo garantavę, kad Merkiui ne tik 
„kaltės" bus dovanotos, bet dar ir gera tarnyba parūpin-
ta. Kai Merkys nuėjo registruotis, rusai jį areštavo ir pa-
statė prie jo sargybą. Tada jis pamatė, kad pats įlindo 
spąstus, ir ėmė kombinuoti, kaip sveiką kailį išnešti. Nu-
taikė tinkamą progą ir pabėgo. O Alytaus pareigūnai 
graužėsi nagus, kad tokia žuvis išslydo iš rankų. 

Merkys, nors ir labai gėdydamasis, vėl grįžo pas savo 
vyrus. Nemažai narsių žygių jam teko atlikti, kol atgavo 
prarastą autoritetą. 

Bertašiūnas daug kartų šaukė, kad registracija galio-
ja, tačiau partizanai kažkaip nepastebimai liovėsi regist-
ruotis. Visi vyrai įsitikino „amnestijos" padariniais. Kas iš 
pradžių ėjo — nuėjo, o visi kiti liko nepajudinamai tvir-
ti. Ir tai ne tušti žodžiai. Šiandien pats priešas stebisi ne-
paprastu lietuvio atsparumu ir ryžtu. 

Kai registravimasis baigėsi, pranešiau Kazimieraičiui, 
kad Merkinės batalione yra devyniasdešimt devyni parti-
zanai. 

1948/1949 m. žiemą ne kartą buvau Vakarų Lietuvo-
je. Sužinojau, kad ten partizanų registraciją vadovybė 
griežtai draudė. Partizanai nesiregistravo, tačiau tai pog-
rindžiui neišėjo į gera. Partizanų gretose liko ir tie, kurie 
nebuvo verti partizano vardo. Ilgainiui kai kuriuos iš jų 
užverbavo MGB. Tapę provokatoriais, jie padarė didžiulę 
žalą organizacijos autoritetui ir pražudė daug kovotojų. 

„KAS EINA?" 

Merkinės bataliono vadu paskyriau Pauliuką (nepri-
klausomos Lietuvos metais — kavalerijos puskarininkis). 
Jis buvo nepaprastai uolus ir sąžiningas. Pauliukas su 12 
vyrų dažniausiai glausdavosi Subartonių miške. Vyrai va-
du buvo patenkinti, nes jis rodė jiems gerą pavyzdį. 

Tuo metu lankiau visus partizanų dalinius. Vyrų nuo-
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taika buvo gera. Visi gerai apsiginklavę, turėjo dideles 
šaudmenų atsargas. Tuomet buvo įprasta, kad partizanas 
turėtų prie savęs didelį kiekį šovinių. Ilgainiui to atsisaky-
ta. Galimas daiktas, kad vyrams įkyrėjo nuolat tampytis 
didelį svorį, ir šaudmenų pradėta imtis tik tiek, kiek jų 
reikia turėti vienam susidūrimui su priešu. Kiti partizanai 
dar sakydavo, kad šaudmenų mažiau nešiojamasi tik dėl 
to, kad kojos jau pavargusios ir sveikata nebe ta. Atro-
do, kad ir tokiuose samprotavimuose buvo tiesos. Šiuo 
metu mažai šaudmenų nešiojamasi jau dėl to, kad išseko 
jų atsargos. 

Kartą su Studentu nuėjome pasižiūrėti bunkeriuko, 
kuriame slapstėmės didžiausių siautėjimų dienomis. Bun-
keriukas buvo rusų aptiktas ir sugriautas. Eglaitės, ku-
riomis buvome jį apsodinę ir užstatę angą, buvo nudžiū-
vusios — tai ir galėjo atkreipti rusų dėmesį. Pačiame bun-
kerėlyje jie nieko nerado, nes Savanoris, paliktas pas Gi-
rinį, kol mes keliavome pas Kazimieraitį ir po dalinius, 
konfiskuotas kooperatyvo prekes iš jo buvo išgabenęs ir 
pagal mano nurodymą išdalijęs partizanams. 

Rusų siautėjimas buvo kiek aprimęs. Visur sklandė 
gandai apie galimą gyventojų trėmimą Sibiran. Naktį 
retai kuri šeima miegodavo namie. Tie, kurie neturėjo ma-
žų vaikų, dažniausiai nakvodavo laukuose, krūmuose arba 
tiesiog miške. Tik rytą jie grįždavo į namus, o vakare — 
vėl tas pats. 

Vieną tamsią naktį su Studentu ir Savanoriu ėjome 
mišku nuo Galintėnų į Kampus. Slinkome vienas prie ki-
to miško taku pro tankius lazdynų krūmus. Retkarčiais 
sustodavome ir įsiklausydavome, nes tuo metu rusai tyko-
davo jau ir miške — prie praėjimų ir takų sankryžose. 

Vienu tarpu lyg ir trekštelėjo šakos priešais. Sustojo-
me, bet nieko įtartina neišgirdome. Jau buvome bepradedą 
slinkti pirmyn, kai vėl — jau aiškiai — išgirdome žings-
nius iš priekio. Tykiai užtaisėme ginklus ir pasitraukėme 
kelis metrus nuo tako. Įsiklausėme, bet miške nešlamėjo 
nė lapelis, mat naktis buvo nepaprastai tyki. Jau vėl at-
sargiai įlindome takan ir .. . visai arti išgirdome žings-
nius. Trauktis nebuvo kada. Aš sušukau: „Kas eina?" Tą 
pačią akimirką pasigirdo širdį veriantis, sakytum, smau-
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giamo žmogaus riksmas. Sutraškėjo šakos ir į miško gi-
lumą kaip viesulas nulėkė ožys. . . 

Dabar mes patenkinti ėjome toliau ir po kiek laiko pa-
siekėme Kampų kaimo pakraštį. Kaime įtartinai draskėsi 
šunys. Ten turėjo būti arba rusai, arba mūsiškiai, nes ši-
taip šunys loja tik ginkluotus asmenis. Įgudę partizanai 
žino, ką reiškia toks naktinis šunų skalijimas. 

Nusprendėme į patį kaimą neiti, kol prašvis, numigti 
miško pievaitėje paliktose šieno kupetose. Nuėjome ir su-
lindome į kupetas. Pabudome tik pradėjus švisti. Rūpė-
jo sužinoti, kokia padėtis kaime. Išlindome iš šieno ir at-
sargiai nuslinkome miško pakraštin. Išsikvietėme vieną 
pamiškės gyventoją, kuris pranešė, kad kaime rusų nėra. 
Jis pažadėjo atnešti vėlyvus pusryčius, o mes grįžome 
atgal šienan. 

Šieno kupetose teko miegoti jau ne vieną kartą. Papras-
tai paskutinis užmaskuodavo pirmiau įlindusiuosius, o 
tada ir pats įsikasdavo į atskirą kupetą, stengdamasis kuo 
mažiau pritaršyti šieno. Įėjome į pievaitę, tiesa, iš kito 
šono, ir pradėjome traukti šieną nuo pirmos pasitaikiu-
sios kupetos. Staiga ta kupeta ėmė judėti. Atšokome ir 
užsitaisėme ginklus. Iš kupetos išsigandę iššoko Ūselis 
su Tėveliu, o iš antros — Fricas. Paaiškėjo, kad jie jau 
ne pirmą naktį čia miega. Tai jie ir buvo šiąnakt sukėlę 
kaimo šunis. Dabar visi susikraustėme į kupetas ir gerai 
išsimiegojome, o paskui dar kurį laiką praleidome drau-
ge. 

ŠILUOSE 
Šį kartą į šilus išsirengėme ilgesniam laikui. Turėjau 

vykdyti Kazimieraičio įsakymą — įkurti čia savo vadavie-
tę. Išvykome su Studentu. Buvau nusprendęs pasiimti dar 
vieną partizaną — tam buvau numatęs Gegutį (Vincą 
Ivanauską iš Masališkių k.). 

Pakeliui užsukome į Masališkių būrį. Gegutis mielai 
sutiko su manimi gyventi. Dabar jau trise patraukėme 
į šilus. 

Šiluose gerai pažinojau būrių vadus Siaubą ir Gaigalą, 
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eilinį kovotoją Tigrą. Su jais apsvarsčiau vadavietės įren-
gimo reikalą. Artėjo bulviakasio metas. 

Nuvykome pas vieną gyventoją ir paprašėme leisti 
jo žinioje įsirengti slėptuvę. Labai apsidžiaugiau, nes šei-
mininkai mielai sutiko. 

Bunkeriuką įrengėme bulvių lauke taip, kad įlindimo 
anga buvo iš Merkio upės kranto. Bunkerėlyje užteko 
vietos trims laisvai gulėti arba sėdėti net galvos nepalen-
kus. Apačioje priklojome sausų šiaudų. Turėjome mažytę 
žibalinę lemputę. 

Iš partizano Tigro gavau rašomąją mašinėlę labai 
smulkiu šriftu. Ji buvo surūdijusi ir sena, bet mums tai 
buvo didžiausias turtas. Nuo Nemunaičio buvome atsiga-
benę savo šapirografą. Pavyko sumedžioti ir šapirografi-
nės kalkės. 

Sumaniau leisti laikraštuką pavadinimu „Trečias 
skambutis". Jo išleidau tik tris numerius po šešis pus-
lapius. Tai buvo nelengvas darbas, nes stigo visų medžia-
gų. Atspausdinti egzemplioriai buvo sunkiai įskaitomi. 
Tačiau tuo metu dar nebuvo jokio partizanų spaudos 
organo. „Trečią skambutį" platinome per Merkio rinktinės 
vyrus. Vėliau gimė „Laisvės varpas". Tada „Trečio skam-
bučio" leidimas atkrito. 

Vėliau šapirografą panaudodavome partizanų dainoms 
spausdinti ant atskirų lapelių. Tos dainos paskui plačiai 
pasklisdavo, jos buvo labai mėgstamos jaunimo ir pačių 
partizanų. 

Rašomąją mašinėlę dar panaudodavome įsakymams ir 
kitiems tarnybiniams raštams, kuriuos gaudavau iš A. 
apygardos štabo, dauginti, taip pat įsakymams Merkio 
rinktinei spausdinti. Ryšius su batalionais palaikydavau 
per specialias pašto dėžutes, kurios dažniausiai būdavo 
įkasamos miškuose ir tikrinamos nustatytomis datomis. 
Tokiu pat būdu buvo palaikomi ryšiai ir tarp Merkinės 
bataliono būrių. 

Vieną kartą po žygio grįžau su Gegučiu į vadavietę 
ir radau ją gerokai apsemtą. Studentas miegojo, nors jau 
irgi buvo apšlapęs. Griebėmės remonto darbų. Atkasėme 
bunkeriuko viršų. Kai pajudinome šiaudus, pakilo toks 
baisus puvėsių tvaikas, kad mes nutarėme išsižadėti ir 
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pačio bunkeriuko. Su visa manta persikėlėme į čia pat 
esantį mišką ir įsirengėme naują slėptuvę to paties gy-
ventojo žinioje. Dirbome šešiese. Prie mažyčio keliuko ne-
toli miško pakraščio per vieną dieną iškasėme puikų bun-
keriuką. Gerai jį užmaskavome. Ant angos įtaisėme nu-
keliamą dangtį, kurį prieš užsidarydami apibarstydavom 
spygliais. Dangtyje buvo padaryta rankos storumo skylė. 
Užvožę angą, per tą skylę iškišdavome ranką ir gražiai 
aplink kraštus viską aplygindavome. Galiausiai pirštais 
užtraukdavome ant skylės vielinį tinklelį, ant kurio iš 
anksto būdavo padėta gera sauja pušų spyglių. Tinkle-
lį iš vidaus papurtydavome ir spygliai gan lygiai pasisk-
leisdavo. 

DOKUMENTAI BESISLAPSTANTIESIEMS 

Būdamas šiluose, sužinojau, kad pas vieną gyvento-
ją jau antra savaitė yra apsistojęs kažkoks vyriškis su 
moterimi, kurie daro dokumentus besislapstantiesiems nuo 
kariuomenės. Tas vyriškis pageidavo su manimi pasima-
tyti. 

Su Studentu nuvykau pas jį. Paaiškėjo, kad jis yra iš 
Alytaus, kur vokiečių okupacijos metais dirbo dailininku 
susikūrusiame teatre. Dokumentus jis darydavo už nami-
nę, kurią tuojau pat ir išgerdavo. Žmonėms jis nemažai 
padėjo, viskas būtų buvę gerai, jei ne tas besaikis girta-
vimas. Jis jau daugeliui buvo padirbęs karinius bilietus 
ir kitus dokumentus. Bet gyventojai nerimavo, kad pasigė-
ręs jis gali patekti priešui į rankas ir visus išduoti. Apie 
šį dokumentų dirbėją sužinojo ir Kazimieraitis. Jie liepė 
paimti tą žmogų partizanų globon. Vyriškis (jis pasirinko 
slapyvardį Aušra) su savo moterimi atsidūrė partizanų 
bunkerėlyje prie Šunupio kaimo. Kadangi Aušra jau buvo 
chroniškas alkoholikas, Kazimieraitis leisdavo kartkar-
čiais nunešti jam degtinės, nes žinojo, kad gyventojų ap-
rūpinimas dokumentais labai svarbus dalykas. 

Dabar gyventojai, norintys pasidaryti dokumentus, 
kreipdavosi į partizanus. Šie reikiamus duomenis pateik-
davo Aušros pagalbininkui Vaidevučiui. Paruoštus kari-
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nius bilietus užpildydavo Vaidevutis (kilęs iš Purplių 
kaimo), taigi Aušra net nežinodavo, kam jie bus įteikiami. 
Padirbtus dokumentus partizanai gyventojams atiduo-
davo nemokamai. 

Aušra buvo tikrai labai nagingas žmogus. Iš jo išmok-
ta dirbti medžio klišes, kurias iš pradžių jis pats daryda-
vo „Laisvės varpui". Tiesa, darbo paslapčių jis nenorėda-
vo atskleisti net partizanams. Aušra įsipareigojo padėti 
išlieti raidyną ir išleisti partizanų dainas. Jo artimiau-
sias bendradarbis Vaidevutis, ieškodamas įvairių medžia-
gų, dažnai važinėdavo Kaunan ir Vilniun. Vieno tokio 
reiso metu MGB jį susekė ir areštavo traukinyje drauge 
su dviem merginomis, kurios vežė mums iš Vilniaus spau-
dos popierių. Vaidevutis ir merginos nieko neišdavė. 

Aušra po kiek laiko buvo perkeltas prie Lavyso eže-
ro. Besaikiu girtavimu ir cinišku reikalavimu degtinės 
jis baisiai įkyrėjo partizanams, kuriems būdavo pavedama 
jį globoti. Jis ėmė kelti vis didesnius reikalavimus ir 
išsisukinėti nuo darbo. Vyrai skundėsi Kazimieraičiui, 
tačiau šis vis ragino vyrus pakentėti. Kai Kazimieraitis 
1946 m. pavasarį pasiuntė Jūrininką įrengti apygardos 
štabui buveinę Šarūno rinktinės ribose, Aušra buvo per-
keltas į Leipalingio girią, kur vis rengėsi išleisti parti-
zanų dainas. Tuo adresu ir aš buvau nusiuntęs nemažą 
maišelį raidžių, kurias mums tiekdavo raidžių rinkėjai 
iš tarybinių spaustuvių. 

1946 m. pavasarį aš su Kazimieraičiu buvau nuvykęs 
į Leipalingio girią apdovanoti pasižymėjusių partizanų. 
Kazimieraitis asmeniškai davė griežtą pastabą Aušrai dėl 
apsileidimo darbe. Tačiau tai mažai ką gelbėjo. Rusams 
užpuolus bunkerį, Aušra pasidavė priešui ir išdavė vis-
ką, ką tik atsiminė. Kazimieraitis tuo metu gyveno Šarū-
no rinktinės ribose, Aušra apytikriai žinojo kaimą, kuria-
me įrengta Kazimieraičio vadavietė. Laimei, Kazimie-
raitis spėjo su savo darbuotojais pasitraukti kiton vieton. 
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„LAISVĖS VARPO" GIMIMAS 

Dabar jau dažnai tekdavo lankytis Kazimieraičio va-
davietėje, kuri retkarčiais buvo kilnojama iš vienos vietos 

į kitą, bet gyvenama buvo vis dar palapinėse. Tuo metu 
būdavo gana sunku spręsti radijo reikmenų klausimą. 
Atsirasdavo ir reikalų, susijusių su Merkio rinktine ir 
pačiu A. apygardos štabu, nes Kazimieraitis mane pasky-
rė to štabo II skyriaus viršininku. Pagal išgales stengiau-
si pagelbėti A. apygardos štabui ir ūkiškuose reikaluose. 

Kartą Kazimieraičio vadavietėje, be kitų klausimų, 
nagrinėjome ir spaudos reikalus. Iki to laiko rotatoriumi 
buvo spausdinami tik įvairaus turinio atsišaukimai. Da-
bar ėmėme svarstyti A. apygardos štabo spaudos organo 
leidimą. 

Labai sunku būdavo gauti popieriaus, o ir matricų Ka-
zimieraitis turėjo visai nedaug. Vis dėlto tą dieną įvyko 
laikraštėlio krikštynos, nors faktiškai jo dar nebuvo. Iš 
daugybės siūlytų pavadinimų buvo išrinktas „Laisvės 
varpas". Kazimieraitis tik abejojo, ar ne per daug įparei-
gojantis, ar ne per garbingas tas pavadinimas. Klišę, kuri 
buvo dedama ant laikraštėlio, nupiešė Daktaras. Iki 
1946 m. liepos mėnesio buvo išleisti devyni „Laisvės var-
po" numeriai. Juose spausdintų straipsnių autoriai — 
Kazimieraitis, Daktaras, aš ir Jūrininkas. 

Šį kartą pasitarimas vyko jau bunkeryje, iškastame 
seno miško degimų pakraštyje. Bunkerio anga buvo už-
statyta maža pušaite, kurios pakrikai augo visame degimų 
plote. Staiga išgirdome, kad degimuose driumba Rudnios 
kaimo kerdžiaus atginta galvijų banda. Nutilome ir ėmė-
me klausytis, nes pro šalį einantis kerdžius ar piemenys 
galėjo išgirsti mus šnekant. Daktaras atsisėdo pačioje an-
goje, nes iš ten geriausiai girdėti, kas viršuje dedasi. Prie 
bunkerio angos priėjo karvė ir ėmė uostinėti. Daktaras 
grūstuvu bakstelėjo jai į nosį, ir ta nudūmė šalin. Po to 
kurį laiką buvo tyku. Staiga pajutome, kad iš radijo apa-
rato kažkas traukia anteną. Beveik tuo pačiu metu pasi-
girdo nuo bunkerio bėgančio žmogaus žingsniai. Kazimie-
raitis liepė Žilvičiui1 pasivyti bėgantįjį, nes buvo aišku, 
kad piemuo ar kerdžius pamatė bunkerį. Žilvitis iššoko 
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viršun. Po kiek laiko jis grįžo atgal ir pranešė, kad bunke-
rį netyčia aptiko kerdžius iš Rudnios kaimo. Žilvitis garan-
tavo, kad kerdžius geras žmogus ir jo bijoti nereikia. Jis 
būtų praėjęs pro šalį, bet ant žemės pastebėjo anteną, nu-
tiestą degimų paviršiumi. Kerdžius pamanęs, kad „dratas" 
bus kieno nors pamestas ir, susiradęs pagaliuką, pradė-
jo ant jo vynioti tą gerą. „Dratas" iš pat pradžių pasi-
rodė už kažko užsikabinęs, ir kerdžius, jį vyniodamas, pa-
lengva ėjo prie antro galo. Žmogelis baisiai nusigando, 
kai privyniojo anteną iki tos vietos, kur ji jau ėjo skylėn 
po pušaite. Dabar kerdžius nerado kitos išeities kaip tik 
bėgti šalin. Taip jis ir padarė. Kai Žilvitis jį prisivijo, 
senis apsidžiaugė, nes pažino Vytuką. Laimei, piemenys 
buvo jau nuėję paskui karves — jie nematė nei Žilvičio, 
nei kerdžiaus radinio. 

Tiesą sakant, Kazimieraičio įgula kerdžiaus ar piemenų 
nelabai ir vengdavo, nes iš jų pirmiausia galėdavo suži-
noti, kas dedasi kaime ir miške. Tačiau pačios vadavietės 
jokiam pašaliniam asmeniui nerodydavo. 

A. apygardos štabo nuolatinė virtuvė buvo prie Skro-
blaus upelio, per kilometrą nuo vadavietės. Ten buvo gami-
namas maistas, prausiamasi ir valgoma, o po to einama 
bunkerėlin dirbti ir miegoti. 

Dažniausiai maistą ruošdavo ir jo tiekimu rūpinosi 
Ėglis su Žilvičiu. 

ATSARGINIŲ BUNKERIŲ ĮRENGIMAS 

Nusprendžiau, kad turėti vieną bunkerį yra per maža. 
Pradėjome galvoti apie atsarginį. Mūsų numatytas gy-
ventojas sutiko, kad jo žinioje būtų iškastas bunkeris. Šį 
ūkininką parinko Siaubas. 

Išrinktoje vietoje nedelsdami ėmėmės darbo. Šeiminin-
kas net išsigando, kai pamatė išraustą didžiulę duobę ir 
smėlio kalną. Kai baigėme maskuoti bunkerį, vėl pasikvie-
tėme šeimininką. Dabar jis buvo patenkintas mūsų dar-
bu, nes vieta, kurioje įsirengėme bunkerį, atrodė visiškai 
taip kaip anksčiau. Ši slaptavietė buvo dar didesnė ir dar 
patogiau įrengta. Ant angos dangčio pritaisėme ėglį, kurį 
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vis pakeisdavome nauju ir prižiūrėdavome, kad jis nenu-
džiūtų. Vėliau ėglį nuėmėme, nes neplanavome čia būti 
žiemą. Šiam bunkeriui išrinkome slapyvardį „Birutė". 

Atsirado tiek reikalų, kad nusprendžiau pasiimti dar 
vieną partizaną. Pas mane atvyko Strazdas (Bronius Čep-
likas iš Vinkšninės kaimo), kuris anksčiau ėjo skyriaus 
vado pareigas. Tai buvo puikus vyras, pagal savo išga-
les daug nuveikęs sąjūdžio labui, tarp partizanų ir gyven-
tojų turėjęs didelį autoritetą. 

Dabar galėdavau dažniau aplankyti vyrus, nes jau bu-
vo kam rūpintis ūkio ir panašiais reikalais. 

Artinosi žiema. Būtinai reikėjo įrengti dar vieną slėp-
tuvę, pritaikytą žiemos sąlygoms. 

Dabar jau ir pats buvau pažįstamas su vietos gyven-
tojais. Tigro tėvai leido man išsikasti žieminį bunkerį prie 
savo trobesių. Pats Tigras, kaip ir būrio vadas Gaigalas, 
tuomet dar gyveno legaliai ir buvo vadinami sėsliaisiais 
partizanais. 

Šį bunkerį kasėme nežinant nei Gaigalui, nei Siau-
bui. Nusprendėme, kad jį turi žinoti tik tie, kurie jame 
gyvens. Jis buvo ant Merkio upės kranto. Įlindimo anga, 
padaryta iš pašiūrės, buvo maždaug aštuonių metrų il-
gio. Darbo įdėjome nemažai, bet įsitaisėme patogiai ir 
saugiai. 

Ruošdami šią vadavietę, patyrėme ir netikėtumų. Vie-
ną kitą iš jų noriu papasakoti. Bunkeris buvo jau iškastas, 
liko tik užmaskuoti jo viršų. Tuo tikslu vieni kastuvais 
iš toliau nešiojo velėnas, kiti klojo jomis bunkerio paviršių. 
Kai Strazdas ir Gegutis buvo prie pat bunkerio su 
velėnomis ant kastuvų, iš miškelio pro kluoną išlindo 
Uosis, Paukštis ir Gaigalas, einantys nuo Nedingės savais 
reikalais. Visi jie buvo Nedingės būrio partizanai. Situa-
cija buvo nejauki, ir vieni, ir kiti jautėmės lyg pagauti. 
Tiesa, Gegutis su Srazdu greit numetė kastuvus, bet 
buvome beveik įsitikinę, kad atvykėliai suprato, jog šioje 
vietoje daromas bunkeris. 

Trumpai pasikalbėjome su atvykėliais šeimininkų tro-
boje apie einamuosius reikalus. Jie sakėsi skubą. Aš nu-
sprendžiau su jais atskirai pasišnekėti. Pabrėžtinai pra-
šiau, kad jie niekam, net kitiems partizanams neprasitar-



tų apie tas vietas, kuriose mes dažniau pasirodome. Vyrai 
pažadėjo niekam nepasakoti. Esu tikras, kad jie niekam 
nė neužsiminė, kad užtiko mus bunkerį bedarančius. 

Po šio nemalonaus atsitikimo dirbdami nuolat žval-
gėmės į pamiškę. Staiga, kur buvęs, kur nebuvęs, iš pa-
merkio į krantą užlipo netolimo kaimyno mokyklinio am-
žiaus vaikas. Gal jis ir nesuprato, ko čia mes krapštomės, 
tačiau Studentas su Strazdu nusivedė jį miškan ir prisaik-
dino niekam neprasitarti, kad čia mus matė. Liepė nepa-
sakyti net savo namiškiams. Gerai, kad ir toji šeima buvo 
visiškai patikima. 

Galiausiai maskavimo darbai buvo baigti. Kažkuris 
dar pasiūlė, kad reikia vienam įlisti bunkerin ir iššauti, 
o kitiems paklausyti, ar viršuje labai girdėsis. Sustojome 
tvarto pastogėje ir ėmėme laukti šūvio. Šūvis buvo visai 
negarsus. Atrodė, lyg kas tvarte barkštelėjo. Taigi buvo-
me garantuoti, kad nei radijo, nei kalbos garsai viršuje 
nebus girdimi. 

Dar stovėdami po stogu. pamatėme pro miško medžius 
šmėkštelint rusą su kuprine ant pečių. Pamanėme, jog 
rusai nuo miško ir kluono pusės supa trobesius. 

Greit nusileidome pamerkin ir nubėgome į pušynėlį, 
esantį per du šimtus metrų nuo trobesių. Iš pakraščio ste-
bėjome, ką jie darys. Mūsų planas buvo toks: jei rusai ims 
artintis, kelsimės per Merkį į kitoje jo pusėje esančius miš-
kus. Zvalgėmės, bet jokio ruso nebuvo matyti. Pagaliau į 
pušynėlį atėjo vienas iš mūsų šeimininkų ir pranešė, kad 
pro jų namus praėjo lietuvis, paleistas atostogų iš rusų 
kariuomenės. 

Sugrįžome atgal. Buvome labai pavargę nuo darbo, 
prisinervinę dėl nesėkmių. Kai kam net ėmė atrodyti, kad 
šiame bunkeryje išvis nesiseks gyventi. Nuėjome miškan 
ir gerai išsimiegojome. 

Kitą dieną bunkeryje pradėjome vidaus darbus. 
Tuo metu pašiūrė dar nebuvo užkalta lentomis. Aš 

kažkokiu reikalu lindau iš angos ir buvau jau pusiau lau-
ke, kai pastebėjau, kad iš mūsų šeimininkų pro tvartą eina 
kažkokia moteris. Ji jau buvo praėjusi pro pašiūrę, bet 
staiga atsigręžė ir pamatė mane, lendantį iš bunkerio. 
Ji nuėjo sau miškan, o man net karšta pasidarė, kad taip 
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užsižiopsojau. Iš šeimininkų sužinojau, kad ta mergina 
yra iš Povočių kaimo. Vakare su Gegučiu nuėjome į jos 
namus ir atskirai su ja pasikalbėjome. Mergina tvirtino, 
kad apie tai, ką mačiusi, neprasitarė net savo namiškiams, 
nes gerai suprantanti, kokia svarbi ši paslaptis. Merginos 
šeima taip pat buvo patikima, ir niekada neteko girdė-
ti, kad iš ten būtų kilusios kokios nors kalbos. 

SUSITIKIMAI 

Vieną kartą Kazimieraitis su Daktaru vyko pro mane 
Nedingėn, nes turėjo reikalų pas Elytę (tokiu slapyvar-
džiu vadinosi anksčiau minėtas vienos profesijos asmuo, 
gyvenęs Nedingės bažnytkaimyje). Kazimieraičiui ir Dak-
tarui parodžiau pirmuosius du bunkerius, kurie tuo metu 
jau buvo padaryti. Kazimieraičiui ypač patiko „Birutė". 
Pažadėjau prireikus bet kuriame iš jų apgyvendinti jį pa-
tį su štabo pareigūnais. 

Iš Nedingės buvo palaikomas ryšys su Alytuje gyve-
nančiu Garibaldžiu ir Partenijumi, kurie savo ruožtu irgi 
turėjo plačius ryšius. Jie susižinojo su vienu Alytuje gy-
venusiu LLA vadu. Kazimieraitis ir Daktaras iš Nedin-
gės drauge su Elyte arkliais nuvažiavo Alytun. Ten Ka-
zimieraitis susitiko ir svarstė tarnybinius reikalus su Gari-
baldžiu, Partenijumi ir LLA vadu. Buvo susisiekta ir su 
Dzūkų rinktinės vadu Ąžuoliu (kapitonu Jočiu), kuris savo 
vadavietę buvo įsirengęs prie Punios šilo. 

LLA vadas išdėstė Kazimieraičiui aukštesnės vadovy-
bės pageidavimą, kad Kazimieraitis su jam priklausan-
čiais daliniais pereitų LLA žinion ir veiktų kaip LLA. 

Kazimieraitis visuose posėdžiuose labai klausydavo ki-
tų nuomonės ir visuomet pasirinkdavo protingą kompro-
misą, svarbiausiu dalyku jis laikė pogrindžio centraliza-
ciją. Panašiai buvo ir šį kartą, tačiau galutinį savo spren-
dimą Kazimieraitis atidėjo iki tol, kol gaus Ąžuolio, tuo 
metu veikusio savarankiškai, atsakymą į šį klausimą. Bu-
vo nustatyta data ir vieta susitikimui su Ąžuolio įgalio-
tu asmeniu. Susitikimas turėjo įvykti netoli Alytaus, pas 
vieną gyventoją prie Kaniūkų tilto. 
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Likus kelioms dienoms iki numatyto susitikimo, pas 
mane atvyko pats Kazimieraitis su Daktaru. Kazimie-
raitis įgaliojo mane vykti numatytan susitikiman, pasa-
kė, kokiais klausimais bus tariamasi ir kokia jo nuomonė 
dėl vieno ar kito dalyko. 

Tuo metu apie Nemunaičio apylinkes partizanavo Na-
ras (buvęs Alytaus mokytojų seminarijos II kurso auklė-
tinis Liudas Muliarskas). Kazimieraitis, Daktarui pasiū-
lius, paprašė, kad aš, grįždamas iš susitikimo, atvesčiau 
jam Narą, nes duosiąs jam darbo štabe. 

Kitą dieną aš su Studentu leidausi į kelionę, o Dakta-
ras su Kazimieraičiu grįžo atgal, nes tuo metu jie rengė-
si bunkerį žiemojimui. 

Vabalių miškuose susitikome Narą, kuriam pranešiau, 
kad turės vykti su manimi į šilus dirbti štabe. Naras tuo 
buvo labai patenkintas, nes jo viena koja jau anksčiau bu-
vo net keliose vietose lūžusi ir jam būdavo sunku spėti su 
kitais partizanais. Susitarėm, kurioje vietoje Naras manęs 
lauks, ir mes su Studentu ir Savanoriu nuskubėjom susiti-
kiman. 

Nuvykome laimingai. Susitikimui buvo skirtos dvi die-
nos. Dėl to Studentą ir Savanorį atleidau asmeniniais rei-
kalais į Užupių kaimą, o pats likau laukti. Kitą naktį jie 
turėjo ateiti sutarton vieton manęs pasitikti. 

Pirmą naktį lauktasis asmuo susitikiman neatvyko. 
Man pranešė, kad jis atvyks kitą vakarą. Susitikimas tu-
rėjo vykti pas ryšininką. 

Dieną praleidau upelio krante įrengtame bunkerėlyje 
su ten besislapstančiais vietiniais vyrai6. Į pavakarę už-
lipau upelio krantan ir nuėjau pas ryšininką, tikėdamasis, 
kad tuoj atvyks ir laukiamas asmuo. 

Kalbėjausi su šeimininkais kambaryje nuo upelio pu-
sės, pro šalį ėjo keliukas, vedantis į plentą. Staiga šeimi-
ninkė pamatė nuo plento ateinančius tris rusų leitenan-
tus. Jie buvo jau prie pat namo. Bėgti nebuvo kaip. Teliko 
tikėtis, kad rusai praeis pro šalį. Tačiau jie pasuko kie-
man. Šeimininkė išbėgo virtuvėn, kurią nuo kambario sky-
rė vietoj durų pakabinta užuolaida. Užsitaisiau automati-
nį šautuvą, bet vis dar tikėjausi, kad į kambarius leite-
nantai nelįs, nes prie miesto jie dar nebuvo susidūrę su 
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partizanais. Paklausiau šeimininko sūnų, kaip patekti ant 
aukšto. Jis parodė, kad užlipti galima ir iš to kam-
bario. Kopėčių čia nebuvo, bet prie sienos buvo prikaltos 
lentelės kojoms pastatyti. Atidarius lubose dureles, buvo 
galima užlipti ant aukšto. Aš taip ir padariau. Šeiminin-
ko sūnus padavė man ginklą ir uždarė dureles iš apačios. 

Rusai jau kalbėjosi su šeimininke virtuvėje. Girdėjau, 
kaip jie pasakė čia nakvosią, be to, netrukus ateisią dar 
du leitenantai. Šeimininkė paprašė juos sėstis ir pasiūlė 
užkąsti. Rusai patenkinti susėdo prie stalo ir ėmė valgyti. 

Supratau, kad ilgiau čia likti negalima. Šeimininko 
sūnus tyliai atidarė aukšto dureles, aš atsargiai nulipau. 
Prasidariau langą, iššokau pro jį, perbėgau keliuką ir nu-
sileidau upelio krantu žemyn. Perbridau upelį ir, užsiglau-
dęs už krūmo, laukiau ateinant šeimininko sūnaus. 

Jau visiškai temo, bet šeimininko sūnus vis nesirodė. 
Pagaliau išgirdau kitu upelio krantu besileidžiančio žmo-
gaus brazdesį. Priėjau kiek arčiau. Aiškiai mačiau, kaip 
kažkoks žmogus priartėjo prie pat upelio. Pamatęs mane 
kitoje pusėje, sušuko: „Davai paiku!" Buvo aišku, kad 
prie upelio rusas. Pasitraukiau už krūmo, o rusas nusi-
keikęs apsisuko ir vėl užsikabarojo ant kranto. Jis, ma-
tyt, buvo siųstas pas gyventoją kitoje upelio pusėje. 

Užlipau į kitą upelio krantą ir nuėjau pas gyventoją, 
kurio žinioje dienojau. Netrukus čia atėjo ir šeimininko 
sūnus su dviem asmenimis, atvykusiais iš Alytaus. Jis 
juos pasitiko prie keliuko, vedančio link ryšininko trobe-
sių. Mat reikėjo perspėti atvykstančiuosius, kad jų name 
apsistojo rusai. Paskui atsivedė juos pas kaimyną, iš jo 
būtų ėjęs prie upelio ieškoti manęs. 

Šeimininko sūnus dar papasakojo, kad netrukus po 
to, kai aš nuspaudžiau į upelio krūmus, į jų kiemą įsuko 
rusų gurguolė. Gurguolėje buvo konservai enkavedis-
tams, kurie, matyt, turi atvykti. Iš pradžių gurguolė su-
stojo ant keliuko, o rusai užėjo trobon. Tuo tarpu nuo Aly-
taus pusės grįžo namo kaimynas ir, važiuodamas pro pa-
stotę, vieną dėžę su šprotais mikliai perdėjo savo veži-
man. . . Rusai tuoj pasigedo šprotų. Kilo triukšmas, ėmė 
vieni kitus kaltinti. Eiliniai enkavedistai aiškino, kad špro-
tus galėjo pavogti kas nors iš šeimininkų, prašė leitenan-
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tų leisti padaryti kratą. Leitenantai tuo netikėjo ir kal-
tino kareivius, kurie gal jau ne vieną dėžutę yra nudžio-
vę. Viskas taip ir baigėsi. 

Man buvo neramu, siūliau pasitarimus rengti upelio 
krūmuose ar kur nors kitur. Iš Alytaus atvykęs Garibal-
dis ir Ąžuolio įgaliotinis nuo Punios šilo buvo gana ramūs, 
nes jie gyveno legaliai ir kasdien susitikdavo su okupantu. 
Vis dėlto jie paklausė manęs ir tartis nuėjome į tvartą. 
Dar mums nė nepradėjus kalbėtis, kieme pasirodė enka-
vedistai. Jie pasakė šeimininkams, kad atvykę čia nakvoti. 

Šeimininkas su jais drąsiai ginčijosi — esą „načialnin-
kas" jam draudžia priimti ką nors nakvoti be jo leidimo. 
Tada rusai paklausė, kur tas „načialninkas". Šeimininkas 
nurodė vieną iš savo kaimynų. Rusai ten ir nuėjo. Šeimi-

ninkas stengėsi nors laikinai atsikratyti rusų, kad mes ga-
lėtume dingti iš tvarto, esančio visai arti gyvenamojo 
namo. 

Dabar ir kiti pasitarimo dalyviai sunerimo. Ąžuolio 
įgaliotinis pasiūlė man pakišti šautuvą po mėšlu, tada, 
jei kas, rusai ne taip greitai susivoks, kad aš partizanas. 
Tiesa, aš ant uniforminio švarko buvau apsivilkęs kai-
linukus, užsidėjęs paprastą kepurę, nes šios kelionės me-
tu norėjau atrodyti panašus į civilį. Tačiau su tokiu pa-
siūlymu sutikti nė nemaniau. Užsitaisiau ginklą ir atsi-
stojau prie tvarto durų. Kai rusai išėjo iš kiemo, pasitrau-
kėme į krūmus. Ten ir pradėjome pasitarimą, kuris truko 
neilgai. 

Ąžuolio įgaliotinis man buvo gerai pažįstamas iš vokie-
čių okupacijos metų. Jis pranešė, kad Ąžuolio atsakymas 
Kazimieraičiui yra neigiamas. Ąžuolis esąs prieš partiza-
nų perėjimą LLA žinion, nes LLA eina su politine progra-
ma, be to, jos vadovybė ir jos nariai dažniausiai gyvena 
legaliai, o šitai anksčiau ar vėliau sužinos rusai; tada 
pasipils areštai ir išdavystės, kurie padarys daug nuosto-
lių partizanams. Ąžuolio įgaliotinis dar pabrėžė, kad at-
sakymas yra galutinis ir į jokius kompromisus nebus lei-
džiamasi. 

Reikia pažymėti, kad Ąžuolis panašios taktikos laikėsi 
dar ne vieną kartą, o visa tai — nelygu koks atvejis — 
turėdavo ir teigiamų, ir neigiamų padarinių. 
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Jau maniau, kad man teks nieko nepešus grįžti atgal. 
Tačiau paaiškėjo, kad Garibaldis čia atvyko susitikti su 
manimi. Jis prašė perduoti Kazimieraičiui, kad yra at-
vykę du svarbūs asmenys, su kuriais Kazimieraičiui bū-
tina asmeniškai susitikti. Garibaldis nurodė susitikimo 
datą ir vietą Alytuje. 

Po pasitraukimo iš legalaus gyvenimo su Garibaldžiu 
mačiausi pirmą ir paskutinį kartą. Pasikalbėti kitais klau-
simais neturėjome kada, nes paaiškėjo, kad į šią apylinkę 
važiuoja vis nauji NKVD daliniai. Iš Alytaus atvykusie-
ji asmenys taip pat pageidavo greičiau išvykti atgal. Ga-
ribaldis tik prasitarė jaučiąs, jog jį seka MGB. Išsiskyrė-
me ir pasukome kas sau. 

Aš nuėjau ten, kur manęs turėjo laukti Studentas su 
Savanoriu. Juos radau nekantraujančius. Paaiškėjo, kad 
jie, atvykę sutarton vieton ir manęs ten neradę, nuspren-
dė užeiti pas tą ūkininką, kur turėjau susitikti su alytiš-
kiais. Juodu jau buvo netoli to ūkininko, kai priešais iš-
girdo kažką einant. Netrukus suprato, kad tai arklius veda 
į upelį girdyti. Vos neužkalbino tų žmonių. Tačiau tuoj 
pat išgirdo kalbant rusiškai. Tada jie pasitraukė į šalį ir, 
grįžę sutarton vieton, nekantriai laukė manęs. 

Aš jiems viską smulkiai papasakojau. Nutarėm kuo to-
liau nužygiuoti iki švintant, o paskui miškais irtis ir dieną. 

Sutartame Vabalių miško pakraštyje jau radome belau-
kiantį Narą ir kitus vyrus, norėjusius su mumis pasima-
tyti. Visi patraukėme į Subartonių mišką, kur sustojome 
pailsėti. Pakeliui vienam kitam patikimam gyventojui 
pranešėme, kad artimiausiomis dienomis miškuose gali 
būti kratos, ir prašėme apie tai kuo greičiau informuoti 
vyrus, kuriuos jie turi galimybę rasti. 

Subartonių miške dar aplankiau Merkinės bataliono 
vadą Pauliuką, čia gyvenusį viename didžiuliame bunke-
ryje su dvylika vyrų. 

Bunkeris buvo netoli miško pakraščio, prie Subarto-
nių kaimo laukų. Per kelis šimtus metrų nuo šios slėptu-
vės buvo raudonųjų partizanų bunkeris, įrengtas pana-
šiai kaip ir mūsiškis. Įdomu tai, kad šis bunkeris ir dabar 
buvo naudojamas — kaip „viešbutis" su įvairiomis užduo-
timis atvykstantiems svečiams. 
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Pagaliau pasiekėme šilus. Naras jau vos stovėjo ant 
kojų. Jis vis teiravosi, ar dar toli teks žygiuoti. Stovėjo-
me jau tiesiog ant bunkerio, bet jam pasakiau, kad liko 
trys kilometrai. Vyrukas džiaugėsi ir tuo. Nuo tos vietos, 
kur stovėjome, pro šakas pamačiau lempos šviesą mūsų 
globėjo namuose — ši šeima visuomet anksti keldavosi. 
Narą palikau ant kelmo prie pat bunkerėlio durų, o pats 
nuėjau pas šeimininkus pasiteirauti naujienų ir pranešti, 
kad grįžome su svečiu. 

Sugrįžau atgal ir paraginau Narą eiti toliau. Jis pra-
šė leisti kiek pailsėti. Tuomet atidariau bunkerio durytes 
ir pakviečiau svečią lįsti vidun. Jis be galo apsidžiaugė, 
kad kelionė taip netikėtai greit baigėsi. Labai stebėjosi 
ir bunkerio įrengimu, nes iki tol nieko panašaus nebuvo 
matęs. 

Narui nepasakiau nei šito kaimo pavadinimo, nei sa-
vo globėjo pavardės, nes jis turėjo gyventi pas Kazimie-
raitį. Partizanavimo praktika jau ne kartą buvo įrodžiu-
si, kad per daug žinoti niekam ne į naudą. 

Kitą dieną jau buvome Kazimieraičio vadavietėje. Na-
ro pareigos dabar buvo perrašinėti mašinėle ir prisidė-
ti prie techninių spausdinimo darbų. 

Naras visuomet buvo optimistas, jau nuo pirmų dienų 
visą Kazimieraičio įgulą jis linksmino savo pokštais. Visi 
partizanai Narą prisimindavo kaip nuoširdų ir draugišką 
vyruką. 

KAZIMIERAITIS KELIONĖJE 

Kazimieraičiui išdėsčiau viską, ką sužinojau. Jis tuoj 
pat ėmė ruoštis kelionėn, nes susitikimo data buvo visai 
netoli. 

Parėjau su juo į savo vadavietę. Parūpinome pastotę, 
kuria Kazimieraitis turėjo vykti Alytun. Miestan jį nuvežė 
viena moteris, kuri tą pačią dieną sugrįžo ir man pranešė, 
kad Kazimieraitis svarbiais reikalais išvažiavo net į Kau-
ną. 

Tik vėliau paaiškėjo, kad Kazimieraitis Alytuje jau ne-
rado tų asmenų, kurie norėjo su juo susitikti. Jie jau buvo 
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išvažiavę Kaunan, nes Alytuje pasidarė pavojinga. Gari-
baldis Kazimieraičiui nurodė, kur juos rasti Kaune. P 
aiškėjo, kad Kazimieraitį susitikiman kviečia Prapuolė 
ir Hektoras, kurie pogrindžio reikalais kaip repatriantai 
buvo atvykę Lietuvon iš užsienio. 

Kazimieraitis susitiko su jais Kaune ir tarėsi atitinka-
mais klausimais. Anie sakėsi tuoj pat grįžtą atgal į užsie-
nį, bet po kiek laiko žadėjo vėl pasirodyti Lietuvoje. Nu-
rodė Kaune adresą, kur bet kada būsią galima pasiteirauti, 
ar nėra iš jų kokios nors žinios. Vienas atvykusiųjų su 
atitinkamais dokumentais išvažiavo namo per Lenkiją. 
Antrasis Lenkijon pateko tiesiogiai padedant partizanams. 
Pats vairuodamas lengvąją mašiną, Kazimieraitis perva-
žiavo su svečiu per Merkinės miestelį, paskui abu išlipo 
ant plento ties Uciechos dvaru. Vairuotojas su mašina grį-
žo atgal, o svečią Šarūno rinktinės partizanai, kuriems 
jis buvo perduotas, nulydėjo per kitus dalinius ir per sie-
ną iki pat Seinų miestelio. Iš ten Vakarus jis pasiekė jam 
vienam žinomu keliu. Tik daug vėliau sužinojome, kad, 
pervažiuodamas sieną su Vakarais, svečias buvo trumpam 
sulaikytas MGB organų. Be to, išaiškėjo, kad jau tuomet 
MGB per provokatorių Erelį (profesorių Markulį) žinojo 
apie jo išvažiavimą ir tik tam tikrais sumetimais leido 
jam pasiekti Vakarus. 

Kazimieraitis grįžo tiesiai į savo vadavietę. Dabar jis 
kantriai laukė, kada Prapuolenis su Hektoru atsilieps iš 
užsienio. 

Duoti Vakarams žinią apie tai, kas dedasi Lietuvoje 
antrosios bolševikinės okupacijos metais, ir apie pačią po-
grindžio veiklą buvo mėginta ir kitais būdais. Rasta in-
teligentė, turėjusi galimybę nuvažiuoti Anglijon ir susi-
tikti su Lietuvos pasiuntiniu K. B. Balučiu. Jo adresu ir 
buvo parašytas atitinkamas raštas. Jis buvo įpakuotas ir 
paslėptas minėtos ponios dvigubame batų pade. Iki šiol ne-
aišku, ar tas raštas pasiekė adresatą. 
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KAZIMIERAIČIO ŽIEMINĖJE VADAVIETĖJE 

Su einamaisiais reikalais išvykau į vasarinę Kazimie-
raičio vadavietę. Kelią apytikriai žinojau, todėl keliavau 
vienas. Tačiau nuvykęs vadavietėje nieko neradau. Po nak-
ties buvo truputį pašalę ir pasnigę. Pamaniau, kad jie 
dar negrįžę iš virtuvės. Nusprendžiau palaukti bunke-
ryje. Ten pastebėjau, kad vadavietėje jau nėra kai kurių 
daiktų. Supratau, kad Kazimieraitis kraustosi į žieminį 
bunkerį, kurio aš tuomet dar nežinojau. Tikėjausi, kad 
įdienojus, kai sniegas visiškai ištirps, Kazimieraitis su 
vyrais ateis į vasarinį bunkerį pasiimti daiktų, nes čia 
buvo likęs net radijo aparatas. 

Po kiek laiko išgirdau viršuje žingsnius. Nudžiugau. 
Iš viršaus pasigirdo klausimas: „Ar yra kas viduje?" Iš-
kišau iš angos galvą ir pamačiau tris ginkluotus nepažįs-
tamus vyrus. Pastebėjau, kad vienas iš jų su juoda unifor-
ma. Nėriau atgal ir griebiau savo automatinį šautuvą. 
Tuo metu išgirdau sakant: „Nebijokit, čia atvyko Vyturys 
su partizanais nuo Miroslavo". Lindau viršun dar atsar-
giai, bet nusiraminau pamatęs, kad anie nenusiima gink-
lų nuo pečių, o kepurėse įsegtos lietuviškos kokardos. Du 
iš atvykusiųjų buvo su Lietuvos kario uniforma. Pa-
sisveikinom, pasisakėm savo slapyvardžius. Be Vyturio, 
čia buvo Negras ir Šturmas. Paaiškėjo, kad pas Kazimie-
raitį jie atvyko DLK Kęstučio grupės vado Adomo įsa-
kymu. Juos buvo atlydėjęs Šarūno rinktinės partizanas 
Vyturys. 

Šia proga reikia pažymėti, kad tuo metu į A. apygar-
dos sudėtį jau įėjo ir Šarūno rinktinė, kurios pirmas va-
das buvo leitenantas Gontis (slapyvardžio nebeatsimenu). 
Žinau tik, kad jis buvo aktyvios tarnybos leitenantas Lie-
tuvos kariuomenėje. Gontis Šarūno rinktinei vadovavo 
neilgai. 1945 m., per bulviakasį, jis atvyko į Druskinin-
kų bataliono ribose esantį Šunupio kaimą, kur Aušra jam 
padarė dokumentus. Sunupyje jį užtiko Bevardis ir kiti 
vyrai. Jie Gontį išjuokė — rinktinės vadas, o dirbdinasi 
dokumentus! 

Gontis parašė ir įdavė Bevardžiui laiškelį, adresuotą 
man. Jame kažkodėl atsiprašinėjo dėl to, kad laikinai esąs 
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Merkio rinktinės ribose; rašė, jog ateityje tikisi asmeniš-
kai su manimi pasimatyti ir artimiau susibičiuliauti... 
Jis vos spėjo Bevardžiui paduoti laiškutį, kai kaime pasi-
girdo šūviai ir granatos sprogimas. Partizanai išlakstė 
savais keliais. Aš Gončio niekada nebesutikau, nes jis, pa-
sinaudojęs padirbtais dokumentais, dezertyravo iš parti-
zanų gretų. Į jo vietą Kazimieraitis laikinai paskyrė lei-
tenantą Gediminą. Gontis 1947 m. rugsėjo mėn. vykusio 
Dainavos apygardos vadų posėdžio nutarimu atiduotas 
Partizanų karo lauko teismui. 

Vyturys, Negras ir Šturmas buvo atvykę arkliais. Juos 
paliko miške, atokiau nuo bunkerio. 

Jau visi nuėjome prie Skroblaus upelio, kur buvo Ka-
zimieraičio virtuvė. Tačiau ten nieko neradome, išnešio-
ti buvo ir daiktai. Nuodugniai apžiūrėjome vietovę. Aš 
pastebėjau kiek apsnigtus pėdsakus, vedančius upelio au-
kštupio link, be to, iš ankstesnių pasakojimų buvau susi-
daręs nuomonę, kad kaip tik į tą pusę turėtų būti tas žie-
minis būstas. Pasiūliau visiems grįžti atgal į bunkerį ir 
palaukti iki Kazimieraitis su vyrais ateis daiktų. Nenorė-
jau išsiduoti, jog numanau, į kurią pusę gali būti Kazi-
mieraičio žieminė vadavietė. 

Užlipome atgal į statų krantą. Sustojome atsikvėpti. 
Upelio slėnis buvo kaip ant delno. Tolumoje juodavo miš-
kai. Staiga Vyturys parodė pro alksnių viršūnes plonu 
stulpeliu viršun kylančius dūmus. Vyrai nutarė, kad toje 
vietoje tikriausiai yra Kazimieraičio žieminis bunkeris, 
o dūmai kyla iš virtuvės. Beliko nueiti ir įsitikinti. 

Buvau tos nuomonės, kad negerai ten visiems užgriūti. 
Pasiūliau vyrams grįžti į vasarinį bunkerį ir palaukti, 
kol aš pasižvalgysiu, kas ten kūrena. Taip ir padarėme. 

Vėl nusileidau žemyn. Iš čia per krūmus dūmų jau ne-
buvo matyti. Susiradau anksčiau pastebėtus pėdsakus. 
Jie mane vedė vingiuotu upelio krantu. Ne per toliausiai 
radau pamestą juodą pirštinę (Daktaro). Pėdsakai baigė-
si prie mažo upokšnio, ištekančio iš krante esančio šalti-
nio. Perbridau jį, bet antroje pusėje pėdsakų nebuvo. Su-
pratau, kad Daktaras, kurio čia neseniai būta, norėjo už-
maskuoti savo pėdsakus ir toliau brido jau pačia upok-
šnio vaga. Tą patį padariau ir aš, nes irgi nenorėjau pa-
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likti pėdsakų. Neapsirikau, nes šalia tos vietos, kur upok-
šnis įteka į Skroblų, vėl pastebėjau rūpestingai maskuo-
tus pėdsakus. Jau užuodžiau ir virtuvės kvapą, nors dū-
mų nebuvo matyti. Pėdsakai baigėsi prie tankių eglaičių 
maždaug porą metrų aukščiau upelio vagos. Pro jų ša-
kas pamačiau angą, labai panašią į didžiulę olą. Prasklei-
džiau eglaičių šakas ir atsiklaupiau pažiūrėti. 

Kaip tik tuo metu viduje buvusieji pajuto mane — 
išgirdau bildesį, užtaisomų ginklų garsą. Kažkas puolė 
prie angos. Tuomet aš sušukau: „Čia Vanagas, Vana-
gas! Netrukus išgirdau žodžius: „Prašau lįsti vidun!" 
Pažinau Ėglio balsą. 

Iš pradžių teko brautis labai siauru urvu, paskui jis 
ėmė staigiai platėti — jau galėjau net eiti labai susilen-
kęs. Pati landa buvo kokių trijų metrų ilgio. Galiausiai 
atsidūriau labai erdviame bunkeryje, kuriame radau Ka-
zimieraitį ir kitus vyrus. Jie labai nustebę klausinėjo, 
kaip aš juos susekiau. Viską papasakojau ir nurodžiau 
priežastį, dėl kurios buvau priverstas neatsiklausęs ieš-
koti jų žieminio bunkerio. 

Dabar jau visi ėmėme svarstyti, ar įmanoma kaip nors 
sumėtyti pėdas, kad atvykusieji nesuprastų, jog tikrai 
čia įrengtas Kazimieraičio žieminis būstas. Tačiau par-
tizano lengvai neapgausi, be to, Kazimieraitis dėl to nė 
kiek nesijaudino. Taigi nusprendėm drauge nueiti į vasa-
rinį bunkerį, ir tiek. 

Susitikti su atvykusiaisiais rengėsi Kazimieraitis ir 
Daktaras. O aš tuo tarpu turėjau progos pastudijuoti 
bunkerio vidų. 

Bunkeris buvo iš trijų kambarių. Arčiausiai lindimo 
angos įrengta virtuvė, kurioje dabar kūrenosi geležinė 
krosnelė. Ant jos puode kunkuliavo sriuba. Malkos buvo 
alksninės, nes nuo jų mažiau dūmų. Didelė malkų atsar-
ga sukrauta po gultais ir ant vienų gultų viršaus. Kol mal-
kos įsidegdavo, krosnelė smarkiai rūkdavo — dėl to mes ir 
pastebėjome dūmus. 

Dviaukščiai gultai buvo pritvirtinti prie šoninių sie-
nų. Tarp jų paliktas tik siauras praėjimas į darbo kamba-
rį. Jame prie sienos buvo prikaltas didelis lentinis stalas. 

Kazimieraitis su Daktaru baigė ruoštis, ir mes trise 
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nuėjome susitikimam Tarnybinio pasitarimo metu buvo 
aptarta Dzūkų rinktinės padėtis, iškeltas partizanų cent-
ralizacijos klausimas. Atvykusieji turėjo pranešti DLK 
Kęstučio grupės vadui Adomui (ankstesnis slapyvardis — 
Žmogus), jog mes siūlome jam susitikti su Dzūkų rinkti-
nės vadu Ąžuoliu ir išnagrinėti A. apygardos ir Dzūkų 
rinktinės susijungimo ir bendros vadovybės sudarymo 
klausimą. Po pasitarimo Vyturys, Negras ir Šturmas iš-
vyko savais keliais. 

Mes vėl grįžome į žieminį bunkerį. Dabar vyrai man 
papasakojo, kiek jie turėjo vargo, kol iškasė šią penkių 
metrų ilgio ir trijų metrų pločio vadavietę. 

A. APYGARDOS ŠTABAS MANO GLOBOJE 

Mano ir Kazimieraičio vyrų gyvenimas bunkeriuose 
iš esmės skyrėsi tik tuo, kad maistą mums gamindavo šei-
mininkai ir kiekvieną kartą patys atnešdavo į bunkerį. 
Mums tereikdavo pasirūpinti maisto atsarga žiemai. Ir ši-
tai mums buvo kur kas lengviau padaryti negu Kazimie-
raičio vyrams. „Ukrainos" žmonės buvo turtingesni ir 
daugiau suaukodavo. Mums padėdavo ir netoliese esan-
tys būriai, be to, gyventi mes rengėmės tik keturiese. 

Kazimieraičio štabui apsirūpinti maisto atsarga, ku-
rios pakaktų septyniems vyrams, buvo daug sudėtingiau. 
Todėl pakviečiau Kazimieraitį su visais štabo pareigūnais 
iki tikro žiemos sniego pagyventi pas mane. Kazimierai-
tis mielai sutiko. Tą pačią dieną visi ir leidomės kelionėn. 
Jie pasiėmė reikalingiausius dokumentus ir radijo aparatą 
su priedais. 

Persikėlėme per Merkį. Apgyvendinau juos bunkeryje. 
Šeimininkai gamino svečiams maistą ir šiaip visokeriopai 

padėdavo. Aš juos labai dažnai lankydavau. 
Sniego dar ilgokai nebuvo. Kazimieraičiui labai rūpė-

jo kuo greičiau išsiaiškinti pogrindžio centralizacijos klau-
simą su Dzūkų rinktinės vadu. Šiuo reikalu vis dar nebu-
vo jokio atsakymo. Pagaliau Kazimieraitis nusprendė 
pasiųsti Daktarą pas Ąžuolį. Jis parašė atitinkamus raš-
tus ir įpareigojo Daktarą juos įteikti Ąžuoliui. Kartu Dak-
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taras buvo asmeniškai įgaliotas su Ąžuoliu tartis. Dak-
taras dar pasisiūlė — kai atliks šį uždavinį — nuvažiuoti 
Kaunan pasiteirauti žinių iš Prapuolenio ir Hektoro, su-
tvarkyti kai kuriuos kitus reikalus. Viską įvykdęs, jis tu-
rėjo grįžti atgal pas Kazimieraitį. 

Paskolinau iš gyventojų civilinius drabužius, apren-
gėm jais Daktarą, o po to pats nulydėjau jį į Šarūno rinkti-
nę ir perdaviau vyrams. Šie per DLK Kęstučio grupę turė-
jo palydėti jį iki paties Ąžuolio. O iš ten Daktaras arkliais 
turėjo nuvažiuoti Kaunan. 

Tuo metu aš su visais vyrais gyvenau „Birutės" bunke-
ryje. Paskui persikrausčiau į Tigro tėvų sodyboje įrengtą 
bunkerį, kuriame buvo galima gyventi ir žiemą. 

1945 metų rudenį mano gyvenime įvyko dar vienas 
labai svarbus įvykis, kurio čia aprašyti saugumo sumeti-
mais negaliu. Tai pasilieku ateičiai. 

Šeimininkai, pas kuriuos įsirengėme tuos tris bunke-
rius, buvo nepaprastai sąžiningi žmonės. Jie buvo pasiry-
žę ne žodžiais, o darbais aukotis, kad tik mums sektųsi 
kovoti dėl Lietuvos laisvės. Kiekviena tokia šeima — tai 
nesugriaunama laisvės tvirtovė mūsų Tėvynėje. Ir di-
džiuodamasis galiu pasakyti, kad tokių šeimų šiluose ir 
visoje Lietuvoje labai daug. Tokių lietuvių darbo ir pasi-
aukojimo Tėvynei pavyzdžiai suteikdavo mums jėgų iš-
tverti sunkiausias valandas, nes įkvėpdavo tikėjimą lie-
tuvių tautos nemarumu ir sutvirtindavo viltį, kad Lietuva 
tikrai sulauks šviesios ateities. 

Anksčiau aš manydavau, kad sunkiausiomis Tėvynei 
valandomis visos tautos ramstis bus inteligentija. Dabar 
įsitikinau, jog klydau. Tai įrodė nepaprastai sunki mūsų 
tautai antra bolševikinė okupacija. Šiandien sunkiausią 
okupacinę naštą velka kaimas, bet kartu jis rodo ir di-
džiausią priešinimąsi okupantui. Kaimas neprarado vilties 
net šiomis tamsiausiomis vergijos dienomis. Laisvės vil-
tį jis pats ir gaivina, ir palaiko. Kaimas jau nelaukia iš 
inteligentijos nei pavyzdžio, nei paguodos. Okupantas su-
gebėjo tarsi geležine uždanga atskirti kaimą nuo inteli-
gentijos. Nenoriu pasakyti, kad mūsų inteligentija jau 
sugedusi ir žuvusi Tėvynei. Ne, ji tik prieš savo norą yra 
bolševizmo sukaustyta ir tapusi gyva mumija Lietuvos 
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laisvinimo kovoje. Negana to — bolševizmo moraliai su 
žlugdyta, inteligentija pasidarė mechaniniu jo įrankiu 
Inteligentai prieš savo valią pučia bolševikinėn dūdon, 
nors tie garsai jiems ir labai šlykštūs. 

MERKINĖS MIESTELIO PUOLIMAS 

Jau buvau pasiruošęs vykti pas A. apygardos vadą 
pulkininką Kazimieraitį į bunkerį, kuriame jį ir jo štabo 
pareigūnus laikinai apgyvendinau. Kaip tik tuo metu prie 
manęs priėjo mūsų šeimininko sūnus su maldaknyge ran-
koje. Jis pasakė, kad maldaknygę pačiupęs nuo Merkio 
upės pakraščiu plaukusio ižo gabalo. Maldaknygė „Šal-
tinis" buvusi atversta ir dar nespėjusi peršlapti. Beje, 
atverstajame puslapyje buvusi štai tokia malda: „Nugręž-
kite savo akis į dangų ir melskitės už mane, nes mano siela 
apleido mano kūną. . . " 

Pamanėme, kad kas nors, matyt, apsivertė su valtimi, 
kai kėlėsi per Merkį. Kadangi buvo šiokiadienis, tai nusi-
stebėjome, kad nelaimingasis turėjo maldaknygę. 

Vos spėjau pasidalyti įspūdžiais su Kazimieraičiu, 
kai prie bunkerio durelių išgirdome žingsnius. Netikėtai 
atvyko mano adjutantas Gegutis. Jis pranešė liūdną nau-
jieną : Povočių kaime, poilsio metu netikėtai priešo užklup-
ti, žuvo Marcinkonių bataliono vadas Šernas (leitenantas 
Kondrotas) su dviem kovos draugais. Jie laikėsi iki 
paskutinio šovinio, o paskui metėsi į sraunųjį Merkį. Spau-
dą ir visa kita, ką su savimi turėjo, taip pat sumetė Mer-
kin. Tik dabar mums paaiškėjo, kam ta Merkiu plaukusi 
maldaknygė priklausė... 

Bunkeryje įsiviešpatavo tyla. . . Visi drauge sukalbė-
jome maldą už kritusius. .. Nutarėme priešui atkeršyti. 
Pasiūliau pulti Merkinę. Išdėsčiau savo samprotavimus. 
Kazimieraitis su tuo sutiko ir davė naudingų patarimų. 

Supratau, kad įvykdyti šį sumanymą nebus lengva. 
Reikėjo skubiai surinkti vyrus, kurie jau buvo pasiskir-
stę gyventi žiemai. Turėjau susitikti ir su Šarūno rinkti-
nės Kar. Juozapavičiaus grupės vadu Siaubu, nes norėjom 
jį pakviesti į talką. 
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Studentą ir Strazdą išsiunčiau surinkti mano žiniai 
priklausančius Merkio rinktinės vyrus į numatytą vie-
tą. Vadavietėje likau aš, Gegutis ir Trečiokas iš Kasčiūnų 
kaimo. Bunkerio anga buvo neuždaryta, prie jos numesta 
iš vytelių pinta vežimo galo užtvara. Tvarkėme ir valėme 
prancūzišką kulkosvaidį, kurį planavome imti vykdami 
į kautynes. Kaip tik tuo metu kaimą užplūdo rusai. Ūky-
je, kuriame mes buvome įsikūrę, aštuoni rusai jau darė 
kratą. Tačiau mes nieko nenujautėme, garsiai šnekučia-
vomės, o Trečiokas nuleidinėjo kulkosvaidžio spyną tik-
rindamas, kaip veikia. Keturi rusai atėjo į pastatą, kuria-
me kaip tik ir buvo lindimo į mūsų bunkerį anga. Du už 
lipo iš pašiūrės pusės ant tvarto, kiti du liko prie durų. 

Šeimininkas stengėsi su rusais kalbėtis kuo garsiau, kad 
ir mes išgirstume. Bet mes nieko negirdėjome, nes pati 
anga buvo beveik aštuonių metrų ilgio. Tik dėl to paties 
ir rusai neišgirdo mūsų bruzdesio. Tačiau ir šiandien man 
neaišku, kaip rusai, nulipdami nuo tvarto, nepamatė at-
daros angos, taip aiškiai apšviestos iš lauko pusės. 

Smulkesnės kratos jie nedarė. Tuo metu, kai tie keturi 
įėjo į pašiūrę, šeimininkė apalpo. Kambaryje buvę rusai 
įtartinai sužiuro į ją, bet, kitoms moterims paaiškinus, kad 
šeimininkė serganti nuomariu, numojo ranka ir nuėjo 
pas gretimą kaimyną. Tik tada šeimininko sūnus, apsime-
tęs, kad eina girdyti gyvulių, davė mums pavojaus ženklą. 

Greit uždarėme angą ir laukėme, kas bus toliau. Po 
kiek laiko buvo duotas ženklas, kad pavojus praėjęs. Tada 
ir sužinojome, jog tik per plauką likome gyvi. 

Vakare su Gegučiu išvykau susitikiman. Paaiškėjo, 
kad Nemunas ties Uciechos dvaru sustojo kaip tik tą va-
karą, kai mums būtinai reikėjo persikelti, nes susitikimas 
turėjo įvykti antroje upės pusėje. Ūkininko drąsinami 
ir jo vadovaujami, ant dviejų ilgų lentų peršliaužėme 
vagą. 

Pats Siaubas į susitikimą atvykti negalėjo. Susitikome 
su jo įgaliotais partizanų vyresniaisiais — Virtuozu, Vy-
turiu ir Savuku. Susitarėme taip: Siaubas skubiai surenka 
vyrus ir (1945 m.) gruodžio 14-osios naktį maždaug 2,5 
km atstumu nuo Merkinės sunaikina keletą aršių komu-
nistų. Paskui patraukia dar arčiau miestelio ir, užėmę 

129 



130 

pozicijas, laukia. Neabejojome, kad rusai, kaip ir papras-
tai, visomis pajėgomis puls ton pusėn. Tuomet aš su savo 
vyrais, vos išgirdęs, kad Siaubo vyrai kaunasi, puolu patį 
miestelį. 

Pasitarimą baigėme greitai, nes lauke pajutome atlydį 
Tuo pat budu persikėlėme atgal per Nemuną. Vėliau suži-
nojome, kad dar prieš švintant Nemunas vėl pajudėjo. 

Dabar patraukėme tiesiai į tą vietą, kur buvo numaty-
tas susitikimas su Marcinkonių bataliono vyresniaisiais. 
Ten radome du kovotojus: Nemuną ir Vieversį. Jie paža-
dėjo, kad atvyks 10 vyrų ir drauge dalyvaus kautynėse. 
Turėjo atsigabenti minosvaidį ir nedidelį kiekį minosvai-
džio šovinių. Kitai jų dalinio vyrų grupei daviau uždavinį 
apšaudyti plentu galintį vykti pastiprinimą priešui kauty-
nių metu. 

Druskininkų bataliono vadui Balučiui (Balčiūnui iš Gu-
delių k.) su jam priklausančiais vyrais pavedžiau gruo-
džio 15-osios rytą nukirsti telefono laidus, jungiančius 
Merkinę su Druskininkais, ir visaip trukdyti vykstančiam 
priešo pastiprinimui. 

Gruodžio mėn. 13 dienos vakare pradėjo rinktis vy-
rai. Dalis iš jų tik čia sužinojo, kam jie šaukiami. Vis dėlto 
dauguma partizanų apie būsimą žygį buvo informuoti 
jau prieš porą dienų, nes ne visi vadai išlaikė paslaptį. 
Vienas iš tokių — Butageidis. Jis šia žinia jau buvo pasi-
dalijęs ne tik su vyrais, bet ir su kai kuriais civiliais. Vė-
liau buvo tvirtinama, kad net priešas sužinojo, jog parti-
zanai ruošiasi pulti Merkinę, tik nesitikėjo, kad taip greit, 
be to, abejojo paleisto gando tikrumu, nes panašaus pobū-
džio gandų, ypač vėliau, sklandydavo gana daug. Jei jie 
būtų patikėję ir ruošęsi, mus visus būtų ištikęs liūdnas liki-
mas. Už šį nusižengimą Butageidis vėliau buvo atleistas iš 
pareigų. 

Iki gruodžio 14-osios ryto susirinko apie 70 vyrų. Tvar-
kėmės ir ruošėmės kautynėms. Paskyriau vyresniuosius, 
kurie turėjo vadovauti grandims, skyriams ir būriams, 
nes anksčiau paskirtieji organizaciniu požiūriu ne visi 
tiko būti vadais kautynių metu. 

Pietų metu atvyko vienas sąjūdžio talkininkas iš Lan-
kininkų k. ir pranešė, kad pas juos atsiųsta dvylika Mer-



kinės istrebitelių konfiskuoti turto. Tiesiog su ašaromis 
prašė, kad mes „pamokytume" jų turto grobikus. Nelabai 
norėjau kištis į tuos reikalus, nes tai trukdė mano pla-
nui — pulti miestelį iš Lankininkų kaimo pusės. 

Vyrams liepiau pietauti, nes košė jau garavo ant stalo. 
Žmogus nenusileido ir vis meldė to paties. Nemaža dalis 
vyrų rėmė jo prašymą. Susikviečiau vyresniuosius pasitar-
ti. Jie tvirtino gerai žinantys vietovę ir manantys, kad 
pulti miestelį iš numatytos pusės nėra labai paranku. Iš 
Subartonių pusės būsią net geriau, o čia — puiki proga 
duoti garo istrebiteliams. Jų bendram pageidavimui pri-
tariau. Pietauti nebuvo kada. Paskirsčiau vyrus į dvi da-
lis, ir pasileidome tekini Lankininkų kaimo link. Viena 
dalis, vadovaujama Strazdo, turėjo užimti pozicijas prie 
Lankininkų kaimo kapinių. Aš su vyrais planavau pastoti 
priešui kelią nuo Merkinės miestelio pusės. 

Sniego danga buvo per 10 cm. Pušelių šakos apdeng-
tos storu sniego apklotu — matomumas dėl šios priežas-
ties labai blogas. Skubėdami smarkiai sušilome. Pagaliau 
pasiekėme keliuką. Aš, iššokęs ant jo, pirmiausia pama-
čiau pėdas, o tuoj pat ir du stribus — už kokių 15 metrų. 
Priklaupiau ir iš vokiško automatinio pistoleto paleidau il-
gą seriją. Abu stribai nuvirto. Tuo tarpu Gailius riktelė-
jo: „Gulkitės! Nušaus!" Vos spėjau parkristi, kai iš už-
pakalio priešas atidengė ugnį. Prasidėjo kautynės. Mes, 
šaukdami „Pirmyn!", vilnimi pradėjome slinkti priešo 
link. Bijojome tik vieno — kad nekliudytume savųjų. Stri-
bai, iš ugnies stiprumo supratę, kad partizanų nemažai, 
spruko kiek kojos neša. 

Laimikis buvo menkas. Nukauti tik tie du priešai. Vie-
nas iš jų — istrebitelių viršininkas. Paėmėme nukautųjų 
ginklus ir kulkosvaidį, kurį stribai paliko. Mums pasidavė 
pastotės vežikas. Jis prašėsi, kad jam peršautume drabu-
žius, nes tik tuo būdu manė galėsiąs pasiaiškinti „val-
džiai". Jo prašymas buvo patenkintas — žmogelis nupūš-
kė miestelin su automato serijos nuplėštais kailinių skver-
nais. Paimtą valdišką pastotę uždegėme, o arklius pasi-
ėmėme su savimi. 

Susidūrimas su stribais vyko maždaug per 30 m nuo 
laikinosios Kazimieraičio vadavietės. Vienas jo pareigūnas 

131 



132 

dieną ėjo į kaimą, bet, pamatęs stribus, grįžo į bunkerį. 
Kilo pavojus, kad priešas, grįždamas Merkinėn, gali pa-
stebėti ėjusiojo pėdsakus. Todėl Kazimieraitis su parei-
gūnais pasiėmė svarbiausius dokumentus ir, padarę lank-
stą, nuo aukšto kranto stebėjo stribus. Būdami per 100 
m nuo istrebitelių, aiškiai matė, kaip jie ėjo keliuku prieš 
kalną. Netrukus išgirdo ir susišaudymą. Manydami, kad 
bunkeris jau užtiktas, tad priešas pagal pėdas gali susek-
ti ir juos, pradėjo trauktis, bet netrukus susidūrė su mūsų 
vyrais, kurie, išgirdę šūvius, skubėjo mums į talką nuo ka-
pinių. Jūrininkas vyrus pažino. Tuoj susitikome visi. Ka-
zimieraitis buvo civiliškais drabužiais ir su pistoletu ran-
koje. Gegužė, staiga pamatęs tokį asmenį, puolė prie jo 
liepdamas kelti rankas aukštyn. Šį nemalonų apsirikimą 
tuoj sutvarkiau. Šia proga reikia pažymėti, kad Kazimie-
raičio asmenybė saugumo sumetimais dažniausiai buvo 
laikoma paslaptyje. 

Su Kazimieraičiu trumpai pasikalbėjome. Ėmė visiškai 
temti. Jis su visu štabo inventoriumi skubiai persikėlė 
per Merkį į naująją vadavietę, o mes žygiavome visą naktį 
ir, padarę didžiulį lanką, atsidūrėme netoli Merkinės iš 
Alytaus pusės. 

Gruodžio 15-osios rytą pasiuntėme žmogų Merkinėn 
pasižvalgyti. Jis grįžęs pranešė, kad tuo tarpu Merkinėje 
ramu. Privežta daug eglių šakų vainikams nukautam is-
trebitelių viršininkui. 

Pusryčiai buvo pagaminti labai vėlai. Studentas su 
savo skyriumi, gavęs uždavinį apšaudyti į kautynes vyk-
stantį priešo pastiprinimą iš Alytaus, nuskubėjo į Subar-
tonių mišką. 

Dar ne visi buvome pavalgę, kai išgirdome kulkosvai-
džių kalenimą prie Merkinės. Buvo aišku, kad kautynės 
prasidėjo. Skubiai šokome prie malūno, esančio ant upe-
lio netoli plento. Tuoj pat buvo nupjauti du telefono stul-
pai ir nukirsti laidai, jungę Merkinę su Alytumi. Žmonės, 
tą dieną atvažiavę malūnan, suprato, kas netrukus pra-
sidės. Mačiau, kaip vienas senyvas žmogus atsiklaupęs 
pats persižegnojo ir žegnodamas laimino vyrus. Kai kurie 
vyrai, taip pat moksleiviai, kurie anksčiau išėjo namo, 
išbučiavo partizanus. 



Pasiėmėme reikiamą skaičių pastočių ir pasileidome 
vieškeliu. Šaudymas, kurį girdėjome prie Merkinės, greit 
nutilo. Netrukus buvome prie pat miestelio. Kad geriau 
skirtume savuosius nuo priešo, kiekvienas ant abiejų ran-
kovių buvome prisisegę po platų baltą kaspiną. Iššokome 
įš pastočių ir pasiskirstėme abipus vieškelio. Daviau ko-
mandą „Pirmyn!" Miestelio namų dar nebuvo matyti — 
juos užstojo čia pat prieš mus esantis pailgas kalnelis. 
Garsiai šaukdami „Pirmyn!" ir „Valio!", per kalnelį puo-
lėme miestelin. Miestelyje sproginėjo granatos. Buvome 
jau prie pat miestelio, kai priešas atidengė dar nelabai 
stiprią kulkosvaidžių, automatinių pistoletų ir šautuvų 
ugnį. Iki šiol vyrai bėgo visiškai neguldami. Tik dabar 
ir iš mūsų pusės buvo atidengta stipri ugnis ir pradėta pul-
ti su perbėgimais. Kurį laiką priešas atsakė ugnimi, bet 
buvo galima justi, kad priešinamasi neorganizuotai. Pa-
stebėjome, kad priešas ieško, kur pasislėpti. Bemaž vienu 
metu visi trys būriai pasiekė miestelio gatves. 

Pagrindinis pasipriešinimas buvo įveiktas gana greit. 
Priešas sulindo į gyvenamųjų namų rūsius ir pan. Pradėjo-
me veikti grandimis. Vyresnieji turėjo aršiausių komunis-
tų sąrašus; aptikus tokį, reikėjo sunaikinti. 

Tačiau ne viskas ėjo, kaip buvau numatęs. Ryšinin-
kai, kurie turėjo palaikyti ryšius tarp būrių, dingo kaip į 
vandenį. Štai kad ir Jazminas (Juozas Lepeška, buvęs Mer-
kinės gimnazijos mokytojas). Jį paskyriau visų prie manęs 
buvusių ryšininkų vyresniuoju, nes jis puikiai žinojo mie-
stelį. Tačiau, užuot vykdęs duotus nurodymus, Jazminas 
puolė į gimnaziją. Ten, radęs sugulusius ant grindų vy-
resniųjų klasių mokinius, išrėžė ilgą kalbą — taip jis de-
monstravo savo drąsą. 

Daug kas išėjo kitaip. Aš pats tokioms kautynėms va-
dovavau pirmą kartą, o partizanams, netarnavusiems ka-
riuomenėje ir, galima sakyti, pirmą kartą dalyvaujantiems 
mūšyje, vadovauti nelengva. Kadangi iš pradžių viskas 
sekėsi gerai, tai vyrai miestelyje jautėsi ne kaip kautynių 
lauke, o kone kaip atlaiduose. Vieni šeimininkavo valsčiu-
je, kiti milicijoje, treti, apsupę kokį namą iš visų pusių, 
stovėdami šaudė į jį. Labai daug buvo šaudoma be taiki-
nio. Dar gerai, kad savas savo nenukovė. 
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Aš buvau prie I būrio, kuris puolė vilnies centre. Greit 
užėmėme paštą. Tuoj pat sugadinome centrinės apara 
tus, nes paaiškėjo, kad rusai visą laiką kalbėjosi su Alytu-
mi per Druskininkus ir šaukėsi pagalbos. Vėliau sužinojo-
me, kad Druskininkų bataliono vadas jam duotos užduo-
ties neįvykdė — kai jis su keliais civiliais ruošėsi nutrauk-
ti telefono laidus, pamatė sunkvežimius su rusais ir vos 
sveiką kailį išnešė. 

Nesunkiai buvo užimta milicija ir valsčius. Iš ten buvo 
paimta rašomosios mašinėlės ir ginklai, dokumentai sunai-
kinti, o medinis valsčiaus pastatas padegtas. Neįveikia-
ma kliūtis, atnešusi mums daugiausia nuostolių, buvo 
bažnyčios ir cerkvės bokštuose su kulkosvaidžiais įsitvir-
tinę rusai. Man matant, buvo mirtinai sužeistas Siaubas. 
Kai visame miestelyje vyko smarkus šaudymas, sunku bu-
vo nustatyti priešo ugnies taškus, negalėjome perspėti 
kovotojų, ko saugotis. Greičiausiai iš šių ugnies taškų buvo 
nukauti dar keturi mūsų vyrai. 

Pradėjo smarkiai snigti. Būrys jau kovėsi su priešo 
daliniu, atvykusiu iš Lankininkų kaimo. Šis dalinys buvo 
išvykęs vakarykščio įvykio vieton, bet, išgirdęs šaudant, 
vėl pasileido Merkinės link. Šių kautynių metu vienas mū-
siškis buvo sunkiai sužeistas į ranką. 

Prasiveržėme prie kalėjimo. Sargybinis buvo nukautas 
prie kulkosvaidžio. Tačiau išlaužti masyvių kalėjimo durų 
mūsų turimomis priemonėmis nepavyko. 

Tuo metu nuo plentų kryžkelės atvažiavusi ir kelių 
šimtų metrų atstumu nuo miestelio sustojusi tanketė ėmė 
šaudyti miestelio pusėn. II būrys pradėjo trauktis nelauk-
damas įsakymo. Daviau įsakymą trauktis ir I bei III bū-
riams. Vienoje iš rastų pastočių paguldėme mirtinai su-
žeistą Siaubą, į antrą sukrovėme penkis paimtus kulko-
svaidžius, rašomąsias mašinėles ir kt. Tiršti dūmų debe-
sys, kylantys nuo degančio valsčiaus, maišėsi su snaigė-
mis ir dengė visą gatvę. II būrys jau buvo atsitraukęs 
už kalnelio. Tik narsus kulkosvaidininkas nuo to kalnelio 
ugnimi dengė atsitraukimą. Snigo vis smarkiau. Priešas 
mūsų toliau nepersekiojo, todėl traukėmės jau neskubėda-
mi. Subartonių miško pakraštyje sustojome, susiskaičia-
vome, aš išdėsčiau svarbiausias taktines klaidas kauty-
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nių metu, asmeniškai padėkojau narsiausiems vyrams. 
Visi sukalbėjome „Amžiną atilsį. . . " kovoje kritusiesiems. 
Po to ėmėme skirstytis. 

Aš su dalimi vyrų toliau važiavau rogėmis. Važiuo-
jant per plentą, mus pasitiko vienas rūpestingas talkinin-
kas, kuris pranešė, kad pamiškėje stovi kelios mašinos — 
kitos nuburzgė arčiau miestelio. Prasmukome nepastebėti 
ir laimingai pasiekėme vietą, numatytą dienoti. 

Vėliau paaiškėjo, kad kautynių metu iš Alytaus trys 
sunkvežimiai rusų skubėjo merkiniškiams į pagalbą. Stu-
dento skyrius važiavusiuosius apšaudė iš arti ir pasitrau-
kė. Priešas, privažiavęs vandenį, skubiai sutvarstė sužeis-
tuosius, atskirai sudėjo nukautuosius, apsisuko ir kaip vė-
jas nušvilpė atgal į Alytų. 

Siaubas buvo surinkęs 100 vyrų. Naktį kaime išmušė 
komunistus, o pats su vyrais pozicijose laukė atvykstan-
čio priešo. Iš žvalgybos sužinojo apie mūsų vakarykštį 
žygį ir tai, kad nukautas istrebitelių viršininkas. Pamanė, 
kad mes būsime atsitraukę ir negalėsime pulti miestelio. 
Trumpai pasitarę, nusprendė pulti vieni. 

Prisiartino prie Nemuno tilto. Nemunas ir Merkys buvo 
neužšalę. Reikėjo eiti per tiltą. Du partizanai priėjo prie 
sargybinio ir pareikalavo gražiuoju praleisti vyrus. Sar-
gybinis pasišaukė iš tilto apsaugos bunkerio rusų lei-
tenantą. Tas pažadėjo partizanus praleisti, bet pats tuoj 
šoko į bunkerį. Partizanai leitenantą ir sargybinį nukovė. 
Bunkerio įgula, kuri tuo metu lauke pjovė malkas, puolė 
vidun ir atidengė į vyrus kulkosvaidžių ugnį. Partizanai 
atsakė labai stipria ugnimi ir mėgino šturmu paimti bun-
kerį, bet nepavyko. Du vyrai buvo nukauti, o kitiems Siau-
bas įsakė trauktis. 

Šį smarkų šaudymą mes palaikėme, kaip pasakojau, 
pasalų kautynėmis. 

Marcinkonių bataliono vyrai nesuskubo laiku atvykti 
į Merkinės puolimą. Dėl viso to jiems buvo nesmagu. Kad 
įrodytų, jog nevengia kautynių, gruodžio 16-osios naktį 
jie puolė Perlojos bažnytkaimį ir sunaikino ten buvusią 
istrebitelių įgulą. 

Kai pasiekiau Kazimieraitį, pastarasis į „Laisvės var-
pą" jau buvo įdėjęs „Ekstra telegramą" apie Merkinės 
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puolimą, o žmonės šnekėjo, kad, puolant Merkinę, mums į 
pagalbą buvo atėję ir lenkų partizanai. Vieni nuo kitų par-
tizanai skyręsi tik tuo, kad mūsiškiai buvo apsivilkę dro-
biniais, o lenkai — „dačkės" chalatais. Puolimo metu esą 
buvo panaudoti tankai, patrankos, skraidę lėktuvai. 

Aprašomieji dalykai vyko 1945 metų gruodžio mėnesį. 
Šiandien iš dalyvavusiųjų Merkinės miestelio puolime 
gyvas esu tik aš vienas. 

Dabar išvardysiu tuos partizanus, kuriuos prisimenu 
dalyvavus Merkinės miestelio puolime. Kai kurių parti-
zanų veido bruožai tebėra įsirėžę mano atmintyje, bet aš 
negaliu jų čia išvardyti, nes nebeatsimenu slapyvardžių, 
nežinau, iš kur jie buvo kilę. 
1. Gegutis — Merkio rinktinės vado adjutantas, 

kilęs iš Masališkių k. Žuvo 1947 m. 
rudenį, puolant sunkvežimiu važia-
vusį priešą prie „Velnio" tilto ties 
Miliūniškių—Burokaraisčio k., plen-
to Merkinė—Varėna ruože. 

2. Strazdas — Merkio rinktinės vadovybės pagalbi-
ninkas, kilęs iš Vinkšninių k. Žuvo 
1946 m. pavasarį netoli Purplių k., 
prie plento Merkinė—Varėna. 

3. Siaubas — būrio vadas, kilęs iš Merkinės vls. 
Povočių k. Žuvo 1945 m. gruodžio 
mėn. 15 d. Merkinės miestelio puoli-
mo metu. 

4. Gailius — Merkinės bataliono vadas, kilimo 
nuo Nedingės. Žuvo Galintėnų k. 
1946 m. birželio mėn. 3 d. 

5. Putinas — būrio vadas, kilęs iš Vabalių k. Žuvo 
1945 m. gruodžio mėn. 15 d. Merki-
nės miestelio puolimo metu. 

6. Vitas — būrio vadas, kilęs iš Burokaraisčio k. 
Jo pavardė — Treigys. Žuvo 1947 m. 
vasarą Pilvingių k., kai rusai užpuo-
lė partizanų stovyklą miške tarp 
Milioniškių ir Paulių kaimų. 

7. Bevardis — būrio vadas, kilęs iš Masališkių k. 
Žuvo 1948/1949 m. žiemą. 



8. Tarzanas 

9. Ėglis 

10. Girinis 

11. Butageidis 

12. Jazminas 

13. Karvelis 
14. Genys 

15. Žilvitis 

16. Beržas 

17. Genys 

18. Strazdas 

19. Pikuolis 

20. Liepa 

21. Šturmas 

— būrio vadas, kilęs iš Meškasalio k. 
Žuvo 1948 m. spalio mėn. 25 d. Pilia -
kalnio k., atvykęs susitikiman su pro-
vokatoriais. 
A. apygardos vadovybės pagalbinin-
kas, kilęs iš Marcinkonių vis. Rud-
nios k. Žuvo 1946 m. sausio mėn. 
12 d., priešui užpuolus vadavietę. 

— būrio vadas, kilęs iš Merkinės vis. 
Kampų k. Žuvo 1946 m. 

— eilinis kovotojas. Buvęs Alytaus 
gimnazijos mokytojas Vladas Pieli-
kis. Žuvo 1946/1947 m. žiemą Lan-
kininkų k. 

— eilinis kovotojas, kilęs iš Ilgų k. Žu-
vo 1946 m. birželio mėn. 15 d. Ilgi-
ninkų k. prie ežero rusų siautėjimo 
metu. 

— skyriaus vadas. Žuvo 1947 m. 
— skyriaus vadas. Pavardė — Klima-

šauskas, kilęs iš Merkinės vis. Kur-
miškės k. Žuvo 1948/1949 m. žiemą 
netoli tėviškės. 

— skyriaus vadas, kilęs iš Rudnios k. 
Žuvo 1948 m. pavasarį Merkinės vis. 
Bingelių k. 

— skyriaus vadas. Kilęs iš Odų k. Žuvo 
1949 m. Merkinės vis. Kasčiūnų k. 

— eilinis kovotojas, kilęs iš Meškasa-
lio k. Žuvo 1946 m. Tarzano brolis. 

— eilinis kovotojas, kilęs iš Norulių k. 
Žuvo 1948 m. Giraitės k. 

— eilinis kovotojas, kilęs iš Subarto-
nių k. Žuvo 1947 m. Subartonių miš-
ke. 

— skyriaus vadas, kilęs iš Odų k. Žuvo 
1947 m. vasarą Burokaraisčio k. 

— skyriaus vadas, kilęs iš Masališkių k. 
Žuvo 1947 m. lapkričio mėn. 8 d. 
Montviliškių k. Gegučio brolis. 
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22. Upelis — eilinis kovotojas, kilęs iš Bingelių 
Žuvo 1947 m. vasarą. 

23. Liūtas — eilinis kovotojas, kilęs iš Norulių 
Žuvo 1947 m. 

24. Žvirblis _ eilinis kovotojas. Žuvo 1947 m. pa 
vasarį. 

25. Žiedas — eilinis kovotojas, kilęs iš Merki-
nės vis. Dokučkės k. Žuvo 1947 m. 
lapkričio mėn. 8 d. Montviliškių kai-
me. 

26. Rytas — eilinis kovotojas, kilimo nuo Purp-
lių k. apylinkių. Žuvo 1947 m. rudenį 
Subartonių miško apylinkėse. 

27. Sakalas — eilinis kovotojas, kilęs iš Masališ-
kių k. Žuvo 1947 m. rudenį. 

28. Nykštaitis — eilinis kovotojas, kilimo nuo Nedin-
gės. Žuvo 1945 m. gruodžio mėn. 
15 d. Merkinės miestelio puolimo 
metu. 

29. Meška — eilinis kovotojas, kilimo nuo Nedin-
gės. Žuvo 1945 m. gruodžio 15 d. 
Merkinės miestelio puolimo metu. 

30. Kardas — eilinis kovotojas, kilimo nuo Nedin-
gės. Žuvo 1945 m. 

31. Ledas — eilinis kovotojas, kilęs iš Purplių k. 
Žuvo 1947 m. 

32. Fricas — eilinis kovotojas, kilęs iš Piliakal-
nio k. Žuvo 1947 m. 

33. Avižinis — eilinis kovotojas, kilęs iš Piliakal-
nio k. Žuvo 1946 m. 

34. Ruginis — eilinis kovotojas, kilęs iš Piliakal-
nio k. Žuvo 1946 m. 

35. Jurginas — eilinis kovotojas, kilęs iš Lankinin-
kų k. Žuvo 1947 m. vasarą. Partiza-
nų karo lauko teismo nuteistas su-
šaudyti, bet įvykdyti nuosprendį 
nespėta. 

36. Gegužė — eilinis kovotojas, kilęs iš Kampų k. 
Žuvo 1947 m. vasarą. Kartu su Jur-
ginu Partizanų karo lauko teismo 
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37. Galčius 

38. Kurtas 

39. Liudvikas 

40. Ūselis 

41. Studentas 

P a s t a b a 
kias eidami jie 

nuteistas sušaudyti už plėšikavimus 
ir nekaltų gyventojų žudymą. Įvyk-
dyti nuosprendį nespėta. 

— eilinis kovotojas, kilęs iš Giraitės k. 
Žuvo 1946 m. 

— eilinis kovotojas. Žuvo 1947 m., pla-
tindamas atsišaukimus. 

— eilinis kovotojas. 1946 m. pasidavė 
priešui į rankas ir tapo išdaviku. 

— eilinis kovotojas, kilęs iš Meškasa-
lio k. Žuvo 1947 m. Partizanų karo 
lauko teismo nuteistas mirti už plė-
šikavimą ir nekaltų žmonių žudymą. 
Įvykdyti nuosprendį nespėta. 

— eilinis kovotojas, kilęs iš Vabalių k. 
Partizanų karo lauko teismo nutei-
stas mirti už plėšikavimą ir nekaltų 
žmonių žudymą. Mirties bausmė 
įvykdyta 1949 m. 

. Partizanų pareigos nurodytos tokios, ko-
žuvo. 

JŪRININKAS KELIONĖJE 

Kartą Kazimieraitis atsiuntė pas mane vyrą slapy-
vardžiu Karklas. Žinau tik, kad jis buvo vedęs ir kilęs be-
rods iš Kapiniškių kaimo. 

Buvo jau žiemos metas, o jis manęs laukė negyvena-
mame bunkeryje prie pat Merkio upės. Vyrukas, manęs 
belaukdamas, labai sušalo. Pagailo jo, liepiau atvesti pas 
mane. Taip jis ir sužinojo vietą, kur įsikūrusi mano vada-
vietė. Kitą dieną padėjau Karklui atlikti uždavinius, ku-
riuos jam buvo pavedęs Kazimieraitis. Atsiėmėme iš gy-
ventojo pakrautus akumuliatorius. Pasiėmiau savo radijo 
aparatą ir, tais daiktais nešini, nužygiavome į Kazimierai-
čio vadavietę. 

Čia sužinojau, kad Kazimieraitis su Jūrininku tuoj ke-
liaus į Kapiniškių kaimą, kur numatytas susitikimas su 
laikinai einančiu Marcinkonių bataliono vado pareigas 
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Merkiu, kovotoju Kiškiu (Adolfu Kalanta iš Perlojos kai-
mo) ir kitais vyrais. Susitikiman nuėjau ir aš. Tuo metu 
į A. apygardos sudėtį įėjo ir Geležinio Vilko (Valkininkų) 
rinktinė, kurios vadas buvo jau minėtas leitenantas Aras. 
Arui buvo labai sunku palaikyti ryšį su Kazimieraičiu, 
todėl šio susitikimo metu buvo numatyta pasiūlyti parti-
zanui Kiškiui pereiti Aro žinion ir vykti į Valkininkų apy-
linkes. Kiškis — nepaprastai uolus ir sąžiningas vyras — 
Arui galėjo tapti nepamainomu talkininku. 

Kiekvienam kovotojui daug lengviau partizanauti ži-
nomose apylinkėse. Tada viskas geriau sekasi, nes gyven-
tojai labiau pasitiki tais vyrais, kuriuos jie pažįsta. Be to, 
žinomose vietovėse lengviau išsisaugoti priešo žabangų. 

Kiškis nesvyruodamas sutiko vykdyti Kazimieraičio 
jam pavedamus uždavinius. Iškart po susitikimo jis išvy-
ko į Valkininkų apylinkes ir prisistatė Arui. 

Iš susitikimo vietos kelionėn išvyko ir Jūrininkas. Ka-
zimieraitis davė jam užduotį surasti garsųjį partizanų 
vadą Žaliąjį Velnią — legendos apie jį buvo pasiekusios 
jau ir mus. Jūrininkas turėjo susitikti su Žaliuoju Velniu 
ir atsivesti jį pas Kazimieraitį arba vietoje išspręsti cent-
ralizacijos klausimą. 

Kelionėje Jūrininkas išbuvo kelis mėnesius. Jis nuvyko 
pas partizanų vadą Žaibą, o paskui su juo ieškojo Žaliojo 
Velnio, bet nei jo, nei jam priklausančių vyrų nepavyko 
rasti. Jūrininkas pas Kazimieraitį grįžo tik 1946 metų 
pavasario pradžioje. 

Si Jūrininko kelionė vis tiek buvo naudinga — jis susi-
pažino su daugeliu partizanų ir jų vadų, pamatė, kaip jie 
gyvena, ką ir kaip veikia, ir apie visa tai informavo A. apy-
gardos vadą Kazimieraitį. 

ARTIMESNĖ PAŽINTIS SU ELYTE 

Pirmas mano susitikimas su Elyte buvo labai trumpas. 
Tai buvo dar prieš pirmą rusų puolimą Varčios miške. 
Tąsyk su Klevu ir Roku atvykau Nedingėn, o ten — pilna 
rusų. Su Elyte persimetėme tik keliais sakiniais, nes bu-
vome priversti kuo greičiausiai dingti iš bažnytkaimio. 




